
 گمانه زنی درباره وزیر بعدی اقتصاد 
ویکرد های متفاوت با ر

گمانه زنی ها حاکی از نام هایــی همچون طیب نیا، تقــوی نژاد، اکرمی، 
حسینی، نصیری اقدم و نوبخت برای جانشینی همتی در مقام عالی وزارت 
اقتصاد است.بعد از اســتیضاح عبدالناصر همتی از وزارت اقتصاد، اسامی 
مختلفی در خصوص جانشــین او در ایــن وزارت خانه مهم در رســانه ها 
مطرح شده است.در صدر لیست این اسامی، نام هایی چون علی طیب نیا، 
سید شمس الدین حســینی، علی نصیری اقدم، محمدباقر نوبخت، سید 
کامل تقوی نژاد و حتی ســید رحمت الله اکرمی که هم اکنون سرپرستی 
وزارت اقتصاد را بر عهده گرفته، دیده می شود.شاید بیشترین اسمی که از 
ابتدا برای وزارت اقتصاد مطرح می شد، علی طیب نیا بود. البته طیب نیا از 
همان روزهای اول روی کار آمدن دولت چهاردهم در مقام مشــاور اقتصاد 
رئیس جمهور فعالیت کرد، اما رفته رفته حضور او در دولت کمرنگ شد به 
نحوی که شنیده ها حاکی از کناره گیری وی از تیم اقتصادی دولت و عدم 

تمایل وی برای پذیرفتن پست در دولت چهاردهم است.

1- گزینه های نزدیک به جریان تک نرخی سازی ارز
اما نام دیگری که در برخی رســانه ها مطرح شــده اســت، رئیس فعلی 
کمیسیون اقتصادی مجلس و وزیر اسبق اقتصاد در دوره دوم احمدی نژاد 
است. اما به نظر می رسد شمس الدین حسینی هم با توجه به دیدگاه های 
نزدیک اقتصادی که به تیم اقتصادی دولت خصوصا همتی دارد، چندان 

گزینه محتملی محسوب نشود و نتواند رای اعتماد از مجلس بگیرد.
باتوجه به دو اظهار نظر معاون اول رئیس جمهور در مورد مخالفت با زمان 
بندی حذف ارز نیمایــی و همچنین تاکید بر حفــظ ارز 28500 تومانی 
واردات کالاهای اساســی میتوان اینگونه برداشت کرد که از این پس  تیم 

اقتصادی دولت به یک هماهنگی ذیل یک ایده واحد اقتصادی نیاز دارد.

2- نامهای نزدیک به ایده تثبیت
اما علی نصیری اقــدم و محمدباقر نوبخت دو نام دیگری اســت که برای 
نشســتن بر کرســی وزارت اقتصاد مطرح شــده اند. البته از این نظر که 
نوبخت ســابقه و تجربه اجرایی بیشتری نســبت به نصیری اقدم دارد، به 

نظر می رسد گزینه ی محتمل تری به حساب آید.
از نظر دیدگاه های اقتصــادی نیز، به نظر می رســد هماهنگی نوبخت با 
معاون اول رئیس جمهور که اخیرا موضع گیری های درســتی نسبت به 

تداوم ارز ترجیحی داشته، هماهنگ تر و نزدیک باشد.

3- گزینه های میانه،  از اکرمی تا تقوی نژاد
اما دو نام دیگر یعنی تقــوی نژاد و اکرمی که بــرای وزارت اقتصاد مطرح 
هســتند، که نمی توان مشــخصا آن ها را در دســته بندی خاصی از نظر 
اقتصادی قرار داد، به عبارت دیگر به نظر میرســد دسته سوم گزینه های 
محتمل برای تصدی وزارت اقتصاد در دولت چهاردهم ایده یا اســتراتژی 

کلان مشخصی  برای هدایت این وزارت خانه داشته باشند.

وزیر معاون وزیر راه و شهرسازی:

شناورهای جدید به دریای خزر وارد می شود
خریدار   معــاون حمل ونقل وزیــر راه و 
شهرســازی و سرپرست ســازمان بنادر و 
دریانوردی با اشــاره به حمایت مشــارکت 
جویانه همــه کشــورهای حاشــیه خزر 
برای ورود شــناورهای جدید بــه این دریا، 
اعلام کرد: افزایــش تعداد و کاهش ســن 
شــناورهای دریای خزر، در دستورکار قرار 

دارد.
ســعید رســولی، بــا اشــاره بــه حمایت 
مشارکت جویانه همه کشــورهای حاشیه 
خزر بــرای ورود شــناورهای جدید به این 
دریا اســت، اظهار داشــت: دریای خزر به 
دلیل محدودیــت ورودی آن کــه فقط از 
طریق مســیر رود ولگا امکان پذیر اســت و 
محدودیت های خاص خود را دارد، معمولا 
موجب می شود ورود شــناورهای جدید با 
محدودیت مواجه شــود، بنابراین قرار شد 
مشارکت و هم افزایی برای افزایش تعداد و 
کاهش سن شــناورهای دریای خزر مدنظر 
قــرار گیرد.معاون حمل ونقــل وزارت راه و 
شهرسازی با بیان اینکه مساله مهمی که در 
خزر با آن مواجه هستیم، کاهش سطح تراز 
آب و پســروی آب دریای خزر است، عنوان 
کرد: همه کشــورها در ایــن زمینه نگران 
هســتند که در این زمینه کشور ما کمترین 
مساله را دارد و سایر کشــورهای با مسائل 
جدی تری مواجه هســتند.وی خاطرنشان 
کرد: در این راســتا مقرر شــد هم در حوزه 
دریانوردی و هم در حوزه زیســت محیطی 
با توجه بــه اینکه پســروی آب مخاطراتی 
برای گونــه های مختلــف آبــزی در این 
منطقه و دریاچه به دنبال دارد، شــاهد هم 
افزایی کشورهای همسایه باشیم و بر اساس 
برنامه ای جامع برای مقابله با پســروی گام 
برداریم.رسولی افزود: هر کدام از کشورهای 
حاشیه دریایی خزر مانند جمهوری اسلامی 
ایران توسط ســازمان بنادر و دریانوردی، 
مطالعاتــی را انجام داده اند و قرار شــد این 

مطالعات به اشــتراک گذاشــته شود تا هم 
افزایی شکل گیرد و با اســتفاده از ظرفیت 
متخصصان و کارشناسانی که در کشورهای 
حاشــیه دریای خزر فعالیت مــی کنند به 
صورت جمعی با این پدیــده نگران کننده 

مقابله کنیم.
وی با اشــاره بــه اینکــه قطعــا در حوزه 
دریانوردی، موضوع لایروبــی بنادر دریای 
خزر مورد توجه اســت که با کمک یکدیگر 
کار را پیش خواهیم برد، خاطرنشــان کرد: 
مساله مهم دیگری که در پنل حمل و نقل و 
لجستیک اجلاس همکاری های اقتصادی 
کشــورهای حاشــیه دریای خزر از جمله 
اقدامات خلاقانه جمهوری اســلامی ایران 
به شمار رفت، اجازه ســخنرانی به دو نفر از 
فعالان بخش خصوصی غیردولتی به عنوان 
نمایندگان اتاق بازرگانی بود تا دغدغه های 
عملی و میدانی خود در ارتباط با فعالیت در 

حوزه دریای خزر را به ســمع و نظر معاونان 
حمل و نقل کشــورهای حاضر برســانند 
و جالب اینکه مســائل مطرح شده در ایده 
تشکیل کنسرســیوم لجســتیک دریایی 

خزر، بسیار موثر بود.
سرپرست سازمان بنادر و دریانوردی افزود: 
یکی از مســائل مطرح شــده، بحث حضور 
خطــوط کارگو هوایــی بود کــه در حوزه 
کشــورهای دریای خزر در این زمینه نقص 
داریم و فعالان اقتصادی درخواست افزایش 
خطوط کارگــو هوایی را مطــرح کردند تا 
برخی محصولات ما مانند گل و محصولات 
غذایی که نیاز است با ســرعت بیشتری به 
بازار منتقل شــوند از خدمات کارگو هوایی 

بهره مند شوند.
معاون حمل ونقــل وزیر راه و شهرســازی 
با اشــاره به برنامه  ریــزی انجام شــده در 
راســتای ایجاد کریدورهــای دیجیتال در 

اجلاس همکاری های اقتصادی کشورهای 
حاشــیه دریای خزر، اظهار داشــت: ایجاد 
کریدورهای دیجیتال واژه ای نوین اســت 
اما همان طور که شاهد هستیم دنیا از مدت 
ها قبل در این مســیر گام برداشته و از این 
ابزار برای تسهیل، توسعه و ارتقای بهره وری 
اســتفاده می کند در حالی که کریدورهای 
ما عموما کریدورهای ســنتی هستند و بر 

اساس فرایندهای سنتی پیش می روند.
وی با بیــان اینکه باید از ابــزار تکنولوژیک 
در راستای توســعه فعالیت کریدورها گام 
برداریم، گفت: کشورهای حاضر در اجلاس 
همکاری های اقتصادی کشورهای حاشیه 
دریای خزر بر اســتفاده از تکنولوژی تاکید 
و اصرار داشتند که اقدامات انجام شده باید 
شــتاب گیرد و مهمتر اینکــه فعالیت ها بر 

بستر هم افزایی و یکپارچگی پیش برود.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی با 

اشاره به اینکه در شکل گیری کریدورهای 
دیجیتــال بــه خوبــی شــاهد هم افزایی 
کشــورهای حاشــیه دریای خزر هستیم، 
خاطرنشــان کرد: فرایندها و رویه هایی که 
در حال حاضر به صورت کلاسیک و سنتی 
در حال انجام اســت باید بر بستر دیجیتال 

پیاده شود.
وی ادامه داد: به این ترتیب، شــاهد افزایش 
ســرعت فعالیت ها خواهیم بــود و به جای 
اینکه اسناد کاغذی دســت به دست شوند 
و منتظر صدور ســندها کاغذی باشیم، باید 
فرایند صدور تاییدیه ها به صورت دیجیتال 
انجام شــود، چرا که خدمــات الکترونیک 
میزان رفــت و آمد را کم می کند، ســرعت 
فعالیت ها و دقت امــور را افزایش می دهد و 
مهمتر اینکه، شفافیت و سلامت امور اداری 

در فرایندها را به همراه خواهد داشت.
رسولی گفت: هر کدام از کشورهای حاشیه 
دریای خزر، اقدامات خود را آغاز کرده اند و 
در ایران نیز بسیاری از اسناد حمل در شقوق 
مختلف حمل و نقلی به صــورت دیجیتال 
صادر می شــود و کارگــزاران حمل و نقلی 
از طریق ســامانه ها، فعالیت هــای خود را 
پیش می برند.سرپرســت ســازمان بنادر 
و دریانوردی بیان داشــت: این مــوارد باید 
کامل، امور مربوطه تســریع و فعالیت ها به 
صورت یکپارچه از ســوی کشورهای حاضر 

در مسیر انجام شود.
وی خاطرنشــان کــرد: اگــر هر کــدام از 
کشورهای مســیر به صورت محلی فعالیت 
کند و شــاهد یکپارچگی نباشیم با مشکل 
مواجه خواهیم شد، به نحوی که فعالیت ها 
در یک بخش ســرعت می گیرد و در کشور 
دیگر امور به کنــدی پیش خواهد رفت و در 
نهایت کل مسیر با مشکل عدم یکپارچگی 
مواجــه خواهد شــد، بنابرایــن باید همه 
کشورهای حاشیه دریای خزر فعالیت ها را 

به صورت متوازن پیش ببرند.

ضربه دولت نهم به اقتصاد ایران خیلی کاری بود؛ از آن زمان دیگر نتوانستیم مسیر نزولی را برگردانیم

چرا نمی توان تورم را به یک باره کاهش داد؟ 
نمایندگان، تمام مشکلات کشور را به گردن همتی انداختند!نمایندگان، تمام مشکلات کشور را به گردن همتی انداختند!

چالش های بورس پس از همتیچالش های بورس پس از همتی
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در جلسه شورای اقتصاد
 عارف: نمایندگان مجلس بدانند

 اولویت اول دشمنان، ایجاد اختلاف است

معاون وزیر صمت:
قطعی برق و گاز ۳۰۰ همت به صنایع خسارت زد

 معاون وزیر نفت:
وری است ریشه یابی ناترازی انرژی ضر

 نوپی؛ گامی نو در توسعه خدمات بانکداری خرد 
و پرداخت های اعتباری بانک ملی ایران
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صفحه 4

صفحه 7

صفحه 7

صفحه 2

صفحه 2

خ ارز مزد کارگران، قربانی جهش نر
علی اصغر نخعی راد، عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس دوازدهم 
 در نامه ای که ۱50 نماینده مجلس برای آقای پزشکیان ارسال کردند ما درصد 
معینی را تعیین نکردیم ،در این نامه صحبت این است که شــورای عالی کار برابر 
قانون تکلیف دارد که با توجــه به نرخ تورمی که بانک مرکــزی اعلام می کند نرخ 
دستمزد را تعیین کند. در حال حاضر با تغییراتی که در نرخ ارز اتفاق افتاد احتمال 

اینکه تورم در سال آینده متفاوت با تورم امسال باشدقابل تصور است.

یادداشت

و با وعده ها پیش نرفت تولید خودر
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 مدیرعامــل مرکزی ســازمان تعاون روســتایی ایران 
گفت: خرمــای ماه مبــارک رمضان و میوه شــب عید 
همه استان های کشور تامین اســت و کمبودی در این 
زمینه وجود ندارد و در صورت هر گونه کســری، ذخایر 
احتیاطی موجود روانه بازار می شود.محمدرضا طلایی 
درباره وضعیت تامیــن خرما و میوه شــب عید و نحوه 

قیمتگذاری آنها افزود: یک روز قبل از شروع ماه مبارک 
رمضان خرمــا را به دســتور وزیر جهاد کشــاورزی در 
فروشــگاه های زنجیره ای و میادین میوه و تره بار توزیع 
کردیم؛ البته در استان ها توزیع در اختیار کارگروه های 
استانی است.به گفته وی، در بحث توزیع میوه در استان 
ها نیز اختیارات به کارگروه های اســتانی سپرده شده 

است.مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران 
از ذخیره ســازی ۷00 تن خرما خبر داد و اظهار داشت: 
اکنون خرما مورد نیاز استان ها به میزان 500 تن ذخیره 
ســازی شــده و علاوه بر آن 200 تن خرمای مضافتی، 
کبکاب و کلوته نیز در تهــران و 500 تن خرما کلوته در 
باغات منطقه جیرفت کرمان ذخیره ســازی شده است. 

آمادگی داریم در صورت نیاز استان ها خرما جیرفت در 
قالب جعبه  های ۷00 گرمی تا یک کیلوگرمی وارد بازار 
شــود.طلایی گفت: آنچه که اکنون در ســردخانه های 
کشور ذخیره ســازی شــده، خرما در جعبه های هفت 
کیلوگرمی است که در صورت نیاز در قالب بسته بندی 

های ۷00 گرمی تا یک کیلویی عرضه می شود.

بازار

خرمای ماه مبارک رمضان و میوه شب عید تامین است



در جلسه شورای اقتصاد

عارف: نمایندگان مجلس بدانند اولویت اول دشمنان، ایجاد اختلاف است

سخنگوی وزارت خارجه:

 مقاومت را بخش لاینفک دولت لبنان می دانیم
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خ ارز مزد کارگران، قربانی جهش نر
علی اصغر نخعی راد، عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس دوازدهم  در نامــه ای که ۱50 نماینده مجلــس برای آقای 
پزشکیان ارســال کردند ما درصد معینی را تعیین نکردیم ،در این نامه 
صحبت این اســت که شــورای عالی کار برابر قانون تکلیف دارد که با 
توجه به نرخ تورمی که بانــک مرکزی اعلام می کند نرخ دســتمزد را 
تعیین کند. در حال حاضر با تغییراتی که در نرخ ارز اتفاق افتاد احتمال 
اینکه تورم در ســال آینده متفاوت با تورم امسال باشدقابل تصور است 
بنابراین نباید دولت صرفا به نرخ تورمی که بانک مرکزی اعلام می کند 
بســنده کند و بگوید که حالا اگر بانک مرکزی الان می گوید ۳۴ درصد 
ما هم ۳۴ درصد افزایش دستمزد داشته باشیم .گرچه در سال گذشته 
۳5 درصد قابل قبول بود ولی ســال قبلش 20 درصد مــا افزایش نرخ 
داشتیم بنابراین یک عقب افتادگی مشــخصی در این سال های اخیر 

وجوددارد که در آن نامه به آن اشاره شده است.
در حال حاضرقدرت خرید ۴0 درصد کارگران نســبت به ســال های 
گذشــته کم شــده و این واقعیت ها را باید دولت در نظر بگیرد این کار 
هم به نفع خود کارگران است و هم به نفع کارفرمایان و هم برای اقتصاد 

کشور.
ماده ۴۱ قانون کار 2 بند دارد، بند ۱ می گویــد حداقل مزد کارگران با 
توجه به نرخ تورمی که بانک مرکزی اعلام کرده باشد و بند 2 می گوید 
باید حداقل حقوق را تعییــن کنید وحداقل حقوق یــک خانواده باید 
پیش بینی شــود که این خانواده بتواند به صورت متوسط نیازهایش را 

برآورده کند.
 ممکن است با ۳5 درصد نرخ تورم ما فکر کنیم مشکل حل می شود در 
حالی که مشکل حل نمی شــود ما باید پیش بینی کنیم که یک خانواده 
چند نفره  بتواند به صورت طبیعی زندگیش را بدون فشار اداره کند این 

باید رعایت شود.
بحث ما این اســت که بند 2 چند سال است اعمال نشــده و فقط یک 
سال درســت بوده آن هم درســال ۱۴0۱ ابتدای دولت شهید رئیسی 
که 5۷ درصد افزایش داده شــد وتا اندازه ای جبران شــد ولی بعد سال 
بعدش متاسفانه برگشت 2۷ درصد شــد و سال اخیر یعنی همین سال 
جاری شده ۳5 درصدو عقب افتادگی باز ایجاد شده و انباشت شده الان 
واقعیت این اســت که مثلًا ۷ میلیون و خُرده ای که پایه حقوق است و 
حالا با مزایا که می آید بالا با این مبلغ اصلًا اجاره خانه شان را نمی توانند 

تامین کنند بقیه اش را ما چطوری می خواهیم جواب دهیم .
اینکه می گویند نرخ تولید در تورم تولید موثر اســت اولاً پژوهش هایی 
که شــده این را می گویند ۷ تــا ۱0 درصد موثر اســت یعنی افزایش 
حقوق ۷ تا ۱0 درصد در نرخ تولید اثــر می گذارد این مطلب اول ثانیاً ما 
صحبتمان این است که ما با سیاست های دیگری تورم را ایجاد می کنیم 
وقتی نوبت کارگران می رســد شروع می کنیم دلســوزی کردن برای 
اینکه اگر ما افزایــش دهیم موجب افزایش نرخ تورم می شــود. دولت 
نباید نرخ ارز را دستکاری می کرد که دلار 58 هزار تومان را به ۹2 هزار 
تومان برســاند حالا برای 2 میلیون تومان حقــوق کارگر اضافه کردن 

بگوییم که این مشکل ایجاد می کند.
این کارگراگر تامین نباشد چطورمی خواهد زندگیش را اداره کند، الان 
بسیاری از کارفرماها به مشکل کمبود کارگر خورده اندو می گویند که 
کارگر برای چی  بیاید در کارخانه کار کند می رود با اسنپ و با موتور کار 
می کند درآمدش از کارخانه ما خیلی بیشــتر است و این  لطمه به خود 
کارگاه و به خود کارفرما می زند. کارفرما نیروی کارگرش ۱0 سال تا 20 
سال سابقه دارد کارکرده مسلط شــده به کارشان آشنا است زندگیش 
تامین نشــود باید چه کار کند یک عادت نادرســتی هــم کارفرمایان 
محترم دارند که البته در این شــرایط اقتصادی می توان به آنها حق داد 
و آن  اینکه وقتی حداقل حقوق تعیین می شود حتی کارگاه های بزرگ 
ما هم ســعی دارند کارگر را با همان حداقل حقوق قبل مدیریت کنند 
ودائم می گویند حداقل حقوق نباید بدهیم و بیمه هم نمی تواند پاسخ 

بدهد.
وقتی ما حداقل حقــوق را اعمال می کنیم یک مبلــغ ۳0 درصدی به 
بیمه می دهیم که کم اســت و بیمه هم نمی تواند تامین خدمات بدهد 
یعنی این افزایش حقوق موجب می شــود که حتی خدماتی که تامین 
اجتماعی می تواند به کارگــران بدهد و بابت بیمه شــان این خدمات 
افزایش پیدا کند .در نهایت اینکه این فقــط اراده دولت را می  طلبد که 
کاری در این زمینه انجام بدهد که حالا متاســفانه ما این اراده را خیلی 

قوی در این قضیه نمی بینیم.
در شــورای عالی کار، نماینده کارفرمایان ،نماینده کارگران و نماینده 
دولت حضور دارند وحرف آخر را هم دولت می توانــد بزند یعنی اینکه 
کارگر حالا اگر ضعیف اســت اگر کارفرما قوی اســت آنجا قانون آمده 
پیش بینی کرده دولت را گذاشــته وقتی می گوید شــورای عالی کار 
موظف اســت این کار را بکند یعنی یک امر حاکمیتی است و دولت هم 
می  تواند آنجا حرف نهایی را بزند بنابراین ما باید تشــخیص دهیم آن 
کار برای زمانی است که از حداقل بخواهیم بیاییم بالاتر یعنی بخواهیم 

بگوییم که حالا ما حداقل ها را تامین کردیم .
در نهایت اینکه  الان ما یک عقب افتادگی عمومی در سراســر کشــور 
داریم و این را باید شــورای عالی کار بیاید و بنا به پیشــنهاد وزیر کاربه 
صــورت تکمیلی که ایــن حداقلی را که مــا برای همه کشــور تعیین 
کرده ایــم آورده ایم حقوق کارگــر را در حد معیشــت حداقلی فراهم 
کردیم حالا بگوییم خیلی خوب حالا شــهرها متفاوت هستند ممکن 
اســت یک شــهر کوچک هزینه حمل و نقلــش کمتر باشــد هزینه 
مسکن اش کمتر باشد یک شهر بزرگ بیشتر باشد و آنجا فراتر، این باید 

بعد از حداقل باشد.

امیر سیاری:
وهای مسلح آمادگی بالایی برای مقابله    نیر

با تهدیدات دارند
معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: رزمایش های اخیر باعث شد مردم 
بدادنند نیروهای مسلح جمهوری اســلامی ایران از چه آمادگی بالایی 

برای مقابله با هرگونه تهدیدی برخوردار هستند.
 امیر دریــادار حبیب الله ســیاری، معاون هماهنگ کننــده ارتش در 
چهارمین جشنواره فرهنگی مصباح که در ســازمان عقیدتی سیاسی 
ارتش برگزار شــد با بیان اینکه تمــام محورهایی کــه در اجرای این 
جشــنواره فرهنگی در نظر گرفته شده است در راســتای ارتقای توان 
رزمی ارتش بوده و این اهمیت برگزاری جلسات شورای تعالی معنوی و 
بصیرتی را نشان می دهد.وی اظهار کرد: ما به دنبال این هستیم تا همه 
موضوع ها و محورهای این جشــنواره را به مرحله اجــرا در بیاوریم که 
اثرات آن باعث می شود، روحیه و معنویت در انجام کارها افزایش یابد و 

به دنبال آن توان دفاعی ما بیشتر شود.
رئیس ستاد ارتش با اشاره به اینکه در حکمی که مقام معظم رهبری به 
فرمانده کل ارتش و رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش ابلاغ کردند، 
به موضوع ارتقای معنویت اشاره شده اســت، افزود: فرمانده معظم کل 
قوا )مدظله العالی( همواره تاکید فرموده اند که جنگ امروز، جنگ اراده 
است و هر کشوری که اراده قوی تری داشته باشد، در میدان رزم موفق 
تر است اما اگر اراده آن ضعیف باشــد هر قدر هم تجهیزات داشته باشد 
بازهم منجر به شکست خواهد شد، چرا که تاب آوری آنها در میدان رزم 
ضعیف شده است.وی تصریح کرد: اراده قوی با بالا رفتن ایمان به دست 
می آید و هر چقدر ایمان، اعتقادات، معنویت و توکل انسان بالاتر باشد، 
به همین مقــدار اراده او در تاب آوری، حضــور در صحنه، مقاومت و به 

دنبال آن توان دفاعی و بازدارندگی بالاتر می رود.

یادداشت

تریبون
خریدار   معاون اول رئیس جمهور گفت: از نمایندگان 
مجلس انتظار است که در مسیر وفاق پیش بروند و بدانند 
اولویت اول دشمنان، تفرقه انگیزی، ایجاد اختلاف و تلف 

کردن وقت و انرژی ما است.
پانزدهمین جلسه شــورای اقتصاد در سال ۱۴0۳ امروز 
دوشنبه ۱۳ اسفندماه در دفتر معاون اول رئیس جمهور 
و با حضور »اعضای شــورای اقتصاد« برگزار شد و در این 
جلسه از تلاش های وزیر اقتصاد و دارایی و تیم اقتصادی 
دولت تقدیر و تشکر شــد.محمدرضا عارف در این جلسه 
با تبریک حلول مــاه مبارک رمضان، گفــت: نگاه دولت 
چهاردهم پایبندی به »وفاق« اســت و بــا آنکه متوجه 
برخی کــم لطفی ها هســتیم اما معتقدیــم »وحدت و 
همدلی«، لازمه ادامه کار و پاسخ به مطالبات مردم است.

وی با بیــان اینکه »نظارت، ســؤال و تذکــر، تحقیق و 
تفحص و اســتیضاح از وظایف مجلس است« گفت: باید 
دقت کنیم در دام حواشی و مســائل غیرواقعی نیفتیم و 
این خصوصاً  در مورد فضای مجازی بسیار اهمیت دارد، 
فرق فضای مجازی با سایر ســازوکارها این است که فرد 
وقتی می خواهد برای مســئولی نامه بنویسد و انتقادی 
مطرح شود، چند بار آن را می نویســد و گاهی بعد آن را 
پاره می کند اما امروز در فضای مجازی این گونه است که 
ابتدا کلیک می کنند و می فرستند و بعد آن را می خوانند 
و متاسفانه گاهی همین نوشــته ها، مبنای قضاوت قرار 
می گیرد.معاون اول رئیس جمهور افــزود: »برخی وزرا 
گله می کنند که فردی کــه تبحر ندارد در فضای مجازی 
بداخلاقی کرده اســت و متاســفانه برخی نمی دانند که 
فضای مجازی حقیقی ترین فضا است و کاملا می شود به 

مبدأ خبر و تحلیل رسید«.
عارف افزود: خدا را شــاکریم که دولت در دام حواشــی 
نیفتاده اســت چرا که منش آقای پزشــکیان، روشــن 

اســت، اخلاق مداری، صراحت و اعتقاد به همه ارزش ها 
و خصوصاً اعتقاد به حل مشکل مردم و پیشرفت و توسعه 
کشور، از خصوصیات اصلی ایشــان است و همه کسانی 

که با ایشان کار می کنند هم به این الگو معتقدند.
وی در ادامه با اشاره به برخی فضاسازی های رسانه ای در 
خصوص ارکان دولت، گفت:  رسانه ها دنبال تحلیل های 
عجیب و غریب نباشند، خصوصاً درباره عدم رای اعتماد 
مجلس به دکتر همتی، نباید ذره بین بردارند و در داخل 
دولت بگویند که وزیر قبل به وزیر بعدی نگاه بدی به هم 

کردند که این نهایت بی تقوایی است.
معاون اول رئیس جمهور افزود: اختــلاف در بحث های 
کارشناســی طبیعی اســت و اگر اختلاف نباشــد نیاز 
به تشکیل شــورا نیســت در آن صورت یک نفر خودش 

تصمیم می گرفت.
عارف گفت: اختلاف نظر قبل از تصمیم گیری طبیعی و 
ارزشمند است و آن را مفید می دانیم ولی وقتی تصمیمی 
گرفته شد همه باید عمل کنند. در تمام دوران مسئولیتم 
در مورد برخــی تصمیماتی که اجرا می کــردم مخالف 
بودم اما بروز نمی دادم چرا که معتقــدم وقتی جمعی از 
کارشناسان خبره تصمیم گرفتند و بر آن اجماع شد، آن 

کار باید انجام شود.
وی تصریــح کرد: از نظــر هماهنگــی و همدلی، بخش 
اقتصادی دولت چهاردهم و آقای دکتر همتی در مقایسه 
با دولت های مختلفی که در آن حضور داشــتم بی نظیر 

بوده است و صمیمانه از ایشان تشکر می کنم.
معاون اول رئیس جمهور گفت: انتظارمان از نمایندگان 
مجلس این است که تلاش کنیم تا یک حرف و یک نگاه بر 
همه شئونات نظام حاکم باشــد و هر پیشنهادی در مورد 
حل مشکلات داده شود به آن رسیدگی خواهیم کرد. ما 
هر روزه جلســات زیادی با وزرا داریم چرا که می خواهیم 

به بهترین شکل عمل کنیم.
 عارف افــزود: از نمایندگان مجلس انتظار اســت که در 
مســیر وفاق پیش بروند و بدانند اولویت اول دشــمنان، 
تفرقه انگیزی، ایجاد اختلاف و تلف کردن وقت و انرژی ما 
است و به نظرم یکی از راه های مهم برای آنکه در دام آنها 
نیفتیم این است که بیشــتر در مورد فضای مجازی دقت 
شود و بررسی شــود که چگونه اختلاف نظرهای طبیعی 
در این فضا به گونه ای مطرح می شــود که انگار آنها با هم 

دشمن هستند.
وی در ادامه بــا تشــکر از زحمات دکتــر همتی گفت: 
با روحیه ای که از او می شناســم وی اهل کنار کشــیدن 
نیســت  و همچنان در خدمت انقلاب و مــردم خواهند 
بود، البته که این مســئله هم اهمیت بسیاری دارد که ما 

هیچگاه به این صندلی و میزها نچسبیده ایم.

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با تبریک به سرپرست 
جدیــد وزارت اقتصــاد و دارایی، گفت: حــدود ۴ دهه 
است که ایشــان را می شناســم، خزانه دار بسیار محکم 
و استواری است و هرگز نگذاشــته اند رخنه ای در خزانه 
کشور ایجاد شــود و از طرف دکتر پزشــکیان از ایشان 

تشکر می کنم.
در جلســه درخواســت وزارت نفت در خصوص اصلاح 
مصوبه شــورای اقتصــاد موضوع طرح »گازرســانی به 
نیروگاه های جزیره کیش«، ســرمایه گــذاری در طرح 
»توســعه و بهره بــرداری از میدان نفتی بنــد کرخه« و 
درخواســت وزارت نیرو در مورد »تعیین ســهم ارزش 
کالاها و خدمــات و ارجاع کار پــروژه اضطراری 5000 
مگاوات نیروگاه خورشــیدی« مورد بررسی قرار گرفته 

و مصوب شد.

خریدار   اسماعیل بقائی با اشاره به حسن 
رابطه میــان تهران و بیــروت گفت: روابط 
دو کشــور همواره خوب بوده و اگــر احیاناً 
صحبت هایی در رابطه با برخی از موضوعات 
که حادث شده است، شنیده می شود، باید 
گفت که هر دو طرف با نگاهی باز با همدیگر 
گفت وگــو کردند تا این ســوءتفاهم ها رفع 
شود. این رویکرد ما همچنان ادامه دارد و در 
همین ســفر اخیر، گفت وگوها و دیدارهای 

خوبی با مقامات ارشد لبنان انجام شد.
 اســماعیل بقائی، ســخنگوی وزارت امور 
خارجه در نشســت خبری خود )دوشنبه، 
۱۳ اســفندماه( ضمن تبریــک حلول ماه 
مبارک رمضان به مردم شریف ایران، گفت: 
امیدوارم بتوانیم از برکات این ماه اســتفاده 
کنیــم و ماهی همراه با صلــح و برکت برای 

همه مسلمانان باشد.

دیدارهای خوبی در بیروت با مقام های 
لبنانی برگزار شد

سخنگوی وزارت امور خارجه در ابتدای این 
نشست با اشــاره به تحولات اخیر در عرصه 
سیاســت خارجی در ده روز گذشته، اظهار 
داشت: در روزهای گذشته و پس از نشست 
پیشــین ســخنگویی، رویدادهای مهمی 
در حــوزه دیپلماســی رخ داد و وزارت امور 
خارجه با تمام توان در راستای تأمین منافع 
ملی ایــران اقدام کرده اســت. از مهم ترین 
رویدادها در منطقه ما، مراسم بزرگ تشییع 
دبیران کل مقاومت اســلامی لبنان بود که 
با مشارکت چشــمگیر مردم لبنان و دیگر 
کشورها همراه شــد. هیأت عالی رتبه ای از 
ایران نیز در این مراســم حضور داشت. در 
حاشیه این مراســم، دیدارهای خوبی میان 
رئیس مجلس و وزیر امور خارجه با مقامات 

لبنانی صورت گرفت.
بقائی همچنین به سفر وزیر امور خارجه به 
ژنو اشــاره کرد و گفت: سید عباس عراقچی 
برای شرکت در دو رویداد مهم بین المللی، 
کنفرانــس خلع ســلاح و شــورای حقوق 
بشــر، به ژنو رفت و همچنیــن دیدارهایی 
حاشــیه ای با برخی وزرای امــور خارجه، 
دبیرکل ســازمان ملل و کمیسر حقوق بشر 
داشت. سفر وزرای خارجه سودان، روسیه و 
مالزی به تهران و نشست هایی که در سطح 
معاونین وزیر امور خارجه در تهران و برخی 
کشورهای دیگر انجام شد، از دیگر اقدامات 

مهم دیپلماسی در دو هفته گذشته بود.

امنیت در غرب آسیا درون زا است
وی در پاســخ بــه ســوالی دربــاره دیدار 
رئیس جمهور اوکراین بــا دونالد ترامپ در 
کاخ ســفید گفت: این ملاقات توسط همه 
مشاهده شد و هر کسی می تواند برداشت و 
تفســیر خود را از نحوه گفت وگو و مباحث 
مطرح شده در آن جلسه داشته باشد. آنچه 
برای ما و منطقه مان اهمیت دارد، این است 
که امنیت می باید یک امر درون زا باشــد و 
کشــورهای منطقه باید بــرای اطمینان از 
ثبات و امنیت در غرب آسیا و خلیج فارس، 
با اتکا به نیروهای درون زای منطقه ای و ملی 
خود اقدام کنند و در این زمینه نمی توان به 

هیچ طرف ثالثی امید و اتکا داشت.

روابط کشورها باید تحت حاکمیت 
قانون مدیریت شود

ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: ایران 
همواره تأکید کرده کــه امنیت یک کالای 
وارداتی نیســت. از منظر روابــط و حقوق 
بین الملل این موضوع زنگ خطری اســت 
برای پاســخ به این ســؤال که آیــا روابط و 
سیاســت بین الملل قرار اســت به ســمت 
بازگشتی به قرن نوزدهم پیش برود، زمانی 
که تنها قدرت، ارعاب و فشار مبنای تعامل 
بین کشــورها بود. تجربه دو جنگ جهانی 
اول و دوم و پیامدهای ناشــی از آن، موجب 
شد تا جامعه بین المللی به این نتیجه برسد 
که باید جنگ، ارعاب و استفاده از قدرت زور 
مهار شــود و روابط کشورها تحت حاکمیت 

قانون مدیریت گردد.

گفت و گوهای باز میان ایران و لبنان با 
هدف حل سوتفاهم ها ادامه دارد

سخنگوی دســتگاه دیپلماسی در پاسخ به 
ســوال ایرنا مبنی بر اینکه همزمان با سفر 
وزیر خارجه و ســایر مقام هــای ایرانی به 
لبنان به منظور شــرکت در مراسم تشییع 
شهید نصرالله، ادعاهایی به نقل از مقام های 
لبنانی درباره نقــش ایران در این کشــور 
مطرح شد،به نظر می رسد که رابطه تهران و 
دولت مستقر در لبنان دستخوش تحولاتی 
شده است. در این راستا، نقشــه راه وزارت 
خارجه دولت چهاردهم برای توســعه و در 
صورت نیاز ترمیم رابطه با بیروت چیست؟ 
گفت: رابطه ایــران و لبنان تاریخی طولانی 
و همواره مبتنی بــر احتــرام متقابل بوده 
اســت. ما با جامعه لبنان و بــا کلیت دولت 
لبنان ارتباط بســیار خوبی داشته و داریم و 
رابطه ما به عنوان جمهوری اسلامی ایران و 
لبنان به عنوان دو عضو سازمان ملل متحد، 
مبتنی بر قواعد شناخته شــده بین المللی 
است. در عین حال، ما رابطه بسیار نزدیکی 
با مقاومت لبنــان داریم و همیشــه اعتقاد 
داشــته و داریم که مقاومــت لبنان بخش 
لاینفــک و عاملــی بســیار کمک کننده و 

قوام بخش به دولت لبنان است.
بقائی تأکید کرد: روابط دو کشــور همواره 

خوب بوده و اگر احیاناً صحبت هایی در رابطه 
با برخی از موضوعات که حادث شــده است، 
شنیده می شــود، باید گفت که هر دو طرف 
با نگاهی باز با همدیگــر گفت وگو کردند تا 
این سوءتفاهم ها رفع شــود. این رویکرد ما 
همچنان ادامه دارد و در همین ســفر اخیر، 
گفت وگوها و دیدارهای خوبــی با مقامات 
ارشد لبنان انجام شد. مهم این است که اگر 
نکاتی هم وجود داشته باشــد، هر دو طرف 
با نگاهی منطقی و به منظور حل مســئله، با 
آن مواجه شوند و ان شــاءالله روابط مبتنی 
بر مصالح دو ملت به قوت خود ادامه خواهد 
یافت.بقائی در پاســخ به سوالی در خصوص 
ســخنان اخیر وزیــر امور خارجــه ترکیه 
درباره ایران گفت: روابط دو همســایه برای 
ما از اهمیت بســیار بالایی برخوردار اســت 
و ما برای توســعه روابط دوجانبــه با ترکیه 
ارزش ویژه ای قائل هستیم. این امر پوشیده 
نیست که ما در خصوص برخی پرونده های 
منطقــه ای اختلاف نظرهایــی داریــم، اما 
هنر دو طــرف در این بوده که بــا رویکردی 

خردمندانه این اختلافات را مدیریت کنند.
وی افزود: ما نسبت به اهمیت و وجود منافع 
متقابــل در روابط بین دو ملت همســایه و 
تاریخی آگاه هستیم. دو کشور با رویکردی 
عقلانــی توانســته اند اختلاف نظرهــا و 
دیدگاه های متفــاوت را رفــع کنند بدون 
اینکه به روابط آســیب برسد. صحبت های 
اخیر، کــه متأســفانه بارها تکرار شــده، 
غیرسازنده بوده و بنابراین نیاز بود که موضع 
ایران در این خصوص به روشنی و قاطعیت 
بیان شــود. آنچه که در منطقه طی ســه یا 
چهار ماه اخیر رخ داده، تبعاتش را به وضوح 
شــاهد هســتیم، به ویژه از منظر اقدامات 

رژیم صهیونیستی در منطقه و سوریه.
بقائــی ادامــه داد: لازم اســت دوســتان 
ترکیه ای ما بیشــتر به نتایــج و پیامدهایی 
که بر سیاست هایشان تأثیر گذاشته است، 
بیندیشند. آنچه باید محور توجه ما، ترکیه 
و ســایر کشــورها قرار گیرد این است که 
بتوانیم منطقه ای امــن و عاری از اختلافات 
ایجاد کنیم. ما در این مسیر مصمم هستیم 
و بر ایــن باوریم کــه ترکیه نیز نســبت به 

اهمیت حفظ و ارتقای روابــط دوجانبه بر 
اســاس منافع ملی دو ملت، هم آگاهمند و 
هم اهتمام دارند. امیدواریم این مســیر را با 

همکاری یکدیگر ادامه دهیم.

کرانه باختری و غزه جزئی از فلسطین 
تاریخی محسوب می شوند

سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین در 
واکنش به تصمیم کمیتــه روابط خارجی 
آمریکا برای تغییر نــام کرانه باختری اظهار 
داشــت: تغییر نام نمی توانــد واقعیت های 
موجود در زمین را نادیده بگیرد و یا تأخیری 
در آن ایجاد کند. کرانه باختری و غزه جزئی 
از فلسطین تاریخی محســوب می شوند و 
تعلق این ســرزمین به ملت فلســطین به 
هیچ عنوان جای تردید یــا تغییر ندارد. این 
تلاش ها برای تغییر نام، در راستای اهدافی 
است که برخی سیاســتمداران آمریکایی 
به دنبــال محو فرهنگ و هویت فلســطین 
هستند. این اقدام نشانه ای از رویکرد دولت 
آمریکا در تســهیل ارتــکاب جنایات علیه 
بشــریت و ممانعت از تحقق حقوق بنیادین 

ملت فلسطین تلقی می شود.

 رفع بلوکه از پول های ایران همواره 
در دستور کار ثابت وزارتخارجه 

بوده است
بقائی در پاســخ به ســوالی درباره سخنان 
رئیس جمهــور در مجلــس در خصــوص 
پول های بلوکه شــده ایــران و اقداماتی که 
تاکنون برای آزادســازی این امــوال انجام 
شــده اســت، گفت: به طور کلی، موضوع 
محدودیت بر اســتفاده از منابع ارزی ایران 
یکی از پیامدهــای تحریم هــای ظالمانه 
آمریکاست که از ســال های گذشته وجود 
داشــته و وزارت خارجه با همــکاری بانک 
مرکزی و سایر دســتگاه های اقتصادی در 
تلاش است تا این موضوع را از طریق تعامل 
با کشــورهای دیگــر پیگیری کنــد. برای 
جزئیات بیشــتر، بهتر است با بانک مرکزی 
تماس بگیرید، اما باید گفت که این موضوع 
همــواره در دســتور کار ثابت و مســتمر 

تعاملات ما با کشورهای مربوطه قرار دارد.

سفر مقام های افغانستان به ایران 
عجیب نیست

بقائی در خصوص سفر یکی از مقامات هیات 
حاکمه افغانستان به ایران نیز گفت: جامعه 
افغان یک جامعه متکثر اســت. اینکه کسی 
ســفری به ایران داشته باشــد امر عجیبی 
نیســت. تا جایی که بنده خبر دارم این یک 

سفر درمانی بوده است.

نشست وزرای خارجه سازمان 
همکاری اسلامی به درخواست ایران 

روز جمعه برگزار می شود
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در 
خصوص برگزاری نشست سازمان همکاری 
اســلامی درباره غزه گفت: ایــن چندمین 
جلسه ای اســت که به درخواست ایران و در 
ارتباط با فلســطین اشغالی برگزار می شود. 
تفاوت ایــن اجلاس با اجلاس هــای قبلی، 
مطرح شدن برخی طرح ها برای کوچاندن 
مردم فلســطین اســت. پیشــتر در سطح 
اتحادیه عرب نیز نشست هایی برگزار شده 
و نشست جده که روز جمعه برگزار می شود، 
فرصتی مناســب برای بحث در این زمینه 
خواهــد بود. پیــام واحد این نشســت این 
خواهد بود کــه جامعه اســلامی با هرگونه 
پاکسازی قومی در فلسطین اشغالی به هیچ 
عنوان موافقت نخواهد کــرد و این اجلاس 
می تواند زمینه ساز یک موضع واحد و قاطع 
برای مخالفــت با چنین طرح هایی باشــد. 
این طرح هــا چیزی جز همــان طرح های 

نسل کشی نیستند.

آقای ظریف دیدگاه های خودشان را 
مستقیم مطرح کردند

ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاســخ 
به ســوالی در خصوص اســتعفای معاون 
راهبــردی رئیس جمهور و اینکــه آیا این 
اقدام پیامی به طرف هــای خارجی خواهد 
داشــت، نیز گفت: حتمــا انتظــار ندارید 
در مورد تفســیر طرف های دیگــر درباره 
مســائل داخلی صحبت کنم. آقای ظریف 

دیدگاه های خودشان را مطرح کردند.
بقائی در پاسخ به سوال دیگری در خصوص 
اظهارات اخیر رافائل گروسی درباره برنامه 
هســته ای ایران گفت: لازم اســت بار دیگر 
تأکید کنم که انتظار مــا از مدیرکل آژانس 
بین المللی انــرژی اتمی این اســت که بر 
اســاس وظایف خود عمل کند. اعمال نظر 
بر اســاس حدس و گمان نــه در چارچوب 
وظایف مدیرکل اســت و نه کمکی به حل 
مســئله می کند. چنین گزاره هایی به هیچ 
عنوان مبتنی بر واقعیت نیســتند.در رابطه 
با برنامه هســته ای ایران بارها ثابت شــده 
اســت که این برنامه طبــق چارچوب های 
بین المللی و همچنین طبــق موافقت نامه 
پادمــان و ان پی تی انجام می شــود. آژانس 
همــه امکانات لازم بــرای رصــد را دارد و 
استفاده از این عبارت به هیچ عنوان سازنده 
نیست. از طرف دیگر، ما متوجه هستیم که 
این تحرک در چارچوب خواسته های برخی 
کشــورهای غربی صورت می گیــرد و این 
نشان می دهد که منشأ چنین گزارش هایی 

بیشتر بر اساس مسائل سیاسی است.
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منابع مالی ۳۷۸ هزار واحد مسکونی نهضت 
ملی تامین شد

بانک تخصصی ساخت مســکن اعلام کرد: از ابتدای طرح نهضت ملی 
مسکن تا ۷ اسفند امســال، قرارداد ۳۷8 هزار و 880 واحد نهضت ملی 

به امضا رسید.
 به نقل از وزارت راه و شهرســازی، از ابتدای طرح نهضت ملی مســکن 
تا هفتم اســفندماه ۱۴0۳، مجموعاً ۴۷2 هزار و ۳۷8 واحد مســکونی 
در قالب 8۷ هزار و ۹8۴ پروژه از ســوی اداره کل راه و شهرسازی، بنیاد 
مسکن، شرکت عمران شهرهای جدید، ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، 
ســازمان همیاری شــهرداری ها، صندوق ملی مســکن، قرارگاه امام 
حسن، سازمان صداوسیما، اتاق تعاون ایران، وزارت آموزش وپرورش، 
وزارت جهاد کشاورزی و خود مالکان شهری و روستایی به بانک مسکن 

معرفی شده است که 28 درصد از این واحدها خود مالک هستند.
بانک مســکن تا تاریخ مذکور، نســبت به پرداخــت ۱2۱ هزار و 5۹۴ 
میلیارد تومان سهم الشــراکه برای ســاخت پروژه هــای نهضت ملی 

مسکن اقدام کرده است.
بر این اساس، بانک مسکن با پرداخت به موقع سهم الشرکه ها متناسب 
با پیشــرفت فیزیکی پروژه ها، تاکنون به بیش از ۶5 درصد از تعهدات 

خود در این طرح عمل کرده است.
تا هفتم اسفندماه امسال، 88 هزار و ۹۳۷ واحد مسکونی نهضت ملی در 
بانک مسکن به بهره برداری و فروش اقساطی رسیده است که بالاترین 
عملکرد در کل شبکه بانکی بوده و روند فوق با جدیت پیگیری می شود.

ویه قیمت بلیت هواپیما   با بالا رفتن بی ر
برخورد می شود

در جلسه تنظیم بازار که به ریاست معاون اول رئیس جمهور و با حضور 
وزیر راه و شهرسازی تشکیل شد مصوب شد با بالا رفتن بی رویه قیمت 

بلیت هواپیما به ویژه در آستانه تعطیلات عید نوروز برخورد شود.
جلسه ستاد تنظیم بازار به ریاســت محمدرضا عارف معاون اول رئیس 
جمهور و با حضــور وزرای صنعت، معدن و تجارت، تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، ارتباطات و فناوری اطلاعات، دادگستری، بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی، راه و شهرســازی، جهاد کشــاورزی، دبیر هیئت 
دولت، معــاون اجرایــی رئیس جمهــور، رئیس کل بانــک مرکزی، 

سخنگوی دولت و مسئولان دستگاه های مربوط برگزار شد.
در ادامه این جلسه تاکید و مصوب شــد، با افزایش قیمت بی رویه بلیت 
هواپیماها به ویژه در آســتانه تعطیلات عید نــوروز برخوردهای لازم 

انجام شود.

مدیرعامل سپرده گذاری مرکزی:
وراث سهام عدالت برای دریافت سود باید 

سجامی شوند
مدیرعامل ســپرده گذاری مرکزی اعلام کرد: همه وراث سهام عدالت 

برای دریافت سود، باید در سامانه سجام ثبت نام کنند.
محمد باغستانی گفت: برای دریافت سود ســهام عدالت، یکی از وراث 
می بایست در ســامانه »میراث« ثبت نام کند و در عین حال همه وراث 
دیگر نیز باید برای دریافت ســود ســهام عدالت خود در سامانه سجام 
ثبت نام کند تا هر زمان سود ســهام عدالت پرداخت شد، این افراد هم 

سود خود را دریافت کنند.

او ادامه داد: درصورتی که وراث متوفیان ســهام عدالــت با مراجعه به 
شعب شــرکت های کارگزاری یا بانک های منتخب، مدارک شان را در 
سامانه میراث ثبت کنند، می توانند ســود سنوات گذشته را در مراحل 

بعدی توزیع سود سهام عدالت دریافت کنند.
مدیرعامل ســپرده گذاری مرکزی اعلام کرد : این شــرکت در مرحله 
قبلی واریز سود ســهام عدالت که آذرماه امســال انجام شد با هم کاری 
سازمان امور مالیاتی، پس از پرداخت مالیات بر ارث متوفیان، سود یک 
میلیون متوفی مشمول ســهام عدالت را بین حدود چهار میلیون ورثه 

آنها تقسیم کرد که این فرایند در دوره های آتی نیز انجام خواهد شد.
باغســتانی با بیان این که فرایند ثبت نام در ســامانه میراث به صورت 
کاملا رایگان انجام می شــود، گفت: درحال حاضر بیش از ۶000 شعبه 
منتخب بانک های »ملی، ملت، پارســیان و تجارت« و شــرکت های 
کارگزاری آماده ثبت نام وراث متوفیان ســهام عدالت در این ســامانه 

هستند.
مدیرعامل ســپرده گذاری مرکزی در خصوص زمــان دقیق پرداخت 
و نحوه توزیع سود ســهام عدالت ســال مالی منتهی به 2۹ اسفند ماه 
۱۴02، گفت: این شــرکت مکاتبات لازم را با شرکت های سرمایه پذیر 
ســهام عدالت برای دریافت ســود انجام داده اســت که امیدواریم با 
همکاری شرکت ها و مصوبه شــورای عالی بورس بتوانیم بخش نخست 

سود سال مالی ۱۴02 را تا پایان سال به حساب سهام داران واریز کنیم.

احیای »انفال« از واجبات تأمین مالی دولت 
محسوب می شود

یک کارشــناس اقتصادی گفت: احیای منابع و انفالی مانند معادن و در 
اختیار حاکمیت قرار گرفتن آنها از واجبات تأمین مالی دولت محسوب 

می شود.
محمدامین حاجی لنگری کارشناس مســائل اقتصادی، با بیان اینکه 
دولت به دنبال راهکارهایی برای تأمین خود است، اظهار کرد: مشکلات 
موجود در بــازار ارز به این دلیل اســت که دولت منابــع تأمین درآمد 
کافی ندارد و برای حاکمیت راهکارهای تأمین مالی به درستی تعریف 
نشده اســت پس طبیعتاً فقدان کســب و کار دارای درآمد اختصاصی 
برای دولت احساس می شــود.وی عنوان کرد: امروز تنها منبع و منشأ 
درآمد حاکمیت نفتی است که از زمان مصدق ملی شد و ما حتی شاهد 
خصوصی شدن نفت هم هســتیم. حتی معادن کشور در اختیار بخش 
خصوصی اســت و حاکمیت بهره چندانی از آن نمی برد. اکثر کســب و 
کارهای حاکمیت به خصوص آن گروه که ســودآوری بیشتری داشت 
مانند شرکت های پالایشی و فولادی واگذار شــدند و حاکمیت اجازه 

چندانی حتی برای ساخت این مجموعه ها ندارد.
این کارشــناس اقتصادی افزود: قوانین غلط مربوط به خصوصی سازی 
دولت را از ایجاد زیرســاخت های مورد نیاز کشــور منع کردند کتاب 
جایی که دولت حق نــدارد حتی یک جاده احداث کنــد بلکه از طریق 

شرکت های خصوصی و برگزاری مناقصه باید این اقدام صورت گیرد.
حاجی لنگری تصریح کرد: دست دولت برای ایجاد زیرساخت و کاهش 
هزینه ها و همچنین درآمدزایی، بسته است و در این شرایط دولت ناچار 
است به مالیات وابسته شــود. مالیات تا یک اندازه مورد قبول است اما از 

حدی بیشتر، موجب نارضایتی مردم از حکومت می شود.

بازار

زهرا علی اکبری  حســین عبده تبریزی 
معتقد اســت: نــرخ تــورم را نمی شــود 
یک دفعه پایین آورد؛ مگــر این که اقتصاد 
به منابع عظیمی برســد و درآمدهای ارزی 
عمده ای نصیب کشور شــود. موتور تولید 
تــورم همچنــان در اقتصاد ایران روشــن 
است و خیال خاموش شــدن ندارد و این در 
حالی اســت که در مقابل، با توقف در روند 
توسعه روبه رو هستیم و اقتصادی غیرقابل 
پیش بینی پذیر داریم. این ها شاید تصویری 
نگران کننــده از اقتصاد ایران باشــد، اما به 
باور حســین عبده تبریزی، بخشــی از این 
مشــکلات از زمان دولت احمدی نژاد آغاز 
شده و هنوز نتوانستیم مسیر را تغییر دهیم.

این اقتصاددان برجســته دربــاره این که از 
چه زمانی روند توسعه در ایران متوقف شده 
اســت، می گوید: »ضربه دولت نهم خیلی 
کاری بود و ما از آن زمان دیگر نتوانســتیم 
مســیر نزولی را برگردانیم.« به باور او، »به 
هر یک از مولفه هــای اقتصــادی که نگاه 
می کنیم، از زمان دولت نهم دیگر به سمت 

مثبت حرکت نکرده است.«
عبده تبریزی متذکر می شود: »الان هم که 
دولت چهاردهم با وحــدت کامل با رهبری 
حرکــت می کنــد و ظاهرا نوعــی وحدت 
فرماندهی در اقتصاد برقرار شــده است، باز 

هم کار خیلی دشوار جلو می رود.«
او یادآور می شود: از ســال ۱۳8۶ تا به امروز 
مولفه های اقتصادی چــون درآمد خانوار، 
درآمد ســرانه و بودجه خانــوار بدتر و بدتر 
شــده و در عین حال، ناعدالتی هم بیشــتر 
شده اســت. این هم مشــکل دیگری است 
که ضریب جینی به ســمت درستی حرکت 
نکرده است.این اقتصاددان هشدار می دهد: 
دولت چهاردهم اگر نتوانــد موتور حرکت 
اقتصاد راه راه بیاندازد، نتایج قابل قبولی در 
هیچ زمینه ای نمی گیرد و وضع کشور بدتر 

می شود.
آنچــه در ادامــه می خوانیــد، گفت وگو با 

حسین عبده تبریزی، اقتصاددان است.

* شما مشاور اقتصادی آقای پزشکیان 
در زمان انتخابات بودید. به نظر شــما 
تیم اقتصادی ای که انتخاب شــده، تا 
چه حد پیش فرض هایی را که شما در 
دوران انتخابات داشــتید، می تواند 
محقــق کنــد و در ایــن دوره ۶ ماه 
عملکرد تیم اقتصادی دولت را چطور 

ارزیابی می کنید؟
همان طور که می دانید، من در طول عمرم با 
دولت ها رابطه ی رسمی و قراردادی نداشتم 
و به طور معمول بــه عنوان یک فرد از بخش 
خصوصی در جلســات دعوت می شوم. در 
جریان انتخابات چهاردهم هم دعوت شدم 
و جلساتی را رفتم. الان هم رابطه ی رسمی 
استخدامی با دولت ندارم، و اگر به جلسه ای 
دعوت شــوم، با کمال میل و افتخار شرکت 

می کنم.
در مورد انتخاب وزرا، به طور کلی نســبت 
به دهــه ی 80 افراد کمتری بــرای انتخاب 
در دســترس هســتند؛ به چند دلیل. اول، 
به خاطر تعــدد مقامات نظارتــی، خیلی ها 
دیگر حاضــر نیســتند در کار دولتی دائما 
در معرض و پاســخ گوی انواع سازمان های 
نظارتی باشــند. از این جهــت، گروهی که 
سالم هســتند، قابل  اعتماد هستند و میل 
باطنی آنان این اســت کــه می خواهند کار 
کنند، دیگــر قبول مســئولیت نمی کنند. 
ترجیح می دهند در بخــش خصوصی کار 

 کنند، و به دولت نیایند.
دومین دلیل، دســتمزدهای پایین مشاغل 
دولتی در مقایســه با بخش خصوصی است. 
با این حقوق ها زندگیشان تأمین نمی شود. 
در دهه ی 80 اصــلًا این گونه نبــود. یعنی 
دســتمزد مقام دولتی که رقم ریالی  آن هم 
به مراتب پایین تر از ارقام جاری بود، زندگی 
او را تأمیــن می کرد و مدیــر دولتی متعلق 
به طبقــه ی متوســط بود. ســومین دلیل 
هم مهاجرت های گســترده اســت: همان 
جوان هایی که مهارت های مختلف دارند و 
شایسته است در کشــور بمانند و شرکت ها 
و سازمان های ایران را اداره کنند و دولت را 

پیش ببرند، مهاجرت می کنند.
این سه عامل باعث شــده که برای انتخاب 
همکاران، آقای پزشکیان ترکیب مناسبی 
از مهارت ها را در دولت در اختیار نداشــته 
باشــند. البته خود آقای دکتر پزشــکیان 
هم هیــچ دخالتی در انتخــاب وزرا نکردند 
و کار را به دیگــران واگذار کردنــد، و فقط 
در مرحله ی نهایــی در تصمیمات انتخاب 
افراد نظــر دادند؛ شــاید به دلیــل این که 
می خواســتند از نظر متخصصان استفاده 
کنند، بیشــتر به پیشــنهاد دیگــران اتکا 
کردند. کمیته هایی هم البته تشــکیل شد، 
و بالاخره این شــد ترکیب دولــت انتخاب. 
اما به طور کلی در مقایســه بــا دهه ی ۷0 و 
80، مدیــران به طور متوســط در ســطح 
ضعیف تــری هســتند. این در شــرایطی 
است که مشکلات نســبت به دهه ی 80 و 
نســبت به حتی زمان جنگ بســیار بیشتر 

است. برای مثال، ما در زمان جنگ، مشکل 
صندوق بازنشســتگی که نداشتیم و حتی 
مازاد ورودی به صندوق های بازنشســتگی 
را داشــتیم؛ ناترازی آب و یا مسایلی از این 
قبیل نداشتیم. الان مشکلات خیلی بیشتر 
اســت. همه ی این دلایل باعث شــده که 

دولت  کمتر در حل مشکلات موفق شود.

* افزایــش نهادهــای نظارتی نکته 
قابل تاملی در ســخنان شما بود. این 
نهادهای نظارتی نسبت به دهه ی 80 

چقدر رشد داشته است؟
ما در ادارات به طور معمــول یک پنجره ی 
واحد داریــم و می گوییم کــه ارباب رجوع 
مجبور نباشــد بــه ۱00 جا رجــوع کنند. 
امــا الان در حــوزه ی نظــارت، پنجره ی 
واحدی وجود ندارد. یعنی در وزارتخانه ها، 
شرکت ها و سازمان های دولتی، در سطوح 
مختلف، هر نهاد نظارتــی می تواند به مدیر 
مراجعه و ســؤال و جواب کنــد و خودش 
پرونده تشــکیل دهد. برای مثال، اگر یک 
مشــکلی در بانکی می بیند، به جای این که 
اول از بازرســی بانک مرکــزی بخواهد که 
نظر کارشناســی بدهد، از همان ابتدا شروع 
می کند و پرونده ای تشــکیل می دهد. این 
باعث می شــود که مدیران، بــرای اجرای 
کار آرامش نداشته باشــند، خود را در مقام 
تصمیمگیری نیابند، و از تــرس دائماً مقام 
ناظــر را در مقام تصمیمگیــری قرار دهند 
و اشــتیاق برای گرفتن کار در دولت کمتر 

شود.

* در خود دهــه ی 80 این بحث مطرح 
بود که چرا مدیران تکراری هستند و 

مگر قحط الرجال است.
بله در آغاز دهــه ی 80 در زمان دولت آقای 
خاتمــی این بحث مطــرح بود کــه چرا از 
مدیران آقای هاشــمی اســتفاده می شود. 
بعد که کار به آقای احمدی نژاد رســید، وی 
کار بسیار عجیب و غریبی کرد، و آن این که 
مثل اول انقلاب یک باره همه ی مدیران را از 
دستگاه ها بیرون کردند؛ ایشان سعی کردند 
هر چه مدیر قدیمی هســت، رد کند. آقای 
احمدی نژاد، ۹0 درصد مدیران قبلی نظام 
را نفی کردند و افراد جدیدی را گذاشــتد. 
یعنی ما در ایران دوبار تا آن زمان به اصطلاح 

تکنوکرات های خود را پاک سازی کردیم.

* اتفاقا آثــار تنگ شــدن دایره ی 
خودی ها را از سال 84 به بعد تا امروز، 
یعنی در بــازه ی زمانــی دو دهه، در 

اقتصاد ایران می بینیم.
به هرحــال، همــواره آنچه تعهــد نامیده 
می شود، نسبت به مهارت ها و دانش، مزیت 
و برتری داده شده اســت. مشکل این است 
که عده ی زیادی از کســانی کــه تعهدمند 
بودنــد و مدعی تعهد، ظاهــر تعهد را حفظ 
می کردند و در عمل معلوم شد که آن چنان 
هم به اصــول حاکمیتی متعهد نیســتند؛ 
مثل ســلامت مالی یا اصل حاکمیت شفاف 
یا رعایــت عدالت. بنابرایــن، از مهارت ها و 
دانش ها بــه بهانه ی تعهد گذشــتیم، ولی 
بخش قابل ملاحظــه ای از این تعهدات هم 

واقعیت نداشت.

* اگر مســیری را کــه در دهه ی 80 
حرکت می کردیــم، ادامه می دادیم، 

امروز شبیه چه کشوری بودیم؟
در ســال های 8۴ و 85 از نظــر درآمد ملی 
از ترکیه و عربســتان عقب تر نبودیم. اگر ما 
با همان نرخ های رشــد 5 درصد و ۶ درصد 
دولت هشــتم حرکــت می کردیــم، الان 
قطعاً در حد ترکیه بودیم؛ البته عربســتان 
حرکت های دیگــری در ایــن اواخر کرده 
است. درآمد ســرانه ی این کشــورها الان 
بسیار افزایش یافته است و عربستان و ترکیه 
توانسته اند وضعیت شــان را بهتر کنند. فکر 
می کنم درآمد سرانه ی ما نسبت به سال 8۶ 
در بهترین شهرهای کشور حداقل ۳0 تا ۴0 

درصد تضعیف شده است.

* به هرحال ما در شــرایطی هستیم 
که چشــم انداز آینده روشن نیست و 
در عین حال، روند توسعه هم متوقف 
شده اســت، ولی مقرر است برنامه ی 
هفتم توسعه اجرایی شــود. یکی از 
خاصیت هــای عجیبی کــه اقتصاد 
ایران دارد، آن است که انبوهی سند 
و برنامه ی توســعه دارد، ولی فرآیند 
توســعه مدت های متمادی است که 
در ایران متوقف شــده است. در این 
چشم انداز  نمی توانیم  وقتی  شرایط، 
حتــی کوتاه مدت را ترســیم کنیم، 
آیا اجرایی شــدن برنامــه ی هفتم 

امکان پذیر است؟
ببینید، اگــر خیلی خوشــبینانه بخواهیم 
برخورد کنیم، حداکثر این را می توان گفت 
که دسترســی به رشــد اقتصادی 8 درصد 
)که از ابتدای انقلاب در برنامه های مختلف 
بوده(، امروز بســیار دورتر اســت به ما در 
مقایسه با دهه ی 80. عده ای از اقتصاددانان 
اعتقاد دارند که بایــد واقعی با ارقام برخورد 
کرد و رقم های واقعی تــری در برنامه های 
توسعه گذاشت؛ کمااین که مقامات رسمی 
هم گزارش داده اند که برنامه های قبلی هم 
بیش از 20 درصد اجرایی نشــده است. در 
عین حال، در مورد تعییــن اهداف، عده ی 
دیگــری می گویند ما ظرفیت رســیدن به 
رشــد اقتصادی 8 درصد را داریم و باید این 
رقم را در برنامه بگذاریم و ســعی کنیم در 
پایان برنامه به آن برســیم. در مقابل گفته 
می شــود که این نگاه، آرمانی اســت؛ برای 
این که به نرخ رشــد 8 درصد برسیم، به نرخ 
پس انداز خیلی بالا نیاز داریم که در شرایط 
معیشــتی امروز اصلا قابل دسترس نیست. 
یعنی امکان نــدارد بتوانیم به این نرخ بالای 
پس انداز در داخل کشــور برسیم. متناسب 
بــا آن هم اجرایی شــدن بعضــی از اجزای 
برنامه مشکل اســت. برای مثال، در رابطه 
با احکامی که در برنامــه در رابطه با فروش 
دارایی های دولت، بانک ها و تأمین اجتماعی 
گذاشته شــده، و همه ی اقتصاددانان قبول 
دارند که اقدام خوبی اســت، امــا در عین 
حال تصریح می کنند که در شــرایط فعلی 
)که ســرمایه گذار خارجی در داخل کشور 
نداریم و امکانات بازار سرمایه و سرمایه های 
موجود در کشور نیز محدود است، دستیابی 
به اهداف برنامه بســیار سخت است. در کل 
با قطعیت می شــود گفت که با دست فرمان 

فعلی، به اهداف برنامه نخواهیم رسید.
به نظر من در وضعیت جاری، اجزای زیادی 
از برنامه دســت نیافتنی اســت. می توانیم 
امیدوار باشــیم در عین حال کــه به تمام 
اهــداف برنامــه نخواهیم رســید، حداقل 
حرکت بیشتری به سمت اجرای آن داشته 

باشیم.

* به نظر شما از چه زمانی روند توسعه 
در ایران متوقف شده است؟

فکر می کنم ضربه ی دولت نهم خیلی کاری 
بود و ما از آن زمان دیگر نتوانســتیم مسیر 
نزولی را برگردانیم. به هر یک از مؤلفه های 
اقتصادی که نگاه می کنیــم، از زمان دولت 
نهم دیگر آن عامل به ســمت مثبت حرکت 
نکرده اســت. فکر می کنم آثــار فرهنگی، 
سیاســی، اقتصادی و اجتماعی این دولت 
خیلی سنگین بود و برخوردهایی که صورت 
گرفت و بحران هایی که از آن سال در کشور 
شکل گرفت، باعث شــد الان هم که دولت 
چهاردهم با وحدت کامل با رهبری حرکت 
می کند و ظاهراً نوعی وحدت فرماندهی در 
اقتصاد برقرار شده اســت، بازهم کار خیلی 

دشوار جلو می رود.

* جهان توانسته مسئله ی تورم را حل 
کند، اما موتور تولید تورم در ایران در 
این ســال ها هیچ وقت متوقف نشده 
است. مشکل اصلی کجاست و چه باید 

کرد؟
البته اوضاع در ۴ یا 5 ســال اخیر بدتر شده، 
زیرا درآمد نفتــی هم کاهش پیــدا کرده 

است. در ســال هایی ما به سمت تک نرخی 
شــدن تورم حرکت کردیم؛ یک  بار در زمان 
مدیریت مرحوم دکتر نوربخــش و یک بار 
در دوره ی مدیریت آقای دکتر مظاهری بر 
بانک مرکزی اتفاق افتاد. متوســط تورم تا 
قبل از ۴ یا 5 سال اخیر روی نرخ 2۳ درصد 
می چرخید، ولی در ۴ ســال اخیر، این نرخ 
حول وحوش ۴0 درصد رسیده است. البته 
نرخ تورم را نمی شود یک دفعه پایین آورد؛ 
مگر این که اقتصاد به منابع عظیمی برســد 
و مثــلًا درآمدهای ارزی عمــده ای نصیب 

کشور شود.
چرا نمی شــود تورم را یک باره کاهش داد؟ 
چون آن گاه مجبــور می شــویم اقتصاد را 
تعطیل کنیم. اگر آقای فرزیــن به بانک ها 
بگوید دیگر هیچ وامی ندهیــد، البته تورم 
آرام می گیــرد، اما باید بپذیــرد که اقتصاد 
دائما کوچک تر  شــود. از آن طــرف، بعد از 
مدتی بخش عرضه آســیب می بیند و تورم 
طــرف عرضــه را خواهیم داشــت. ممکن 
است در کوتاه مدت بشــود اقتصاد را بست، 
و بهبود نســبی در نرخ تورم ایجاد کرد، اما 

در بلندمدت اقتصاد سخت آسیب می بیند.
تورم باید به آرامی پایین آورده شــود. برای 
مثال، تــورم در ترکیــه از ۷0 درصد تا ۴8 
درصد پایین آمده اســت. در اقتصاد ایران 
هم اگر در طول سه چهار سال منابع داشته 
باشیم، می توانیم نرخ تورم را پایین بیاوریم. 
عامل اصلی بالا رفتن تورم در کشور، ناترازی 
بودجه اســت. بنابراین باید کســری های 

بودجه  و فرابودجه کاهش یابد.

* با توجه به این که چنــد ماه از عمر 
دولت چهاردهم گذشته، ارزیابی شما 
از تیم اقتصادی دولت چیست؟ به نظر 
شما جهت گیری دولت تیم اقتصادی 
دولت درست بوده یا این که باید تغییر 

فرمان دهد؟
ببینید، وظیفه ای که در مقابل تیم اقتصادی 
دولت چهاردهم اســت، بســیار ســنگین 
اســت. ما تاکنون همه ی مشکلات، چاله ها 
و ســوءمدیریت ها را با نفت پــر می کردیم. 
یعنی اگــر می خواســتیم پول بــرق را از 
مردم نگیریم، با نفت حــل می کردیم. اگر 
می خواســتیم شــهرها را بســازیم و پول 
اداره ی شــهرها را از مردم نگیریم، این کار 
را با پول نفت می کردیم. الان این پول نفت 
نیست و پیش بینی می شــود که حداقل در 
چند ماه آینده و با حضــور ترامپ، حداقل 
در کوتاه مدت فشــار می آورنــد که کمتر 
نفت بفروشیم و منابع ارزی نداشته باشیم. 
دولت برای این که کالاهای اساسی را ارزان 
به مردم بدهد، حدود ۱5 تا ۱8 میلیارد دلار 
منابــع لازم دارد. برای دولــت تهیه ی یک 
چنین مبلغی ممکن است در ماه های آینده 
مشکل باشد و مجبور شود از صادرکنندگان 
با قیمت گران تر ارز را بخرد و گندم و ســایر 
مواد غذایی را وارد کنــد. منابع ارزی دولت 

دارد محدود می شود.
کاهــش هزینه های نیــروی انســانی که 
عمده ی هزینه های دولت است در ساختار 
اقتصاد سیاســی فعلی ما به سادگی ممکن 
نیســت. به هر وزارتخانــه ای بروید، همه از 
دستمزدهای دریافتی فعلی خود می نالند، 
و این در حالی است که نیروی انسانی مازاد 
هم دارند. اگر می شــد نیروی انسانی مازاد 
دستگاه ها و شــرکت های دولتی را کم کرد، 
این امکان پدید می آمد کــه مثلًا حقوق دو 
برابر پرداخت شــود. امروزه شــاید ما تنها 
کشوری در دنیا باشیم که کارمندان دولت 
نیز طبقه ی متوسط محســوب نمی شوند. 
یعنی دستمزد برخی کارکنان دولت به خط 
فقر نزدیک می شــود. منابع دولت محدود 
اســت و عمده ی منابع دولــت هم حقوق و 
دستمزد و یارانه شده است. یعنی هر دولتی 
که سر کار می آید، روی بودجه قدرت مانور 
نــدارد. در بهترین حالــت روی ۱0 درصد 
بودجه بتوانــد تصمیم بگیــرد. بودجه ی 

عمرانی که بسیار محدود شده است.
بدین ترتیب دولتی ها در شــرایط بســیار 

سخت اجتماعی قرار گرفته اند. دولت لازم 
است اصلاحات کند، اما حتی  اقتصاددانان 
طرفدار بازار هم به دولت می گویند که الان 
شرایط طوری نیست که بخواهد اصلاحات 
قیمتی کنــد یا کارمند کاهــش بدهد، چرا 
 که معیشت مردم ســخت در خطر هست. 
بنابراین، همان طور کــه رئیس جمهور در 
یکی از سخنرانی هایشــان گفتند هر جایی 
که بخواهند دســت بزنند، می گویند دست 
نزنید. گفتم حتی کسانی که به اقتصاد آزاد 
معتقد هستند و ۴0 ســال است می گویند 
قیمت ها را درســت کنید، آنــان هم الان 
می گوینــد که در شــرایط فعلی اصلاحات 
اقتصــادی انجــام ندهیــد. می گویند اول 
مناسبات بین المللی را درست کنید و سعی 
کنید در داخل کشــور تفاهمات و توافقات 
بیشــتری صورت گیرد و از نظر اجتماعی، 
فشــار کمتری روی مردم بیاید و بعد مردم 
را آماده کنید  که بــرای اصلاحات اقتصادی 
همکاری کنند. البته مناســبات بین المللی 
کمک می کنند تا اصلاحات راحت تر تحمل 
شــود، چرا که امید پیدا می شود  که شرایط 
آینــده خیلی بهتر می شــود. یعنــی، اگر 
چشم انداز امیدبخشــی برای آینده باشد، 
مردم سختی اصلاحات را تحمل می کنند؛ 
می گویند الان وضع مان بد است، اما ۴ سال 

دیگر بهتر می شود.
البتــه در حــوزه ی اصلاحــات، بودجه ای 
هم کــه دولت چهاردهم تهیه کرد، نســبتاً 
تروتمیزتر از بودجه هــای قبلی بود بودجه 
تا حــدی یکپارچه و شــفاف تر شــد. البته 
در کل بهبودی در آن اســت کــه درآمدها 
محقق شود، و این امروزه بیش از هر چیز به 
مناسبات بین المللی ایران و آمریکا بستگی 
دارد و این که امکان فروش نفت ایران تا چه 

حد میسَر باشد.
گرایش مدیران اقتصادی دولت به ســمت 
اقتصاد بــازار رقابت اســت. البتــه ممکن 
اســت وزرایی چون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی دیدگاه های متفاوتی داشــته 
باشند، ولی تقریباً می شود گفت که مدیران 
اقتصــادی دولت پزشــکیان یک مســیر 
فکری دارند، و حداقــل در عرصه ی نظری 

تک صدایی وجود دارد.

* فکر می کنم پیش بینی شــما این 
باشــد که در دوران ترامــپ، در یک 
دوره ی حداقــل کوتاه مدت، افزایش 

فشار را تجربه خواهیم کرد؟
ببینید، ما این را از دوســتانی که تجربه ی 
سیاست دارند، می پرســیم و یاد می گیریم. 
به طور کلی آنان بیشــتر احتمال می دهند 
که ایران با سیاست فشار حداکثری مواجه 
خواهد شد، و ایران باید برای مذاکره بر این 
اساس آماده باشــد. ترامپ یک بار این کار 
را قبلًا کرده اســت. یعنی یک بــار صادرات 
نفت ما را به ۳50 هزار بشکه در روز رسانده 
اســت. فروش های نفت در یکی دو ماه اخیر 
هم خوب نبــوده، و نفت زیــادی روی آب 
مانده است. از آن طرف هم چون در حوزه ی 
نفــت و گاز ســرمایه گذاری نکرده ایم، به 
همین دلیل، نمی توانیــم نفت و گاز زیادی 
اســتخراج کنیم؛ بنابراین، غیــر از تحریم 
هم مشــکل تولید نفت و گاز داریم. به علت 
هزینه های بــالای ســرمایه گذاری در گاز 
اســت که الان برای جبران کسری برق، به 
انرژی خورشــیدی علاقه مند شده ایم که 

سرمایه گذاری کمتری می خواهد.
پــس، بیــش از همــه ی موضوعــات از 
تحلیلگران سیاســی می شــنویم که مدل 
ترامــپ فشــار حداکثــری خواهــد بود. 
حال با ایــن پیش بینی که بــاور بازارها هم 
هســت، رویکرد ایــران چه خواهــد بود؟ 
آیا کشــور ایران آماده اســت کــه به رغم 

شاخه شانه کشیدن ها با ترامپ پیش برود؟

* اقتصاد ایران در شرایطی است که از 
هر فعال و یا کارشناس اقتصادی سؤال 
می کنید، نوعــی بلاتکلیفی را در وی 

می بینید. 
این کــه بخــش قابل ملاحظــه ای از مردم 
منتظــر وضعیت آتی هســتند، چندان هم 
چیز خوبی نیســت. یک موقع ممکن است 
وضعمان خوب نباشد، اما همه معتقد باشیم 
که داریم به سمت مثبتی حرکت می کنیم 
و چشــم اندازی وجــود دارد. الان بــه نظر 
می رسد بیشــتر مردم اعتقاد ندارند که ما 
چشم انداز مثبتی داریم و به سمت وضعیت 
مثبتی حرکت می کنیــم. دولت چهاردهم 
آرامش داخلی نسبی ای ایجاد کرد و دعواها 
خیلی محدود شــد، ولی همه ی این ها باید 
بــه گفت وگــوی عمیق تــری می انجامید 
که تخریب فضای بیرونــی چنین فرصتی 
به دولــت نداد. بیــان وفاق کافی نیســت، 
باید اهدافی تعریف کرد و به اســتراتژیی به 
سمت تحقق آن اهداف و وفاق دست یافت. 
باید بتوان کشــور را حول  محوری مشترک 
متحد کرد.در حال حاضر به نظر می رســد 
پیشــرفت اقتصادی موضوعی اســت که 

همه ی جناح ها خواهان آنند.
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 تعهد اپراتورها برای دسترسی کاربران 
۵G به اینترنت

معاون امور رادیویی ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی از 
تصویب شــرایط و ضوابط واگذاری باندهای فرکانسی ۳۶00-۳800 
مگاهرتز برای ارتباطات سیار سراســری در کمیسیون تنظیم مقررات 

ارتباطات خبر داد.
به نقل از ســازمان تنظیــم مقــررات و ارتباطــات رادیویی، ســید 
محمدحســن جوادزاده افزود: ضوابط واگذاری این باندهای فرکانسی 
براساس سند طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات مصوب شورای 
عالی فضای مجازی دربــاره ایجاد امکان اتصال کاربران با اســتفاده از 
فناوری های نســل جدید ارتباطی و به منظور توســعه شبکه ارتباطی 
سیار کشور تدوین و تصویب شده اســت.وی تصریح کرد: براساس این 
مصوبه، واگذاری بلوک های فرکانسی ۳800-۳۶00 مگاهرتز در قالب 
دو بلوک ۱00 مگاهرتزی بایســتی از طریق مزایده انجام شــود و این 

مزایده در ابتدای سال ۱۴0۴ برگزار می شود.
جوادزاده درباره تعهدات اپراتور برنده مزایــده عنوان کرد: اپراتورهای 
برنده مزایده موظف هســتند به صــورت تدریجی امکان دسترســی 

کاربران را به نسل پنجم ارتباطات سیار )5G( فراهم کنند.
وی افزود: تعهد امکان دسترســی بــه 5G از ســال ۱۴0۴ به صورت 
سالانه در مصوبه مشــخص شــده اســت و اپراتورهای برنده موظف 
هســتند در پایان ســال ۱۴0۴ تا پایان ســال ۱۴۱0 به ترتیب برای 
۷0،۶0،50،۴0،۳0،۱5 و ۷5 درصد جمعیت شــهری، پوشش شبکه 

ارتباطی 5G را ایجاد کنند.

جلسه شورای عالی کار این هفته تشکیل نمی شود
جلسه شــورای عالی کار این هفته هم تشکیل نمی شود. آخرین جلسه 

شورا سه شنبه ۳0 بهمن ماه ۱۴0۳ در محل وزارت کار تشکیل شد.
 آخرین جلسه شــورای عالی کار )جلسه سیصد و ســی و سومین( روز 
سه شــنبه ۳0 بهمن ۱۴0۳ در محل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

برگزار شد.
هفته گذشته با تعطیلی روزهای دوشنبه و سه شنبه ۶ و ۷ اسفند کمیته 
مزد و شورای عالی کار تشکیل نشد. اســعد صالحی، عضو شورای عالی 
کار به خبرنگار مهر گفت: جلسه شورای عالی کار این هفته نیز تشکیل 

نمی شود و جلسه بعدی هفته آینده تشکیل می شود.
بر اساس سخنان احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی جلسه 
آینده شورای عالی کار حداقل دستمزد کارگران در سال ۱۴0۴ تعیین 

تکلیف می شود.

و  وش جدید ایران خودر ح پیش فر  آغاز طر
ح مادران در طر

گروه صنعتی ایران خودرو ازروز )دوشــنبه ۱۳ اســفند ماه( به مدت ۹ 
روز )تا پایان روز سه شــنبه 2۱ اســفند ماه( طرح پیش فروش برخی از 
محصولات خود را صرفاً بــرای متقاضیان طرح حمایــت از خانواده و 

جوانی جمعیت اجرایی می کند.
پنجمین دور از فروش محصولات گــروه صنعتی ایران خودرو، با امکان 
ثبت نام مادران متقاضی طرح حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت از 

روز )دوشنبه( فعال شده است.  

در این دور از فروش، ایران خودرو بخشی از ظرفیت تولید خود در سال 
۱۴0۴ را در قالب طرح پیش فروش در چارچوب مصوبات شورای رقابت 
و اولویت بندی، عرضــه می کند.با توجه به اینکه ایــن طرح صرفاً برای 
متقاضیان مادر اجرایی می شود، پیش شــرط تعریف حساب وکالتی و 

بلوکه کردن وجه در حساب مذکور وجود ندارد.
زمان ثبت نام خودرویی متقاضیان از طریق سایت فروش اینترنتی این 
گروه خودروسازی روز )دوشنبه ۱۳ اسفند ماه( آغاز شده و تا پایان روز 
سه شنبه 2۱ اسفند ماه ادامه دارد.در این دور از پیش فروش محصولات 
گروه صنعتی ایران خودرو با موعــد تحویل هفته پایانی مهر ماه ۱۴0۴، 
هشت محصول عرضه شــده و متقاضیان امکان انتخاب یک محصول از 

بین هشت محصول را خواهند داشت.
پــس از اتمام مهلــت ثبت نام و پایــش اطلاعات ثبت نــام کنندگان، 
قرعه کشی اولویت بندی انجام و منتخبان نهایی مشخص خواهند شد؛ 
پس از مشخص شدن نتایج قرعه کشــی، منتخبان موظف هستند پس 
از دریافت پیامک از سوی گروه صنعتی ایران خودرو ظرف مدت هشت 
روز از طریق پروفایل کاربری خود در ســایت فــروش اینترنتی گروه 

صنعتی، نسبت به واریز مبلغ علی الحساب اقدام کنند.

حبس آمار در وزارت صمت ۲ ساله شد
بیش از دو سال اســت که وزارت صمت آمار تولیدات صنعتی و معدنی 
را حبس کرده است و به جز چند آمار گزینشی، از انتشار سایر اطلاعات 

مربوط به میزان تولید سرباز می زند.
 در حالی که انتشــار آمار یکی از عوامل شــفافیت اطلاعات محسوب 
می شود اما وزارت صمت بیش از دو سال اســت که انتشار آمار ماهانه را 
متوقف کرده و هیچ آماری حتی آمــار کلی از وضعیت تولید محصولات 
صنعتی و معدنی اعم از لوازم خانگی، تایر، کاغذ، سیمان، الیاف، شمش 

آلومینیوم، کاشی و سرامیک، چرم و… منتشر نکرده است.
این وضعیت در حالیست که تا پیش از این وزارت صمت به صورت مرتب 
آمار مربوط به تولیــدات صنعتی و معدنــی را در محصولات منتخب و 
اثرگذار در اقتصاد به تفکیک و مقایســه با ماه و ســال قبل خود منتشر 
می کرد کــه کمک می کرد سیاســت گذار و فعالان اقتصــادی به ویژه 
صنعتی و معدنی و البته رســانه ها با دسترسی آســان به آمار تولید هم 
از جزئیات عملکرد صنایــع مختلف و اثرگذار بر اقتصاد کشــور اطلاع 
داشته باشند و هم نسبت به برنامه ریزی و هدف گذاری به صورت دقیق 
اقدام کنند.نکته مهم در این آمار آن بود که به دلیل انتشــار آمار تولید 
محصولاتی که بیشــتر به عنوان ماده اولیه در زنجیره تولید اســتفاده 
می شــوند، فعالان حوزه صنعت و معدن اطلاعات دقیقی از فرآیندهای 
تولید به دست می آوردند، اما متأســفانه بیش از دو سال است که آمار 

تولید در وزارت صمت حبس شده است.
از سویی دیگر نیز شعار امســال جهش تولید با مشارکت مردم انتخاب 
شــده که قطعاً جذب مشــارکت مردم در امور تولیدی نیازمند آمار و 
اطلاعات شفاف است بنابراین مشخص است که بدون در دست داشتن 
آمار و محاسبه شاخص های کلیدی صنعتی و معدنی که ستون فقرات 
تولید کشور هستند، نمی توان تصویری روشن از قامت اقتصاد ملی در 
دست داشت.از این رو انتظار می رود وزارت صمت نسبت به انتشار آمار 
تولید همچون گذشــته اهتمام ورزیده و این حوزه را از پستو خارج کند 
چراکه با توجه به شرایط حساس کشــور ضروری است صیانت از تولید 
با رویکرد نظارت مســتمر بر فرآیند تولید صنایع استراتژیک در دستور 

کار قرار گیرد.

توسعه

خریــدار   معــاون برنامه ریــزی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفــت: با توجه به 
قطعی برق و گاز در فصول سرد سال جاری 
خســارت وارده به صنایع ممکن اســت به 
عددی نزدیک بــه ۳00 هزار میلیارد تومان 

برسد.
سعید شجاعی اظهار داشــت: در تابستان، 
برآورد وزارت صنعت از خسارت قطعی برق 

به صنایع ۱۷۳ هزار میلیارد تومان است.
وی ادامه داد: در فصول سرد سال، براساس 
تجربه ســال گذشته که خســارت ناشی از 
محدودیت گاز حــدود 8۷ هــزار میلیارد 
تومان است، پیش بینی می شود امسال این 
رقم به دلیل افزایش مــدت محدودیت ها و 
زودتر آغاز شــدن آن )تقریباً یک ماه و نیم 

زودتر(، به حدود ۱20 تا ۱۳0 همت برسد.
معاون برنامه ریــزی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با بیان اینکه امســال محدودیت 
صنایع عمده تا ۶۷ درصد افزایش پیدا کرده 
بود، گفت: با رایزنی هایی که صورت گرفت، 
توانستیم این محدودیت را در دو بازه زمانی 

کاهش دهیم و به زیر 50 درصد برسانیم.
وی افزود: اگرچه به دلیــل افزایش مصرف 
گاز در بخش خانگــی، برخی محدودیت ها 
اعمال شــد، اما در مجموع توانســتیم این 
محدودیــت را از ۶۷ درصد به زیر ۴8 درصد 

برای بخش صنایع کاهش دهیم.
وی اضافه کرد: اقــدام دیگر رایزنی با وزارت 
کشــور بود که با همــکاری و همراهی وزیر 
کشور انجام شد. نتیجه این رایزنی، تشکیل 
کارگروه مرکــزی رفع بحــران ناترازی در 

ستاد وزارت کشور بود.
شــجاعی خاطر نشــان کــرد: همچنین 
استانداران در هر استان مسئولیت مدیریت 
این موضــوع را برعهده گرفتنــد. این اقدام 
نقش بسیار مهمی در عبور از بحران ناترازی 
انرژی داشــت و همچنان تأثیر قابل توجهی 

خواهد داشت.
معــاون وزیــر صمــت افــزود: هر شــب 
از اســتانداران دریافــت  گزارش هایــی 
می شــود که هدف اصلی آن جهت دهی به 
صرفه جویی هــا، بویژه در بخــش صنعت 

است.

جزئیات بسته حمایتی دولت از صنایع
معاون وزیــر صمت با بیــان اینکه پیگیری 
موضــوع مــاده 25 قانون بهبود مســتمر 

کســب وکار به صورت جدی در حال انجام 
اســت گفت: تهیه بســته حمایتی از دیگر 

اقدامات بود.
تأکیــد  بــا  داد:  توضیــح  شــجاعی 
رئیس جمهــوری و پیگیری هــای وزیــر 
صمت، این بسته در چهار محور اصلی شامل 
مالیات، بیمه تأمین اجتماعی، تســهیلات 
سرمایه در گردش و اقســاط قبوض انرژی 
اســت، تدوین و احکام مربوط به این چهار 

محور تهیه و به دولت ارائه شد.
معاون برنامه ریزی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تاکید کرد: این چهار اقدام اساسی، 
از جملــه تدابیری بود که بــرای حمایت از 
صنایــع و واحدهای تولیــدی برای کاهش 

خسارات بحران ناترازی مدنظر قرار گرفت.
وی با اشــاره بــه اینکه در خصــوص ماده 
25 قانون بهبود مســتمر کســب وکار دو 
سناریو مطرح اســت گفت: هرکدام در دو 
سطح بررسی می شود. ســطح اول مربوط 
به قراردادهایی اســت که بــا صنایع منعقد 
می شــود. در این قراردادها، تــلاش بر این 
است که زیان های احتمالی در متن قرارداد 
دیده و حقــوق واحدهــای تولیدی حفظ 
شــود. این موضوع به طور جــدی در حال 

پیگیری است.
شجاعی عنوان کرد: ســطح دوم به حوادث 
قریب الوقــوع یــا زیان های خــارج از مفاد 

قراردادها مربوط می شــود. در این سطح، 
مطابق ماده 25، دولت موظف اســت ردیف 
بودجه ای مشــخص برای جبران خسارات 
پیش بینی کند. اما امسال ســازمان برنامه 
و بودجه چنین ردیفــی را در بودجه لحاظ 

نکرده است.

جبران خسارت صنایع با ارائه بسته 
حمایتی

وی ابراز کرد: پیشــنهاد ما برای سال آینده 
این اســت که این ردیف بودجــه در لایحه 
بودجه سالانه پیش بینی شود. برای امسال، 
چون بودجــه ای در این خصــوص در نظر 
گرفته نشــده، برنامه ریزی شــده است که 
جبران خســارات از طریق بســته حمایتی 

انجام شود.
به گفته شــجاعی، ایــن بســته حمایتی 
به عنوان جایگزینی برای ردیف بودجه ماده 
25 در نظر گرفته شده و پیش بینی می شود 
از این طریق بتوان بخشــی از خســارات را 

پوشش داد.
معاون برنامه ریــزی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به تأمین بــرق واحدهای صنعتی 
در ســال آینده پرداخت و گفت: براســاس 
قانــون مانع زدایی از توســعه صنعت برق، 
صنعت موظف اســت تا پایان سال ۱۴0۴، 
هزار مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر و ۹ هزار 

مگاوات نیروگاه حرارتــی را به بهره برداری 
برساند.

وی بیان داشــت: در حال حاضر، بیش از 2 
هزار مگاوات پــروژه تجدیدپذیر در صنعت 
آغاز شده اســت. پیش بینی می شود که تا 
پایان ســال ۱۴0۳، حداقل میــزان انرژی 
تجدیدپذیــر تولیــدی به دو برابــر میزان 
پیش بینی شــده در قانون برسد. همچنین 
پروژه های مرتبط بــا نیروگاه های حرارتی 
نیز در حال پیگیــری و اجرا هســتند تا به 

اهداف تعیین شده دست یابند.
شــجاعی به چالش هــای تامیــن انرژی 
پرداخــت و گفت: یکــی از معضلات اصلی 
در این حوزه، عدم پایبندی دســتگاه های 
خدمات رســان مانند برق و گاز به تعهدات 
خود اســت. این مشــکل بویژه درخصوص 
نیروگاه هــای خودتأمیــن کــه توســط 
واحدهای صنعتی ساخته شده اند، مشهود 

است.

ورود صنعت به بخش تامین انرژی
وی گفــت: به عنــوان نمونــه، از میان ۱0 
میلیــون مترمکعــب گاز موردنیاز شــش 
نیروگاه خودتأمین که تحــت ماده ۴ قانون 
مانع زدایــی هســتند، تنها یــک میلیون 

مترمکعب گاز تخصیص داده شده است.
شجاعی افزود: این بدعهدی ها باعث ایجاد 

بی اعتمــادی در واحدهای صنعتی شــده 
و تمایل آنهــا برای ســرمایه گذاری در این 

حوزه را کاهش داده است.
معاون برنامه ریزی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با تاکید بر اینکه با وجود مشکلات، 
صنعت همچنان در حــال اجرای طرح های 
مختلف برای بهبود وضعیت انرژی اســت، 
گفت: به عنوان نمونه، در اســتان خراسان، 
پروژه هایــی برای جایگزینــی بخاری های 

صنعتی در دست اقدام است.
وی خاطر نشــان کــرد: اکنون 2 شــرکت 
فولادی )فولاد ســبزوار و فولاد ســناباد( 
موفق به دریافت گواهی صرفه جویی انرژی 
شــده اند با این حال، محدودیت هایی مانند 
قطــع بــرق در بازه های زمانی مشــخص، 
اعتمــاد بــه ســرمایه گذاری در این حوزه 
را کاهــش داده و نگرانی هایــی را بــرای 

واحدهای صنعتی ایجاد کرده است.
وی تصریــح کرد: مشــکل اصلی نــه ورود 
بخش صنعــت به این حــوزه، بلکــه نبود 
تضمین های لازم از ســوی دســتگاه های 
خدمات رسان است که باید در اولویت حل و 

فصل قرار گیرد.
 فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت شامگاه 
یکشنبه ۱2 اسفند اعلام کرد که به پیشنهاد 
مشــترک وزارت صنعت، معدن و تجارت؛ 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی؛ سازمان 
برنامه و بودجه کشــور و بانک مرکزی بسته 
حمایتی با هدف کاهش برخی آثار ناشی از 
قطع گاز و برق واحدهای تولیدی در جلسه 

هیات دولت امروز تصویب شد.
به گفته فاطمــه مهاجرانی براســاس این 
مصوبه بخشی از تســهیلات بانکی دریافتی 
واحدهای تولیدی تا شــش مــاه امهال می 
شــود.همچنین مالیات واحدهای تولیدی 
آسیب دیده با تایید وزارت صمت تا سه ماه 

امهال یا تقسیط می شود.
مهاجرانــی ادامه داد:هم چنین مقررشــد 
واحدهــای بدهــکار بــه ســازمان تامین 
اجتماعی به علل ناشی از قطعی گاز و برق به 
میزان پرداختی به سازمان تامین اجتماعی 
از طریف بانــک رفاه اوراق ســپرده خاص 

دریافت کنند.
به گفته ســخنگوی دولــت کارگروهی هم 
متشــکل از وزارتخانه های مربوط مسئول 
برنامه ریزی های لازم برای تامین گاز و برق 

صنایع بزرگ در سال آینده شدند.

خریدار  سیاست گذاری پیش بینی کرده 
بود که امســال بالغ بر یــک میلیون و 500 
هزار خودرو تولید شود اما تا پایان بهمن ماه 
8۱0 هزار خودرو تولید شــده که نشان می 
دهد تولید طبق اهــداف صمت پیش نرفته 

است.
عباس علــی آبادی وزیر ســابق صمت )در 
دولت ســیزدهم( بهار امســال وعده داده 
بود که میزان تولید خودرو تا پایان امســال 
به بیش از یک میلیون و 500 هزار دستگاه 
می رســد؛ البته با توجه به پایان عمر دولت 
سیزدهم و روی کار آمدن دولت چهاردهم، 
محمــد اتابک وزیــر فعلی صمــت عدد و 
رقمــی در خصوص تولید خودرو در ســال 
جاری نداد اما اعلام کــرده بود که »ما باید با 
خودروسازها در مورد افزایش تولید صحبت 
کنیم که برنامه ریزی در حال انجام اســت. 
-خودروســازان- مقداری ارزبــری دارند 
و باید ارز بدهیم که بتواننــد افزایش تولید 
دهند.«حال اگر هدف گذاری وزارت صمت 
برای تولید خودرو را همــان یک میلیون و 
500 هزار دســتگاهِ مدنظر علی آبادی قرار 
دهیم، میزان تولید خودرو بســیار کمتر از 
اهداف پیش بینی شــده، بوده و نتوانســته 

هدف صمت را محقق کند.
بررســی اطلاعــات ارائه شــده از ســوی 
خودروســازان روی ســامانه کدال نشان 
می دهد که طی ۱۱ ماهه امســال کل تولید 
محصولات سواری ســه خودروساز بزرگ 

کشور )ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو( 
حدود 8۱0 هزار دستگاه بوده که در قیاس 
با تولید 8۴8 هزار دســتگاه در مدت مشابه 

پارسال، بیانگر افت حدود 5 درصدی است.
اگر قــرار بود خودروســاز هــدف صمت را 
تحقق بخشــد باید تا پایــان بهمن ماه یک 
میلیون و ۳۷5 هزار دســتگاه خودرو تولید 
می کرد اما در این ۱۱ ماه در مجموع حدود 
8۱0 هزار دســتگاه خودروی سواری تولید 
شده است.البته تولید ماهانه خودروسازان 
افزایش یافته اســت؛ در ۳0 روز بهمن 8۹ 
هزار و ۹۱۳ دستگاه محصول سواری تولید 
شده که در مقایسه با تولید 82 هزار و ۷۹۷ 
دستگاهی دی ماه امسال، تولید خودرو 8.۶ 

درصد رشد کرده است.

افت 3 درصدی تولید در ایران خودرو
ایران خودرو در ۱۱ ماه امســال ۴۷۷ هزار 
و ۶5۱ دســتگاه انــواع محصول ســواری 
تولید کرده که در قیــاس با تولید ۴۹2 هزار 
دستگاهی مدت مشابه سال گذشته، ایران 
خودرو حدود ۳ درصد افت تولید را به خود 
می بیند.در ایــن مدت ۱5۴ هــزار و ۱5۶ 
دســتگاه پژو )فقط پــژو 20۷( تولید کرده 
است که در مقایســه با پارسال کاهش ۴0 
درصدی داشته اســت. پارسال خودروهای 
دیگری از جمله پژو پــارس نیز در این گروه 
تولید می شد که امســال تولید آنها متوقف 
شده اســت.۱۱۶ هزار و ۳5۴ دســتگاه از 

گروه سورن نیز تولید شده که در مقایسه با 
مدت مشابه پارسال تولید در این گروه ۱0۶ 

درصد افزایش یافته است.
در ۱۱ ماه امســال 8۳ هزار و ۱۶5 دستگاه 
دنا تولید شــده که نســبت به پارسال 5.۶ 
درصد رشــد کرده اســت.تا پایــان بهمن 
امسال ۱5 هزار و 8۳۳ دســتگاه رانا تولید 
شــده که در قیاس با مدت مشــابه پارسال 

28.5 درصد کاهش را تجربه کرده است.
در ۱۱ ماه امســال ۱۴ هزار و 808 دستگاه 
هایما مونتاژ شده که نسبت به مدت مشابه 

پارسال 2۷ درصد افت کرده است.
همچنین در ایــن مدت ۶۴ هــزار و 2۶۴ 
دســتگاه تــارا تولید شــده کــه در قیاس 
با پارســال بالغ بر ۳۱ درصد رشــد را نشان 
می دهد.ایــران خودرویی هــا در لیســت 
تولید ۱۱ ماهه شــان گزینه ای به نام »سایر 
محصولات« دارند که تیــراژ آن بالغ بر 2۹ 

هزار دســتگاه اعلام شده اســت. نسبت به 
۱۱ ماه سال گذشــته، تیراژ ایران خودرو در 
این بخش بالغ بر ۶۱ درصد رشــد را نشان 

می دهد.
همچنین آنطور که ایران خودرو اعلام کرده 
در ۱۱ ماه امســال ۷ هزار و ۴۴0 دســتگاه 
محصول ناقص تولید در این شــرکت تولید 
شده که به مرحله تجاری ســازی نرسیده 
اســت.البته این شــرکت در ۳0 روز بهمن 
5۷ هزار و 2۱۴ دســتگاه محصول سواری 
را تولید کرده که نسبت به دی ماه، رشد ۱۴ 

درصدی را نشان می دهد.

افت 10 درصدی تولید سایپا
در ۱۱ ماهه امسال ســایپا 2۳۷ هزار و ۳8۷ 
دستگاه محصول سواری )به جز وانت ۱5۱( 
تولید کرده که با توجه بــه تولید 2۶۳ هزار 
دستگاهی در مدت مشابه پارسال، تولید در 

سایپا حدود ۱0 درصد کاهش یافته است.
در این مدت از خانــواده ایکس 200 )تیبا، 
کوئیک و ســاینا( ۱۹2 هزار و ۴۴۷ دستگاه 
تولید شــده کــه در قیاس با مدت مشــابه 
پارســال حــدود ۱۱ درصد افت را نشــان 
می دهد.تا پایان بهمن مــاه ۴۴ هزار و ۹۱۱ 
دستگاه شاهین تولید شده که نسبت به ۱۱ 
ماه پارســال افت حدود ۴ درصدی داشته 
اســت.در این مدت 2۹ دستگاه آریا اتومات 
تولید شده اســت، تولید این خودرو در ۱۱ 
ماه پارسال ۱۹ دستگاه بود، بنابراین سایپا 

طی یک سال فقط ۱0 دستگاه به تیراژ آریا 
اتومات اضافه کرده است.

تولید سایپا در ۳0 روز بهمن 2۳ هزار و 22۷ 
دســتگاه بوده که در مقایســه با دی ماه، 5 

درصد کاهش تولید را نشان می دهد.

رشد 2 درصدی تولید در پارس خودرو
در ۱۱ ماهه امسال پارس خودرو ۹۴ هزار و 
۹۳0 دستگاه محصول ســواری تولید شده 
که در قیاس با تولید ۹۳ هزار و ۳۶۶ دستگاه 

رشد 2 درصدی را نشان می دهد.
در این مدت ۶۱ هزار و ۴80 دستگاه از گروه 
Q200 در پــارس خودرو تولید شــده که 
نسبت به مدت مشــابه پارسال افت بیش از 

۷ درصدی را نشان می دهد.
در ایــن مدت یک هــزار و 2۳۴ دســتگاه 
کوئیک معمولــی دنده ای تولید شــده که 
در مدت مشــابه پارســال، حدود 22 هزار 
دستگاه از این خودرو را به تولید رسانده بود. 
این محصول در بهمن امسال هیچ تولیدی 
نداشته و به نظر می رسد پارس خودرو آن را 

از رده تولید خارج کرده است.
تا پایان بهمن ماه ۱۳ هزار و 2۹5 دســتگاه 
ســهند )محصول جدید( تولید شده که در 
۱۱ ماه پارسال تنها 50 دستگاه از آن تولید 
شده بود.در ۱۱ ماهه امسال ۱8 هزار و ۹2۱ 
دستگاه ســاینا اس در پارس خودرو تولید 
شده اســت. پارســال این خودرو در پارس 

خودرو تولید نمی شد.

در ماه های اخیر، قیمت برنج ایرانی روندی صعودی را 
تجربه کرده و در برخی مقاطع بــه 200 هزار تومان در 
هر کیلوگرم رسیده است. همزمان، ممنوعیت واردات 
برنج خارجی که با هدف حمایت از کشــاورزان داخلی 
اعمال شــد، واکنش های متفاوتی را به دنبال داشــته 
است. برخی کارشناسان این سیاست را عامل افزایش 
قیمت و کمبــود برنج در بازار می داننــد. در این میان، 
ســتاد تنظیم بازار برای مهار قیمت ها سقف جدیدی 
برای برنــج داخلی تعیین کرده و قیمــت هر کیلوگرم 

برنج طارم هاشمی ۱۳0 هزار تومان تعیین شده است.
  برنج، یکی از مهم ترین اقلام ســبد غذایی خانوارهای 
ایرانــی، در ماه های اخیر با نوســانات شــدید قیمتی 
و مشکلات عرضه مواجه شده اســت. این مسئله، هم 

تولیدکننــدگان و هــم مصرف کننــدگان 
را تحت فشــار قرار داده و دولــت را وادار به 
اتخــاذ تصمیماتی برای کنترل بــازار کرده 
اســت. افزایش قیمت برنج داخلی، کاهش 
دسترســی مردم بــه این کالای اساســی، 
واردات محــدود و توزیع نامنظــم از جمله 
چالش هایی اســت که این روزها بازار برنج را 

به یکی از پرحاشــیه ترین بخش های اقتصادی کشور 
تبدیل کرده اســت.افزایش قیمت برنــج، به ویژه در 
ماه های اخیر، فشار زیادی بر معیشــت خانوارها وارد 
کرده اســت. بررسی ها نشــان می دهد که قیمت برنج 
ایرانی در هفته های اخیر رشد چشمگیری داشته و در 
برخی مناطق، هر کیلوگرم برنج هاشمی و طارم حتی 

از مرز ۱50 هــزار تومان عبور کرده اســت. 
این افزایش قیمــت در حالی اتفاق افتاده که 
بسیاری از مردم قدرت خرید خود را از دست 
داده انــد و به دنبال جایگزین هــای ارزان تر 

برای برنج هستند.
از جملــه دلایل این گرانی هــا کاهش تولید 
داخلی بود. هــر چند که مســئولین معتقد 
بودند که امســال تولید داخلی افزایشی و به اندازه نیاز 
داخلی بوده اســت؛ اما تولید برنج داخلی در سال های 
اخیر به دلایــل مختلفی ماننــد تغییــرات اقلیمی، 
کمبود منابع آبی، کاهش ســطح زیر کشت و افزایش 
هزینه های تولید، کاهش یافته اســت. کشــاورزان با 
مشــکلات متعددی از جمله افزایش قیمت بذر، کود، 

ســم و هزینه های کارگری مواجه هســتند که هزینه 
تمام شــده تولید برنج را بالا بــرده و در نهایت منجر به 
افزایش قیمت برای مصرف کننده شده است. از جمله 
عوامل تاثیرگذار دیگر بر قیمــت، افزایش هزینه های 
حمل ونقل است. با بالا رفتن قیمت سوخت و مشکلات 
مربوط به تأمین کامیون ها برای جابه جایی محصولات 
کشــاورزی، قیمت برنج از زمان برداشت تا رسیدن به 

دست مصرف کننده افزایش پیدا کرده است.
نکته مهم قابــل توجه دیگر وابســتگی بــه واردات و 
نوسانات ارزی اســت چراکه بخشــی از نیاز بازار برنج 
از طریق واردات تأمین می شــود. نوســانات نرخ ارز و 
محدودیت های تجاری بر واردات برنج تأثیر گذاشته و 

باعث شده قیمت برنج خارجی نیز افزایش یابد.

برنج

قیمت گذاری جدید برنج ، بازار را کنترل می کند؟



نمایندگان، تمام مشکلات کشور را به گردن همتی انداختند!

چالش های بورس پس از همتی

بازار مالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 مردم ۹21 هزار قطعه سکه خریدند
حراج  سکه یک ساله شد

امروز یک سال از اولین جلسه حراج سکه طلا توسط مرکز مبادله ایران 
می گذرد و تا به حال 80 جلســه حراج سکه برگزار شــده که در نتیجه 
آن بیش از ۹2۱ هزار قطعه انواع ســکه به شــرکت کنندگان در حراج 
اختصاص یافته اســت. مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران در اســفند ماه 
۱۴0۱ از ســوی بانک مرکزی، به منظور بهبود فرآیند سیاست گذاری، 
نظارت بهتر و رفع چالش های پولی و ارزی کشــور، راه اندازی شد. این 
مرکز، محلی اســت برای انجام معاملات قراردادهایی که سر رسید آنها 
کمتر از یک ســال بوده و یا دارایی پایه آن هــا )از جمله طلا و ارز( تحت 

نظارت بانک مرکزی باشد.  
از آنجا که بازار طلا یکی از بازارهای قدیمی و ســنتی در اقتصاد کشور 
به حساب می آید، نظارت و انسجام بخشــی به این بازار، ابزاری مهم در 
سیاست گذاری بانک مرکزی محسوب می شــود. از این رو بازار طلای 
مرکز مبادله ایران نیز با رسالت حفظ اصول حاکم بر بازار طلا و استفاده 
از تجارب موفق داخلی و خارجی و نیز با پیروی از سیاســت های بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران، راه اندازی شد.  این بازار شامل دو تالار 
نقد و تالار قراردادهای مبتنی بر طلا است. تالار نقد طلای مرکز مبادله 
ایران، میزبان معاملات نقدی شمش طلا، سکه طلای تمام بهار آزادی، 

سکه طلای نیم بهار آزادی و سکه طلای ربع بهار آزادی است.
تالار قراردادهــای مبتنی بر طلا، نیز میزبان معاملات گواهی ســپرده 
کالایی طــلا و قراردادهای مشــتقه طلا شــامل پیمان هــای آتی و 
اختیارمعامله روی دارایی های پایه ای چون شمش طلا، سکه تمام بهار 

آزادی، سکه طلای نیم بهار آزادی و سکه طلای ربع بهار آزادی است.  
یک سال پیش در تاریخ ۱۳ اســفند ماه ۱۴02 مرکز مبادله ایران اقدام 
به راه اندازی حراج سکه طلا از طریق ســامانه معاملات سکه طلا مرکز 
مبادله ایران به نشانی market.ice.ir کرد.  در این روز که اولین جلسه 
حراج سکه طلا توسط مرکز مبادله برگزار شد، ربع سکه طلا ضرب سال 
۱۳8۶ عرضه شد و براساس شــیوه نامه ابلاغی آن، هر فرد که دارای کد 
ملی ایرانی باشد می توانســت حداکثر پنج قطعه سکه طلا )یا ترکیبی از 
انواع ربع، نیم و تمام ســکه( را ثبت ســفارش و خریداری کند.در اولین 
جلسه حراج سکه، از تعداد ۱2 هزار و 8۷۷ قطعه ربع سکه ثبت سفارش 

شده در سامانه، ۱۱۱8 قطعه سکه به برندگان حراج اختصاص یافت.  
ســکه هایی که در حراج های مرکز مبادله ایران به عنوان بازوی اجرایی 
بانک مرکزی عرضه می شوند، مستقیما توسط این نهاد تامین و عرضه 
می شــوند. به همین دلیل، اصالت و کیفیت این ســکه ها تضمین شده 

است و احتمال وجود سکه های تقلبی در آن صفر است.
علاوه بر این، قیمت ســکه ها در حراج ها به صورت شــفاف و بر اساس 
عرضه و تقاضا تعیین می شود. حراج های ســکه به تثبیت قیمت ها در 
بازار کمک کرده و از نوسانات شدید قیمتی جلوگیری می کند و معمولا، 
قیمت سکه های عرضه شده در حراج ها کمتر از قیمت سکه در بازار آزاد 
است.  از ســوی دیگر، برگزاری حراج ســکه از طریق سامانه معاملات 
سکه طلا مرکز مبادله این بستر را فراهم کرده تا تمامی کسانی که قصد 
شرکت در حراج سکه و خرید سکه طلا را داشــته باشند، بتوانند در هر 

نقطه جغرافیایی کشور در حراج شرکت کنند.

طبق گفته مرکز مبادله نزدیک به یک هزار شــعبه بانک ملی در سراسر 
نقاط کشور سکه های خریداری شده از طریق حراج سکه را به برندگان 
حراج تحویــل می دهند، بنابراین خریدارن ســکه می توانند با انتخاب 
نزدیک ترین شعبه بانکی به محل ســکونت خود به راحتی و با اطمینان 

خاطر سکه های خود را دریافت کنند.
از روز ۱۳ اسفند ماه ۱۴02 روند برگزاری حراج های سکه توسط مرکز 
مبادله ادامه داشت و تا آبان ماه ســال جاری انواع ربع، نیم و تمام سکه 

بهار آزادی ضرب سال ۱۳8۶ در حراج ها عرضه شد.
اما در تاریخ ۱۳ آبان ماه سال جاری بانک مرکزی اعلام کرد که به زودی 
سکه طلا ضرب سال ۱۴0۳ در حراج های سکه طلا مرکز مبادله عرضه 
خواهد شد. این اقدام باعث شــد تا میزان قابل توجهی از حباب سکه با 

ضرب سکه های سال جدید کاهش پیدا کند.
متعاقب این موضوع، اعلام شــد که جلسات حراج ســکه طلا که تا آن 
روز یک جلســه در هفته بود، با هــدف تامین نیاز بازار و پاســخ به نیاز 
متقاضایت خرید ســکه طلا، برگزاری جلســات حراج سکه طلا به سه 

جلسه در هفته افزایش پیدا کند.
براین اساس در تاریخ ۱۹ آبان ماه در ســی و دومین جلسه حراج سکه 
طلا در مرکز مبادله  ۱0 هزار ۶50 قطعه ربع سکه ضرب سال ۱۴0۳ به 
برندگان حراج اختصاص یافت و ســکه جدید ضرب ســال جاری وارد 
بازار شــد و پس از آن در روز چهارشــنبه ۱۴ آذرماه در چهل و سومین 
جلســه حراج ســکه در مرکز مبادله ارز و طلای ایران عرضه تمام سکه 
ضرب سال ۱۴0۳ در کنار ربع ســکه ضرب سال جاری در مرکز مبادله 
آغاز شد و در این حراج ۱۳ هزار و ۱2۴ قطعه ربع سکه بهار آزادی و تمام 

سکه بهار آزادی ضرب ۱۴0۳ به برندگان حراج اختصاص یافت.  

ویترین

با توجه به عملکرد سیاســت تثبیت اقتصادی در حفظ 
ثبات بــازار ارز و اقتصاد، برکناری همتــی و اظهارات 
مقامات دولتی، به نظر می رســد فرصت مناسبی برای 
احیای مجدد سیاســت تثبیت اقتصادی از سوی بانک 
مرکزی و با حمایت دولت به وجــود آمده که باید آن را 

مغتنم شمرد.
عبدالناصــر همتــی بــا ۱82 رای موافق اســتیضاح 
نمایندگان مجلس شورای اســلامی، از سمت وزارت 

اقتصاد و امور دارایی برکنار شد. 
از ابتدای شــهریورماه ۱۴0۳ که مســئولیت وزارت 
اقتصاد بر عهده همتی گذاشته شد، جهش بیش از ۶0 
درصدی نرخ ارز در طول کمتر از ۷ ماه در اقتصاد کشور 

اتفاق افتاد.
این در حالیســت کــه با اجــرای سیاســت تثبیت 
اقتصادی، نــرخ دلار در فاصله ۱8 ماهه ابتدای ســال 
۱۴02 تا پیش از روی کار آمدن همتــی، تنها ۷500 
تومان )۱۴.۷ درصد( افزایش یافت و از 50 هزار و ۷00 

تومان به 58 هزار و 200 تومان رســید اما در 
طول کمتر از ۷ ماه اخیــر افزایش ۳5 هزار و 

۴00 تومانی )۶0.8 درصد( دلار رقم خورد.
نکته قابل توجه این اســت کــه در طول ۱8 
ماهه قبل از آن، وقایع سیاســی بی سابقه ای 
از جمله درگیری مســتقیم ایــران و رژیم 
صهیونیستی، شــهادت رئیس جمهور، ترور 

رهبر حمــاس در قلب تهران و رخدادهای سیاســی و 
امنیتی دیگــری اتفاق افتاد که هر کدام می توانســت 

کنترل بازار ارز را با مشکل مواجه کند.
محمدرضا عارف؛ معاون اول رئیس جمهور اخیرا اعلام 
کرد: ارز کالاهای اساسی با نرخ مصوب 28 هزار و 500 
تومان برای سال آینده تأمین می شود و میزان ارز مورد 
نیاز برای تامین کالاهای اساســی تغییــری نخواهد 

داشت.
در عین حــال محمدرضــا فرزین رئیــس کل بانک 
مرکزی نیز در توضیح سیاســت ارزی این بانک برای 

ســال آینده گفت: افزایش ۳0درصدی نرخ 
ارز 28500تومانی واردات کالاهای اساسی 
و دارو در جهــت حمایت از معیشــت مردم 

منتفی است.
او همچنین تأکید کرد: علاوه بر این، نرخ  ارز 
رسمی برای واردات سایر کالاها را که همان 
نرخ مرکز مبادله است، در یک کانال مشخص 
تثبیت می کنیم. ارز مرکز مبادله نزدیک دو ماه اســت 
که بین ۶۷ تا ۶8 هزار تومان در نوســان است؛ این هم 
کمی روی افزایش قیمت برخی کالاها اثر گذاشته بود و 
بر همین اساس تلاش می کنیم این ارز را در یک کانال 
تثبیت کنیم. برای ســال آینده تلاشمان این است که 

در همین روند ارز را کنترل کنیم.
به گــزارش تســنیم، در لایحه بودجه ســال ۱۴0۴، 
افزایش نــرخ ارز کالاهای اساســی از 28.500 تومان 
به ۳8.500 تومان پیش بینی شــده بــود، با این حال 
به نظر می رسد با دخالت معاون اول رئیس جمهور کنار 

مخالفت هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، این تصمیم که می توانست تبعات تورمی جدی 

به همراه داشته باشد، متوقف شد.
این خبر به نوبه خود نشــان از عقب نشــینی دولت از 
سیاســت تورم زای آزادســازی نرخ ارز و پیامی برای 
ثبات به بازارها اســت که حال با برکنار همتی، تقویت 

شده است.
با توجه به عملکرد سیاســت تثبیت اقتصادی در حفظ 
ثبات بــازار ارز و اقتصاد، برکناری همتــی و اظهارات 
مقامات دولتی، به نظر می رســد فرصت مناسبی برای 
احیای مجدد سیاســت تثبیت اقتصادی از سوی بانک 
مرکزی و با حمایت دولت به وجــود آمده که باید آن را 

مغتنم شمرد.
این اتفاقات می تواند زمینه ســاز تغییــر ریل گذاری 
دولت چهاردهــم در حوزه سیاســت های اقتصادی و 
نویدبخش حفظ ثبات اقتصاد کشــور در ماه های آتی 

باشد.

دونالد ترامپ رئیس جمهــور آمریــکا از ایجاد ذخیره 
فدرال دارایی های رمزارزی پشــتیبانی مــی کند. او در 
ابتدا روی XPR، ســولانا و کاردانو را برجسته کرد و بعدا 
از بیت کوین و اتریوم نیز پشــتیبانی کرد. به نقل از تک 
کرانچ، ترامپ در ماه ژانویه دســتور اجرایی امضا کرد که 

هدف آن تشکیل یک کارگروه برای مطالعه و ارائه توصیه 
درباره سیاســت رمزارزی از جمله ایجاد و نگهداری یک 
ذخیره دارایی دیجیتال ملی بود.ایــن کارگروه قرار بود 
حوزه ای برای چنین ذخیره ای پیشنهاد کنند که احتمالاً 
از رمزارزهایی تشــکیل شــده که دولت فدرال از طریق 

نیروهای مجری قانون ضبط کرده است.رئیس جمهور 
آمریکا با انتشار پستی در شــبکه اجتماعی تروث نشان 
داد احتمالاً از این اقدامات فراتر رود و به طور واضح نشان 
داد خواســتار ایجاد چنین ذخیره ای است. او در این باره 
نوشــت: یک ذخیره رمزارز آمریکایی این صنعت را پس 

از چند سال تحمل حملات فاســد از سوی دولت بایدن، 
ارتقا می دهد. به همین دلیل است که دستور اجرایی من 
درباره دارایی های دیجیتال کارگروه ریاست جمهوری 
را به ســمت ایجاد یک ذخیره استراتژیک رمزارز هدایت 

کرده که شامل XRP، سولانا و کاردانو است. 

بازار

رمز ارز

خریدار   حســین مرید، کارشــناس بازار 
ســرمایه، به بررسی تأثیر اســتیضاح دکتر 
همتــی، وزیــر اقتصاد، بــر بازار ســرمایه 
پرداخت. وی با اشــاره به عملکرد پنج ماهه 
همتــی در وزارت اقتصــاد، تأکیــد کــرد 
که علی رغــم حمایت هــای وی از بورس، 
مشکلات ساختاری بازار سرمایه همچنان 
پابرجاست. مرید همچنین رشد بورس را در 

مقایسه با افزایش نرخ دلار ناکافی دانست.
حســین مرید، کارشــناس بازار ســرمایه 
در گفت و گــو با خبرنــگار اقتصادآنلاین به 
بررسی تأثیر اســتیضاح دکتر همتی، وزیر 
اقتصاد، بر بازار ســرمایه پرداخت و عملکرد 
وی را در مدت تصدی این وزارتخانه ارزیابی 

کرد.

 واکنش بازار سرمایه به استیضاح 
وزیر اقتصاد

مرید در ابتدای این گفت و گو اظهار داشت: 
جلسه استیضاح وزیر اقتصاد را به طور کامل 
دنبال کردیم. متأســفانه، نمایندگانی که 
موافق اســتیضاح بودند، تمامی مشکلات 
اقتصادی کشــور، از جمله افزایش نرخ دلار 
و تورم، را به عملکرد شــش ماهه یک وزیر 
نسبت دادند. به نظر می رسد این استیضاح 
بیش از آنکه بر مبنای منطق باشــد، نوعی 

مقابله سیاسی یا تلافی جویی بود.
وی افــزود: در نهایت، اســتیضاح با ۱80 
رأی موافق به تصویب رســید. آقای همتی 
از جملــه افرادی بــود که از بازار ســرمایه 
حمایت می کرد و در بزنگاه های حســاس 
با اظهارنظر های خود مانع از ریزش شــدید 
بورس می شد. در زمان دفاع وی در مجلس، 

شــاهد واکنش مثبت بازار و افزایش حجم 
خرید هــا بودیم، کــه نشــان دهنده درک 
هوشــمندانه بــازار ســرمایه از تحولات 

پیرامونی است.
الان هم امیدوار هســتم ماه عســل کلیت 
رفتــار بازار فــردا منطقی باشــد و امیدوار 
هســتیم که وزیر بعدی بهتر از آقای همتی 

بورس را حمایت کنند.

ارزیابی عملکرد همتی
 در وزارت اقتصاد

این کارشــناس بــازار ســرمایه در ادامه، 
عملکرد همتــی در پنــج ماه گذشــته را 

این گونه ارزیابی کرد: در این مدت، شاخص 
کل بورس از محــدوده 2 میلیون واحد به ۳ 
میلیون واحد رسید. اما مشکلات ساختاری 
همچنــان باقی ماند. انتظــار می رفت وزیر 
اقتصاد در زمینه کاهــش نرخ بهره و کنترل 
بازار ارز اقداماتی انجام دهــد، اما این اتفاق 
نیفتاد. در ســطح گفتاری، حمایت از بازار 
ســرمایه صورت گرفت، اما در حوزه عملی، 
تغییــری در سیاســت های وزارت اقتصاد 

مشاهده نشد.
وی ادامه داد: ســپرده های بانکی همچنان 
۳0 درصد تمدید شــدند و سیاســت های 
اقتصــادی در وضعیــت یک بــام و دو هوا 

باقی ماند. از نظر بنیــادی، تغییر خاصی در 
مؤلفه های کلان اقتصادی مشــاهده نشد 
و الان بازار ســرمایه هم به شدت نسبت به 
بازار های موازی به شــدت جاماندگی دارد؛ 
و آقــای همتی بهتــر از وزیر قبلــی از بازار 

سرمایه حمایت کردند.

مقایسه رشد بورس با ارزش دلاری 
بازار سرمایه

مرید در پاسخ به اظهارات برخی مقامات که 
رشــد ۴0 درصدی بورس را در دوره همتی 
مطرح کرده بودند، گفت: بله، از نظر عددی 
شاخص کل رشد داشته است، اما این رشد 

باید در کنار افزایش نرخ دلار بررسی شود. 
در حال حاضر، ارزش دلاری بازار ســرمایه 
حدود ۱0۳ میلیارد دلار است که عدد بسیار 
پایینی محسوب می شــود. اگر رشد بورس 
متناســب با ثبات نرخ ارز اتفــاق می افتاد، 
می توانســتیم از عملکــرد مثبت ســخن 

بگوییم.
 امــا وقتی شــاخص کل ۳5 درصد رشــد 
می کنــد، درحالی که نــرخ دلار ۶5 درصد 
افزایش می یابد، نشان دهنده عقب ماندگی 
بازار سرمایه است. بازار ســرمایه با دلار ۶0 
هزار تومانــی هم جامانده بود چه برســد با 

دلار ۹0 تومنی.
وی افزود: ما همچنان شاهد توزیع گسترده 
رانت در اقتصاد کشور هســتیم و وقتی که 
سامانه ارز توافقی را فعال کردیم که صنایع 
صادرات محور بورس رشــد کنند باز دیدیم 
که دلار بازار آزاد هــزار تومان بالا می رفت و 

دلار توافقی ۱00 تومان افزایش می یافت.

 مقایسه عملکرد بازار سرمایه
 در دولت های مختلف

این کارشناس بازار ســرمایه در ادامه اظهار 
داشــت: »در دولــت قبلی، بازار ســرمایه 
با کوچک تریــن اتفاق، اصــلاح 20 تا ۳0 
درصدی را تجربه می کرد و فشــار فروش به 
حدی بالا بود که امکان جمع آوری صف های 
فروش وجود نداشــت. در دوره همتی، هر 
زمان که وی در مقام حمایت از بازار برآمد، 
تأثیرات مثبتی بر روند معاملات مشــاهده 
شــد. اگر بخواهیم انصــاف را رعایت کنیم 
همتی نســبت به وزیر قبلی حمایت بیشتر 

و بهتری از بازار سرمایه می کرد.

پایان سیاست شوک درمانی

دونالد ترامپ قیمت رمزارزها را صعودی کرد

عضو انجمن صرافان رمز ارز کشور مطرح کرد

ود بی توجهی به ظرفیت های رمزارزها، فرصتی که بر باد می ر
خریدار  عضــو انجمن صرافــان رمز ارز 
کشور، با اشــاره به کاهش ارزش پول ملی 
و فشــارهای اقتصــادی، از سیاســت های 
سخت گیرانه بانک مرکزی در قبال رمزارزها 
انتقاد کرد و بر لزوم تعامــل دولت با بخش 

خصوصی تاکید کرد.
 عیسی کشــاورز، عضو انجمن صرافان رمز 
ارز کشور، در نشســت خبری »چشم انداز 
بازار رمــزارز در ســال ۱۴0۴؛ فرصت ها و 
چالش هــای صراف های ایرانــی«، ضمن 
بررســی وضعیت اقتصادی کشور و کاهش 
ارزش پول ملــی و فشــارهای اقتصادی، با 
اشــاره به جایگاه رمزارزها در حفظ ارزش 
دارایی های مــردم، گفت: سیاســت های 
بانک مرکزی در قبال این بازار سخت گیرانه 
است.وی ضمن تأکید بر لزوم تعامل دولت با 
بخش خصوصی، هشدار داد که کم توجهی 
به ظرفیت های این حــوزه، می تواند تبعات 
اقتصادی جبران ناپذیری به همراه داشــته 

باشد.
عیسی کشــاورز در ابتدای سخنان خود به 
فشار مضاعف اقتصادی و کاهش ارزش پول 
ملی اشــاره کرد و گفت: چیزی که همه ما 
به طور ملموس درک می کنیم، فشار شدید 
اقتصــادی و کاهش ارزش پول ملی اســت 
که باعث ایجــاد ناامنی اقتصــادی عمیق 
در میان مردم شده اســت. در سال ۱۴0۳، 
به خصوص در ماه های پایانی آن، ما کاهش 

۴0 درصــدی ارزش پــول ملــی را تجربه 
کردیم و این در حالی اســت که سال ۱۴0۴ 

را در پیش داریم.
کشاورز با اشــاره به برنامه توسعه 20 ساله 
کشور که در ســال ۱۳82 تدوین شد، بیان 
کرد: بر اســاس این برنامه، ایران در ســال 
۱۴0۴ قرار بود کشوری پیشــرفته، دارای 
قدرت اول علمی و فنــاوری در منطقه و از 
نظر درآمد سرانه جزو کشورهای برتر باشد. 
اما وضعیت کنونــی بســیار ناامیدکننده 
است. کشــوری که قرار بود در سال ۱۴00 
قدرت اول منطقه در علم و فناوری باشــد، 
امروز در برابر اماراتی قرار گرفته که تنها در 
حوزه فناوری و کریپتــو، حدود 50 میلیارد 
دلار سرمایه گذاری زیرساختی انجام داده 
است. عربســتان نیز با ریبرندینگ گسترده 
و توسعه زیرســاخت های فناوری، جایگاه 
خود را تقویــت کرده و ترکیــه نیز در حال 
حرکت در مسیر توســعه فناوری است، اما 
ما در بحث ناترازی های اقتصادی، وضعیت 
بســیار بغرنجی داریم و به نظر می رسد که 
مسیر 20 سال گذشته را کاملًا برعکس طی 

کرده ایم.
او در ادامه با انتقــاد از رویکرد بانک مرکزی 
نســبت به حــوزه رمزارزها، گفــت: بگیر 
و ببندهــا و سیاســت های ســخت گیرانه 
همچنــان ادامه دارد. یکــی از صرافی های 
داخلی که در حال حاضــر درگاه بانکی آن 

فعال است، اطلاعات مربوط به گردش مالی، 
مســائل مالیاتی، اطلاعات مدیران و سایر 
موارد را در اختیار شاپرک قرار داده است. با 
این حال، رویکرد غیرتعاملی بانک مرکزی 

همچنان پابرجاست.
وی افزود: در سال ۱۴0۳، مردم برای حفظ 
ارزش پــول خود، بــه ســمت پلتفرم های 
طــلا و رمزارزها رفتنــد. امــا در حالی که 
کسب وکارهای این حوزه به دنبال شفافیت 
و رعایت مقررات هســتند، سیاســت های 
محدودکننده بانک مرکزی همچنان ادامه 

دارد.
عضو انجمن صرافان رمز ارز کشــور با انتقاد 
از نبود تعامــل بین دولــت و فعالان بخش 
خصوصی، تأکید کرد: بانک مرکزی ممکن 
اســت از نظر نظارتی محق باشــد که بداند 
گردش های مالی به چه ســمتی می رود. با 

این حال، تمام صرافی ها و کســب وکارهای 
حوزه رمزارز، قوانین کشــور را به رسمیت 
می شناسند و تلاش می کنند در چارچوب 
مقررات فعالیت کننــد، همان طور که این 
موضوع در تمام کشورها پذیرفته شده است. 
اما مشکل اصلی این است که بانک مرکزی 
حاضر نیســت با بخش خصوصی گفت وگو 
کند، تجربیات فعالان این حوزه را بشنود و 
در راستای ایجاد یک گفتمان ملی حرکت 

کند.
وی با اشــاره به شــعار دولت مبنی بر وفاق 
ملی، افزود: چطور ممکن اســت این تجربه 
و اعتمادی که طی ســال ها در میان مردم 
شکل گرفته، این چنین نادیده گرفته شود؟

کشاورز با اشاره به دیدگاه های منفی نسبت 
به رمزارزها، گفت: بلــه، در این حوزه امکان 
وقوع اســکم )کلاهبرداری(، ســفته بازی 
و پول شــویی وجود دارد. اما نبایــد نگاه به 

رمزارزها فقط از این زاویه باشد.
وی در ادامــه بــه ظرفیت های گســترده 
رمزارزها اشــاره کرد و گفت: بازار رمزارزها 
می توانــد فرصت هــای بزرگــی بــرای 
درآمدهــای  کســب  و  ســرمایه گذاری 
بین المللی ایجاد کند. همچنین، اســتفاده 
از فناوری بلاکچین در کشــور می تواند به 
کاهش ناترازی هــای اقتصادی کمک کند. 
بسیاری از مشکلات ساختاری نظام بانکی، 
از جمله رشــد پایه پولی به دلیــل ناترازی 

بانک هــا و بنــگاه داری آن هــا، می تواند از 
طریق این فناوری کاهش یابد.

او همچنیــن به ظرفیت هــای رمزارزها در 
حوزه های نوین مالی اشــاره کــرد و گفت: 
رمزارزها این قابلیت را دارنــد که از طریق 
RWA )توکنایز کردن دارایی های واقعی( 
به جــذب ســرمایه گذاری خارجی کمک 
کنند. همچنین، فناوری DeFi )امور مالی 
غیرمتمرکز( می تواند زمینه ســاز توســعه 
روش های جدید تأمین مالی در کشور باشد. 
در کنار این موارد، NFTها نیز به عنوان یک 
بازار جدیــد دارایی هــای دیجیتال، امکان 
بهره برداری اقتصادی را برای کشور فراهم 

می کنند.
وی در پایــان ســخنان خود هشــدار داد: 
نادیده گرفتن ایــن بــازار و کم توجهی به 
ظرفیت هــای بخش خصوصــی، می تواند 
تبعات اقتصــادی جبران ناپذیری داشــته 
باشــد. بازاری که می توانســت بــه جامعه 
ایرانی ایــن امکان را بدهد کــه با ریال خود 
از بــازار جهانی کســب درآمد کنــد، یا در 
بحث ســرمایه گذاری خارجــی، توکنایز 
کردن دارایی هــا و ورود به حوزه های جدید 
مالی مانند DeFi و NFT مورد اســتفاده 
قرار گیــرد، اکنون به دلیــل بی توجهی به 
فرصت های آن، در معرض خطر اســت. این 
روند، نتیجه ای جز بــر باد رفتن یک فرصت 

بزرگ نخواهد داشت.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين 
نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 

و  ساختمانهای فاقد سند رسمی 
شناسه آگهی: ۱۸۸۳۰۰۴ م الف: ۱۴۰

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۲۰۱۷۴۸۲ مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۹ هيات 
موضوع قانون تعيين و تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی فريدون برادران ابراهيمی فرزند علی به شماره ملی 
۱۴۶۵۱۰۸۲۴۶ در ششدانگ يک قطعه باغ به مساحت ۳۹۴۵ متر مربع 
از مالکيت ابوالفتح صنوبری نسبت به پلاک ۱۰۲۸۸ فرعی از ۱۳۷ اصلی 
ذيل دفتر ۱۱۱۰ صفحه ۱۵۹ واقع در کردان حوزه ثبتی ساوجبلاغ 
استان البرز تاييد و رای هيئت صادر گرديده. لذا به منظور اطلاع عمومی 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در صورتيکه اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند 
از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره 
تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض مبادرت 
به تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمايد و گواهی تقديم 
دادخواست را به اداره ثبت محل تحويل نمايند. بديهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات و پس از طی 

تشريفات قانونی سند مالکيت صادر خواهد شد. 
بشير نعيم زاده رئيس اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ از طرف کريم انصاری



اصفهان-مریم مومنی محمــد نورصالحی، 
رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان در نشست 
خبری با اصحاب رسانه اظهار کرد : از آغاز این دوره 
تاکنون در مجموع ۱۰۰ همت بودجه بســته شده 
اســت و در این مدت ۱۱۴۵ پروژه عمرانی به اتمام 

رسیده است.
وی گفت: در سال ۱۴۰۳ ، ۱۳۸۵ پروژه که اجرای 
آن یا از قبل آغاز شده بوده یا جدید آغاز شده است، 
در دست انجام اســت که ارزش آن ۴۲ همت بوده 

است.

نورصالحی افزود: از سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۴ ، دو هزار و 
۴۳۰ پروژه عمرانی داشتیم که بخشی از آن به پایان 
رسیده است و تعدادی از آن ادامه دارد که ارزش کل 

آن ۴۵.7 همت بوده است.
وی ادامه داد: برای سال آینده ۸۹۳ پروژه به ارزش 

۲۰ همت پیش بینی شده است.
نورصالحی با تاکید بر اینکه شــرایط کشور، استان 
و شهر ویژه اســت گفت: ما به عنوان دست اندکار 
تنظیم امور اداره شهر و شما رسانه ها به عنوان متولی 
اطلاع رسانی به مردم، باید بیشــترین اهتمام در 

شفافیت و اعلام اطلاعات درست باشد.
وی افزود: در این راستا باید امید آفرینی حداکثری 
در جامعه داشته باشیم همچنین با توجه به ناترازی 
ها که در حوزه انرژی و مالی روبرو هســتیم به ویژه 
در اســتان اصفهان ، وظیفه تک تک ما احســاس 

مسئولیت برای عبور از این شرایط است.
نورصالحی ادامه داد: شورای شهر در تیم راستا موتور 
خانه مرکزی را خاموش کرده است و به شهرداری 
هم در این راستا تاکیداتی شده است، در این راستا 

برای فرهنگ سازی از خود کار را آغاز کردیم.
به گفته وی اگر چه دولت بــرای ایجاد رفته مردم 
مسئول اســت اما ما هم باید رعایت کنیم، در این 
راستا اصحاب رسانه تکلیف بیشتری دارند و همه ما 

وظیفه داریم به دولتمردان کمک کنیم.
نورصالحی با اشاره بودجه سال آینده شهرداری که 
با عدد ۴۱ همت بسته شد گفت: شهرداری بودجه 
۴۳ همتی آورده بود که در شورای شهر ۲ همت از آن 
کاسته شد. وی تصریح کرد: سعی شد، هیچ پروژه و 
برنامه ای حذف نشود و نسبت جاری و عمرانی در 
آن رعایت شود. نورصالحی با اشاره به بودجه ۵۴۰ 

میلیارد تومانی شهرداری در سال ۱۳۹۰ گفت: اگر 
می خواستیم همان شرایط سال ۱۳۹۰ حفظ شود 
باید بودجه سال آینده را ۵۴ همت می بستیم، یعنی 

عددی نزدیک به ۱۰۰ برابر آنچه تصویب کردیم .
به گفته وی احداث خط دوم قطار شهری بالاترین 
رقم بودجه را به خود اختصاص داده است و در ادامه 
به ترتیب تامین ناوگان اتوبوسرانی، مباحث زیست 

محیطی بیشترین ارقام را دارا است.
نورصالحی با اشــاره به پارک ها و فضای سبز شهر 
که در چند منطقه فضاهای جدید از جمله بوستان 
بهارستان، باغ مشاهیر، احداث شده است گفت: در 
بودجه امسال و ســال آینده به حوزه حمل و نقل 
توجه شده است، سال ۹۹ ، ۱۲۰۰ میلیارد ، امسال 
۶ همت و ســال آینده ۸.۳ همت بودجه اختصاص 

داده شده است.

رئیس شورای اسلامی شهر اعلام کرد:

وژه عمران شهری اصفهان در سال 1404       پیش بینی ۸۹۳ پر

معاون پیشین پرورشی وزارت آموزش و پرورش  تاکید  کرد: 

وم برگزاری جشنواره های دانش آموزی    لز
با محوریت هوش مصنوعی

سمنان-رضا سروش سمنان- معاون پیشین پرورشی وزارت آموزش و پرورش 
به لزوم برگزاری جشنواره های دانش آموزی با محوریت هوش مصنوعی و فناوری در 

مدارس تاکید کرد و گفت: برای این مهم از اساتید برجسته استفاده شود.
 حمید رضا کفاش در نشســت تخصصی با محوریت »نقش هــوش مصنوعی در 
تحول نظام آموزشی« به میزبانی سالن جلسات مرکز آموزشی و رفاهی فرهنگیان 
شهر ســمنان بابیان اینکه نظام تعلیم و تربیت نیازمند تحول و به روز شدن است، 
ابراز داشت: امروز می طلبد تا از فناوری های نوین و هوش مصنوعی در مدارس بهره 
گرفته شود. وی با بیان اینکه هوش مصنوعی می تواند سرآغاز تحول بزرگ در آموزش 
و پرورش شــود، افزود: برای تحقق این گام تربیت نسل دیجیتال و هوشمند سازی 

آموزش باید به آگاه سازی پرداخت.
معاون پیشین پرورشی وزارت آموزش و پرورش بابیان اینکه می بایست از ظرفیت 
انجمن اولیا و مربیان و برگزاری همایش های استانی اســتفاده کرد، ابراز داشت: در 

وهله بعدی باید به سراغ رویدادهای انگیزشی و جشنواره های دانش آموزی رفت.
کفاش تصریح کرد: برگزاری جشــنواره های دانش آموزی نظیــر جابربن حیان و 
خوارزمی با محوریت هوش مصنوعــی در مدارس می تواند اقدام ارزشــمندی در 

راستای آشنایی دانش آموزان و معلمان با فناوری باشد.

   
رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری یزد خبرداد؛

 برگزاری ویژه برنامه شادمانه نور 
در ماه مبارک رمضان

یزد -سمیه شرف دینی  معاون شــهردار و رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی 
ورزشی شهرداری یزد از برگزاری شادمانه نور به مناسبت بهار قرآن و بهار طبیعت از 

۲۲ لغایت ۲۶ اسفندماه خبر داد.
مصطفی زارع زاده با بیان این خبر اظهارداشت: با توجه به استقبال گرم مردم شریف 
دارالعباده از برنامه های »شاد راه نور« و »شادمانه غدیر« امسال نیز به مناسبت بهار 
قرآن و بهار طبیعت ســازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری یزد در نظر دارد 
برنامه ای با عنوان شــادمانه نور را برگزار نماید. وی افزود: این برنامه قرار اســت در 
محل نمایشــگاه های قدیم یزد واقع در بلوار ابن سینا جنب بیمارستان شهید آیت 
الله صدوقی از ۲۲ لغایت ۲۶ اسفندماه پذیرای مردم شریف استان باشد. زارع زاده با 
بیان این که بیشتر برنامه های تدوین شده سازمان متمرکز بر مباحث قرآنی، فرهنگی 
و آموزشی است، تصریح کرد: با توجه به ماه مبارک رمضان شروع برنامه ها پس از افطار 
خواهد بود .  رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشــی شهرداری یزد افزود: در این 
ویژه برنامه تلاش شده که مراســمی درخور شأن شهروندان و مهمانان شهر میراث 
جهانی یزد طراحی و اجرا شود که به همین منظور از تمامی مردم شریف دارالعباده 
یزد دعوت می شود تا از این ویژه برنامه به همراه خانواده هایشان دیدن فرمایند. وی 
خاطر نشان ساخت: شایان ذکر است این برنامه به همت سازمان فرهنگی اجتماعی 

ورزشی شهرداری یزد و سایر دستگاه های فرهنگی استان برگزار می شود.

   تولید ۶ میلیون اصله در نهال در لرستان

خرم آباد-فرزانه هداوند مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری لرستان از تولید 
شش میلیون اصله نهال در بخش های دولتی و خصوصی استان خبر داد.

حسین میرزایی اظهار کرد: هفته منابع  طبیعی امسال از ۱۵ تا ۲۱ اسفندماه است و به 
فراخور روزها، برنامه های متنوعی در نظر گرفته شده است.

وی با بیان اینکه شعار امســال هفته منابع  طبیعی »وفاق و همدلی برای حفظ منابع 
طبیعی« است، افزود: هدف اصلی این است که در این هفته فرهنگ سازی رخ دهد و 
مردم با سیاست های منابع طبیعی آشنا شوند و شاهد مشارکت هرچه بیشتر گروه های 
مردمی در امر درختکاری و حفاظت از منابع طبیعی و عرصه های منابع ملی باشــیم. 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری لرستان تصریح کرد: مدیریت جامع آبخیزداری 
و مشارکت بیشتر مردم در امر صیانت هدف اصلی ما در هفته درختکاری در لرستان 
است. میرزایی ادامه داد: روز ملی درختکاری که مصادف با ۱۵ اسفندماه است با حضور 
اقشار مختلف مردم، گروه های جهادی و مسئولین در مجموعه بام لرستان برگزار و به 
همین ترتیب در شهرستان های استان درختکاری انجام خواهد شد. وی از تولید شش 
میلیون اصله در نهال در بخش های دولتی و خصوصی استان خبر داد و با بیان اینکه این 
تولید نهال در راستای طرح مردمی سازی کاشت یک میلیارد نهال بوده است، افزود: در 
کنار کاشت نهال، توسعه فضاهای سبز را با همکاری شهرداری های استان و با کاشت 

درختان جنگلی مانند اقاقیا، ارغوان و ... داشته ایم.

  

ج جمع آوری270 تابلوی تبلیغاتی غیرمجاز در کر

کرج-ترنم مظفری  معاون زیبا سازی سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری 
شهرداری کرج از جمع آوری ۲7۰ تابلوی تبلیغاتی غیرمجاز و ۸ استند از سطح شهر 
کرج داد. معاون زیبا ســازی این ســازمان با تاکید بر ضرورت ساماندهی تابلوهای 
غیرمجاز گفت: به جهت ساماندهی سیمای شهری و حذف زوائد و ناهنجاری های 
محیطی، ۲7۰ تابلو تبلیغاتی غیر مجار و تعداد ۸ تابلو استند از سطح شهر کرج جمع 
آوری شد.امیر سرشته اظهار داشت: به جهت پاسداشت حقوق شهروندان، از نصب 
تابلوهایی که استاندارد لازم را نداشته باشند ممانعت خواهد شد.معاون زیبا سازی 
سازمان سیما،منظرو فضای سبز شهری شــهرداری کرج اضافه کرد: طرح مذکور 
به دنبال اجرای تبصره یک بند ۲ ماده ۵۵ قانون شــهرداری ها در حال اجرا است که 
شهرداری مکلف است از سد معابر عمومی، اشــغال پیاده روها، رفع موانع موجود و 

آزادسازی معابر عمومی اقدام کند. 

خبر

 ایلام  مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب ایلام گفت: از ابتدای 
ســال جاری تاکنون هفــت و نیم کیلومتر شــبکه جمع آوری 

فاضلاب در مناطق مختلف استان اجرا شده است.
»محمد محمدی« اظهار کرد: شرکت آب و فاضلاب ایلام در سال 
جاری با اجرای پروژه های توسعه و اصلاح شبکه های جمع آوری 
فاضلاب، اقدامات مهمی را در راســتای ارتقای کیفیت زندگی 

شهروندان و حفظ بهداشت عمومی انجام داده است.
وی افــزود: ایــن طرح ها بــا هدف بهبــود عملکرد سیســتم 
جمع آوری فاضلاب، کاهش مشکلات زیست محیطی و افزایش 
رضایت مندی مشترکان در مناطق مختلف استان به اجرا درآمده 

است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب ایلام با اشــاره به پوشــش 
جمعیتی شبکه های فاضلاب اســتان، یادآور شد: هم اکنون ۶۵ 
درصد از جمعیت استان تحت پوشــش این شبکه قرار دارند که 
این امر تأثیر به سزایی در بهبود شاخص های بهداشتی و کاهش 

آلودگی های محیطی داشته است.
محمدی ادامه داد: طی سال جاری بیش از ۹ هزار و ۱۰۰ انشعاب 
فاضلاب نیز در مناطق مختلف اســتان نصب شــده که بیانگر 
گسترش خدمات شــرکت آب و فاضلاب در راســتای ارتقای 

سیستم جمع آوری و دفع بهداشتی فاضلاب است.

مدیرعامل آبفای ایلام با اشــاره به وضعیت پروژه ها در شهرهای 
مختلف استان ایلام، بیان کرد: در حال حاضر ۶ شهر استان دارای 
تأسیسات جمع آوری و تصفیه فاضلاب هستند و عملیات اجرای 

شبکه فاضلاب در شهر آبدانان نیز آغاز شده است.
وی افزود: همچنین مطالعات مربوط به طراحی و اجرای شبکه 
فاضلاب در شهرهای چوار و ملکشاهی به پایان رسیده و در صورت 

تأمین اعتبار، این پروژه ها نیز آغاز می شود.
محمدی از به کارگیری فناوری نوین برای ارزیابی شبکه فاضلاب 
استان خبر داد و گفت: عملیات ویدئومتری ۴۰ کیلومتر از شبکه 
فاضلاب شهر ایلام با استفاده از تجهیزات پیشرفته یک شرکت 

دانش بنیان آغاز شده است.
وی توضیح داد: طی این فرآیند، دوربین های ویژه به داخل شبکه 
 فاضلاب فرستاده می شــوند تا وضعیت جداره داخلی لوله ها و 
منهول ها از نظر گرفتگی، خوردگی یا فرسودگی احتمالی بررسی 

و اسکن شوند.

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

بیش از هفت کیلومتر شبکه جمع آوری فاضلاب در ایلام اجرا شد

 گرگان-مهنازمحمدزمانی  قربان زنگانه مدیرکل تامین 
اجتماعی استان  اظهار داشت، ســازمان تامین اجتماعی یک 
سازمان غیردولتی بر ســه ضلع بیمه شــده، کارفرما و دولت 
فعالیت می کند و تلاش دارد با تعامــل و ارائه خدمات مطلوب، 
فضای نشــاط و امیدبخشــی را در جامعه فراهم کند و هر ماه 
این ســازمان در اســتان بیش از ۲۸۵۰ میلیارد تومان هزینه 
دارد که از ایــن رقم بیــش از ۱۰۰۰ میلیارد تومــان آن برای 
حقوق بازنشســتگان و بیمه بیکاری پرداخت می شود. زنگانه 
ابراز کرد،در استان گلســتان ۴7 هزار کارگاه تولیدی، صنعتی 

و خدماتی فعال اســت که در ایــن کارگاه ۲۸۹ هزار نفر کارگر 
در راســتای قانون کار، بیمه شــده تامین اجتماعــی در این 
کارگاه ها مشــغول فعالیت هستند  که باجمعیت تحت پوشش 
آن ها، این تعــداد به ۸۸۰ هزار نفر می رســد. وی ادامه داد: ۴۳ 
درصد از گلستانی ها، تحت پوشش تامین اجتماعی بوده و 7۳ 
هزار بازنشسته این ســازمان،از خدمات مطلوب این سازمان 
برخوردار هســتند. قربان زنگانه ادامه داد : از ابتدای امســال 
تاکنون، ۲ هزار و ۵۳۱ نفر بازنشسته تحت پوشش این سازمان 
از تسهیلات بانکی بهره مند و ۹۰۰ بازنشسته به همراه همسران 

خود در قالب طرح کرامت به مشهد مقدس اعزام شدند. زنگانه 
تصریح کرد : در راســتای طرح جوانی جمعیــت، 7۲۱ جوان 
گلستانی در شــرف ازدواج، تحت پوشــش تامین اجتماعی از 
هدایا جهیزیه بهره مند شــدند. وی متذکر شــد: کارگاه های 
بیمه ای ادارات، شرکت ها و پیمانکاران و اصناف با بدهی ۱۰۰۰ 
میلیارد تومانی بزرگترین بدهکاران این ســازمان در اســتان 
هســتند. مدیرکل تامین اجتماعی گلســتان در پایان گفت : 
مشکلات و چالش ۸۹۲ کارگاه تولیدی استان در حوزه بدهی و 

عدم توان پرداخت حق بیمه برطرف شد

گلستان

ایلام

بدهی یکهزار میلیارد تومانی کارفرمایان به تأمین اجتماعی استان گلستان

کرمانشاه-حسنافخارزاده اینبــار کســب نشان طلایی 
رعایت حقوق مصرف کنندگان با مدیریــت و برنامه ریزی های 
مســعود جلیلیان ،مدیر عامل و نائب رئیس هیئت مدیره   برگ 

زرینی دیگردر کارنامه  سیمان غرب ثبت شد.
 آیین اعطــای لــوح و تندیــس واحــد برتر رعایــت حقوق 
مصرف کنندگان استان کرمانشــاه با حضور فرهیدزاده معاون 
وزیر صمت ،مدیر عامل و رئیس هیئت مدیره ســازمان حمایت 
از حقوق  مصرف کنندگان، محمدی ،معاونــت امور اقتصادی  
استانداری ،دارابی، مدیر کل ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان و جمعی از مدیران کل ، مدیران صنایع منتخب و ادارات 

استان در مورخ ۲ اسفند ماه جاری برگزار گردید.
 ازسوی ســـازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه نظر 
به اقدامات موثر و عملکرد روبه رشــد شرکت ســیمان غرب از 
شرکتهای تابعه هلدینگ ســیمان فارس و خوزستان شرکت 

سرمایه و هلدینگ سیمان تامین )ســیتا( در راستای حمایت 
از خریداران و اســتفاده کنندگان محصولات با کیفیت تولیدی 
خود، موجبات دریافت لوح و تندیس رعایت حقوق مصرف کننده 
استان کرمانشــاه را فراهم نموده و تندیس زرین این همایش به 
مسعود جلیلیان ،مدیر عامل و نائب رئیس هیئت مدیره شرکت 

سیمان غرب اعطا گردید.
جایزه ملی حمایــت از حقوق مصرف کننــدگان مردمی ترین 
جایزه ای است که در حوزه صنعت معدن و تجارت و بازار در کشور 
طی ۲۳ سال گذشــته به بنگاه های اقتصادی و شرکت های اهدا 
شده است چرا که شــاخصه ها و معیار های ارزیابی در این جایزه 
کاملا بر مبنای شبکه مسائل مصرف کنندگان بوده و در ارزیابی 
این شــرکت ها و بنگاه های کیفیت خدمات پــس از فروش به 
مشتریان یکی از نکات اصلی ارزیابی همواره در سنجش ها قرار 

داشته است.

ســازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان با همکاری وزارت 
صنعت ، معدن و تجارت پس از ارزیابی های صورت گرفته توسط 
کمیته فنی اعطــای گواهینامه اســتانی رعایت حقوق مصرف 
کنندگان، از مجموعه ســیمان غرب به عنوان یکی از واحدهای 
برتر تولیــدی واجد شــرایط دریافت تندیــس رعایت حقوق 
مصرف کنندگان در سطح استانی تقدیر و تندیس و لوح افتخار 
این همایش به مسعود جلیلیان ،مدیر عامل و نائب رئیس هیئت 

مدیره این شرکت اهدا  گردید .
 در حاشــیه ی این مراسم مســعود جلیلیان ،مدیرعامل و نائب 

رئیس هیئت مدیره شرکت سیمان غرب عنوان کرد:
رضایت مشتریان ســیمان غرب و رعایت حقوق آنها در خط اول 

ارزش های سازمان ما قرار دارند.
وی همچنین در این راســتا گفت:شــرکت ســیمان غرب  که 
بعنوان واحد تولیدی منتخب  با گذر از فیلتر و ارزیابی ســازمان 

حمایت موفق بــه دریافت گواهینامــه و تندیس رعایت حقوق 
مصرف کنندگان شده است همواره با پژوهش کارشناسان خود 
و افکار سنجی در راستای بهبود روش ها و فرایند ارزیابی با پایش 
و سنجش میزان رضایت مشتریان عملکرد  شرکت خود را ارتقاء 

خواهد داد.

کرمانشاه

     مردمی ترین جایزه در حوزه  صنعت به شرکت سیمان غرب تعلق گرفت

سرزمین
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  پالایشگاه گاز ایلام به عنوان همکار اجرایی و صنعتی برتر در سال جاری انتخاب شد
رئیس پژوهش و فناوری شرکت پالایش گاز ایلام   ایلام-فرجی
گفت:در ارزیابی انجام شده توســط دفتر ارتباط با جامعه و صنعت 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، پالایشگاه گاز ایلام به عنوان »همکار 

اجرایی و صنعتی برتر« در سال ۱۴۰۳ معرفی شد.
به گزارش روابط عمومی؛ محسن خزلی افزود: این انتخاب بر اساس 
عملکرد برجسته این شرکت در همکاری های مشترک با دانشگاه ها 

و مراکز دانش بنیان صورت گرفته است.
وی به محورهای ارزیابی و دستاوردهای این شرکت اشاره کرد و اظهار 
داشت: این ارزیابی در حوزه های مختلفی همچون اجرای پروژه های 
تحقیقاتی، توسعه فناوری، حمایت از نخبگان و هوشمندسازی انجام 

شده است.
خزلی تصریح کرد:اجرای پروژه های تحقیقاتی مسأله  محور و فناورانه، 
ساخت بار اول تجهیزات و فناوری ها، حمایت از پایان  نامه ها، دوره های 
پسا دکترا و طرح های نخبه  وظیفه و فرصت های مطالعاتی اعضای 

هیأت علمی در صنعت از محورهای ارزیابی این دوره بوده است.
رئیس پژوهش و فناوری شرکت پالایش گاز ایلام به دستاوردهای 
پژوهشی این شرکت اشاره کرد و گفت: اجرای ۳۰ پروژه پژوهشی، 
انجام چهار قرارداد ساخت بار اول، اجرای ۲ قرارداد فرصت مطالعاتی، 
حمایت از ۹۹ پایان نامه دانشجویی و ۲ طرح نخبه  وظیفه بخشی از 

دستاوردهای پژوهشی این شرکت بوده است.

وی به همکاری های گسترده با دانشگاه ها و مراکز علمی اشاره و تأکید 
کرد: پالایشگاه گاز ایلام با امضای تفاهم نامه های همکاری با دانشگاه ها 
و مراکز علمی از جمله دانشگاه ایلام، دانشگاه تهران، دانشگاه صنعتی 
کرمانشاه، دانشگاه رازی، دانشگاه کردستان، دانشگاه علوم پزشکی 
ایلام، پارک علم و فناوری، بنیاد نخبگان و جهاد دانشــگاهی ایلام، 

نقش مؤثری در تقویت ارتباط میان صنعت و دانشگاه ایفا نموده است.
خزلی به برنامه های آتی این شــرکت در مســیر تقویت زیست بوم 
نوآوری و فناوری اشــاره کرد و افزود: این شرکت در راستای توسعه 
زیست بوم نوآوری و فناوری کشور، برنامه های متنوعی را در دست 

اجرا دارد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 

       تولیدات دیم کردستان با آبی شدن اراضی هفت برابر می شود

آخرین وضعیت آزادراه اراک-خرم آباد بررسی شد

رئیس ســازمان جهاد کشاورزی  ســنندج-فاطمه ملایی
کردســتان گفت: تولیدات دیم با آبی شدن اراضی کشاورزی هفت 
برابر می شود بنابراین یکی از اولویت های ما افزایش سطح اراضی آبی 

استان است.
 سعدی نقشــبندی  در گردهمایی آموزشی توجیهی کارشناسان 
طرح جهش تولید در دیمزارهای استان که در سالن اجتماعات مرکز 
آموزش کشاورزی در سنندج برگزار شد، اظهار کرد: یکی از مهمترین 
عوامل افزایش تولید در سال های اخیر نتیجه فعالیت کارشناسان 
بخش کشاورزی است. وی با اشاره به اینکه برنامه محوری از اهمیت 

زیادی برخوردار است، اضافه کرد: افزایش تولید و بهره وری در واحد 
سطح یکی از شاخص های برنامه پنج ساله هفتم توسعه است که باید 
در راستای تحقق آن حرکت کنیم. رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
کردستان میزان تولید سالانه بخش کشاورزی استان را ۴.۵ میلیون 
تن اعلام کرد و گفت: از این میزان ۳.۶ میلیون تن آن مربوط به بخش 
کشاورزی و ۵۱۱ هزار تن آن باغی و گلخانه ای و مابقی هم شیلات 
و دام و طیور است. نقشبندی با بیان اینکه برای توزیع کود و الگوی 
کشت و افزایش بهره وری در واحد سطح نیاز به آمار و اطلاعات پایه 
است، گفت: دسترسی به آمار و اطلاعات پایه برای برنامه ریزی امری 

ضروری است تا براساس آن تصمیمات کارشناسی اخذ شود.
وی بر حفظ اراضی کشــاورزی تاکید کرد و افزود: ســطح اراضی 
کشاورزی نه تنها در کردستان بلکه در کشور از اوایل انقلاب تاکنون 

به نسبت افزایش جمعیت، رشد نکرده است.
۳۵۰ هزار هکتار از اراضی کشاورزی دیم قابلیت تبدیل به آبی شدن 
دارد رئیس سازمان جهاد کشاورزی کردستان با اشاره به اینکه این 
استان دارای منابع آبی و خاکی مطلوبی است، یادآور شد: ۱۲ درصد 
اراضی کشاورزی استان آبی است این درحالیکه میانگین کشوری 

بیش از ۴۰ درصد است.

اراک-مرجان کریمی  آخرین وضعیت آزادراه اراک-خرم آباد 
با حضور معاون وزیــر راه وشهرســازی، اســتانداران مرکزی و 
لرستان،معاون مهندسی وساخت اداره کل راه و شهرسازی استان 

مرکزی، مشاوران و پیمانکاران مورد بررسی قرار گرفت. 
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان مرکزی، با حضور بازونــد معاون وزیر راه وشهرســازی و 
مدیرعامل شرکت ساخت وتوسعه، استاندار زندیه وکیلی استاندار 

مرکزی، استاندار لرستان، معاون مهندسی وساخت اداره کل راه و 
شهرسازی استان مرکزی، پیمانکاران و مشاوران پروژه، مشکلات 
اجرایی و احــداث آزادراه اراک-خرم آباد برگزار و روند پیشــرفت 

فیزیکی این طرح کلیدی مورد بررسی قرار گرفت. 
 استاندار مرکزی در این نشست، بر لزوم تســریع در اجرای پروژه 
تأکید و هماهنگی بین دســتگاه های اجرایی و پیمانــکاران را از 

الزامات پیشرفت این پروژه دانست.



کارشناس اقتصادی:

خ بهره بین بانکی تمرکز شود خ رشد نقدینگی بر تعدیل نر به جای نر

بانک و بیمه
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نوپی؛ گامی نو در توسعه خدمات بانکداری خرد 
و پرداخت های اعتباری بانک ملی ایران

بانک ملی ایران در راســتای توســعه خدمات بانکداری خرد و تسهیل 
فرآیندهای اعتباری، اقدام به طراحی و اجرای راهکار نوآورانه »نوپی« 
کرده اســت که به زودی خدمات متنوعی را در اختیار مشــتریان قرار 

خواهد داد.
 به گزارش روابط عمومی بانــک ملی ایران،  پلتفــرم »نوپی« با هدف 
اتصال مشتریان به بازار، تسهیل فرآیندهای اقتصادی و بهبود فرهنگ 
اســتفاده از اعتبار و مدیریت نقدینگی طراحی شــده اســت  و در گام 
 – BNPL (Buy Now, Pay Later نخست اجرای این طرح ، سیستم

»الان بخر، بعداً پرداخت کن«( راه اندازی می شود. 
گفتنی است این پلتفرم به مشــتریان امکان می دهد کالاها و خدمات 
موردنیاز خود را به صورت اقســاطی خریداری کنند، بدون آن که ملزم 
به پرداخت کامل قیمت در زمان خرید باشــند.این روش در تمام دنیا 
نیز محبوبیت چشــمگیری دارد، زیرا علاوه بر افزایــش قدرت خرید 

مشتریان، می تواند رونق بیشتری را نیز در بازار ایجاد کند.
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده، در آینده نزدیک »نوپی « با توسعه 
ساختار اعتباری خود، به عنوان نخستین نئوبانک تخصصی اعتباری در 

بین بانک های کشور مطرح خواهد شد.
 

پلتفرم «نوپــی« با هدف اتصال مشــتریان به بازار، تســهیل فرآیندهای 
اقتصادی و بهبود فرهنگ اســتفاده از اعتبار و مدیریت نقدینگی طراحی 
شده است که علاوه بر منافع مشتریان، با ایجاد گردش هدفمند اعتبار در 
زنجیره تأمین و کمک به بهبود جریــان مالی در نظام بانکی، می تواند مانع 
از افزایش نقدینگی غیرضروری شود و به پویایی بیشتر اقتصاد کمک کند.

وگاه های  ثبت رکورد رشد تولید برق در نیر
حرارتی همزمان با کاهش مصرف سوخت

 مدیرکل دفتــر فنی تولید شــرکت برق حرارتی گفت: تولید امســال 
نیروگاه های حرارتی در حالی با رشــد ۱.۷ درصدی بــه ۳۳0 میلیون 
مگاوات ساعت رسیده که ســوخت معادل مصرفی برای تحقق این رقم 

فقط ۶  دهم درصد بیشتر از سال گذشته بوده است.
 اسماعیل نمازی افزود: مصرف ســوخت کمتر برای تولید انرژی بیشتر 
حاکی از آن است که نیروگاه های کشور و مجموعه وزارت نیرو به سمت 
افزایش راندمان، اســتفاده از نیروگاه های راندمان بالا و توسعه بخش 

بخار نیروگاه های سیکل ترکیبی کشور در حرکت هستند.
وی با اشاره به اینکه تولید برق ۱۱ماهه امســال نیروگاه های حرارتی با 
رشد ۱.۷ درصدی نسبت به مدت مشابه ســال گذشته به ۳۳0 میلیون 
مگاوات ساعت رسیده اســت، ادامه داد: از این میزان تولید 5۷.5 درصد 
آن مربوط به واحدهای ســیکل ترکیبی )راندمان بالا( اســت که میزان 
تولید انرژی آن ها با افزایش ۱.5 درصدی نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشــته به ۱8۹ میلیون مگاوات ساعت رسیده اســت.نمازی با بیان 
اینکه سهم عمده تولید برق امسال بر عهده نیروگاه های سیکل ترکیبی 
با راندمــان بین ۴5 تا 55 درصد بوده اســت، اضافه کــرد: نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی بــه عنــوان واحدهــای تولیدکننده برق دوســتدار 
محیط زیست شــناخته می شــوند. در این نیروگاه ها تبدیل واحدهای 
گازی به ســیکل ترکیبی از کارآمدتریــن روش های بهبــود راندمان 
نیروگاه های حرارتی کشور به شمار می آید که نه فقط برای صنعت برق، 
بلکه برای محیط زیست و صرفه جویی در مصرف سوخت نیز بسیار موثر 

است و در سال های آینده شاهد تاثیرات گسترده آن خواهیم بود.
مدیرکل دفتر فنی تولید شرکت برق حرارتی با اشاره به اینکه ۹۴ درصد 
تولید برق کشــور بر عهده نیروگاه های حرارتی است، خاطرنشان کرد: 
میزان تولید برق واحدهــای گازی در ۱۱ ماهه امســال با افزایش ۳.۳ 
درصدی نسبت به سال گذشــته به ۶۳ میلیون مگاوات ساعت و سهم 

تولید واحدهای بخاری نیز به ۷۷ میلیون مگاوات ساعت رسیده است.

رئیس موسسه تحقیقات آب کشور عنوان کرد
انتظار رسیدن مصرف آب به اوج

 رئیس موسســه تحقیقات آب کشــور گفــت: اکنون حجــم مخازن 
ســدهای کشــور 22 میلیارد مترمکعب، معادل ۴۳ درصد پرُشدگی 
اســت که با کاهش پنج درصدی نســبت به میانگین بلندمدت روبه رو 
است. در این شرایط لازم است هموطنان مصرف بهینه آب را به ویژه در 
ایام خانه تکانی مورد توجه جدی قرار دهنــد. محمدرضا کاویانپور روز 
دوشنبه افزود: این در حالی است که بر اســاس میانگین پنج ساله این 
عدد ۴8 درصد بود؛ به عبارتی اکنون مخازن ســدهای کشور با کسری 

پنج درصدی نسبت به میانگین پنج ساله روبه رو است.
وی با بیان اینکه حجم آوردها ۴2 درصد نســبت به متوسط پنج  ساله 
کاهش یافته است، ادامه داد: بر این اساس می توان گفت که بارش های 

زمستانه نسبت به میانگین پنج ساله در شرایط مطلوبی قرار ندارد.
رئیس موسسه تحقیقات آب کشور خاطرنشــان کرد: در حوضه کرخه 
و کارون بــزرگ با توجه به کاهــش بارندگــی و ورودی آب به مخازن، 
مدیریت خروجی آب در دســتور کار جدی قرار گرفت و همین مساله 
موجب شد شاهد بحران در این منطقه نشــویم.کاویانپور با بیان اینکه 
مخازن سدهای کشور نیازمند ورود جریان های جدید آب است، گفت: 
تجربه تاریخی بیانگر این است که در ایام اسفندماه به دلیل سنت خانه 
تکانی و نیز در تابســتان به دلیل افزایش دمای هوا، شــاهد بیشترین 
مصارف آب هستیم؛ در این روزها به دلیل آماده سازی منازل برای ورود 

به سال جدید انتظار می رود مصرف آب به اوج خود برسد.

ملی

و نیر

خریدار  یک کارشــناس اقتصادی گفت: 
آنچه در اقتصاد پولی اهمیت دارد، نرخ رشد 
نقدینگی نیست، بلکه نرخ بهره )بین بانکی( 
است و امروز تجربه دنیا نشــان داده که اگر 
نرخ بهره بین بانکی متعادل باشد، انتظارات 
تورمی کاهش می یابد و زمانی که انتظارات 
تورمــی کاهش پیــدا کنــد، قیمت ها نیز 
افزایش پیدا نمی کنــد و هجوم به بازارهای 

دیگر کمتر می شود.
 اخیــرا بانک مرکــزی آمارهــای کل های 
پولی در دی ماه ۱۴0۳ را منتشــر کرده که 
براســاس آن حجم نقدینگی کشور در دی 
ماه امسال به رقم ۹۷2۳ هزار میلیارد تومان 
رسید که نسبت به پایان سال ۱۴02 معادل 
2۳.۴ درصد رشد داشــته است. همچنین 
نرخ رشــد ۱2 ماهه نقدینگــی در دی ماه 
امسال معادل 28.۴ درصد محاسبه شده که 
در مقایسه با نرخ رشــد دوره مشابه در دی 
ماه گذشته که 25.۴ درصد بود به میزان سه 

واحد درصد افزایش را نشان می دهد.
از نگاه اقتصادی، یکــی از راه کارهای اصلی 
برای مهار تورم، مدیریت دقیق نقدینگی و 
جلوگیری از چاپ پول بی رویه اســت. بانک 
مرکــزی با اســتفاده از ابزارهــای پولی، از 
جمله افزایش نرخ بهره، کنترل نقدینگی را 
در دست دارد و از چاپ پول جدید به منظور 
تامین مالــی بودجه های عمومــی پرهیز 

می کند.
در هفته های گذشــته، محمدرضا فرزین - 
رئیس کل بانک مرکــزی - نیز در این رابطه 
گفت: نرخ رشد نقدینگی به دلیل تکانه های 
سیاسی و امنیتی بسیار زیادی که از اسفند 
سال گذشته آغاز شد و غیرقابل کنترل بود 

از نرخ هدف گذاری کمی فاصله گرفت.
مسیر رشد نقدینگی، در بهار امسال مطابق 
برنامه رشد هدف گذاری شده حرکت کرد، 
اما در فصل تابستان به واسطه سیاست های 
حمایتــی بانــک مرکــزی در زمینه های 
مختلف و همچنین نیاز تسهیل تامین مالی 
دولت، رشــد نقدینگی از سطح برنامه ریزی 
شده فاصله گرفت. سیاست هایی آزادسازی 
سپرده قانونی بانک ها و موسسات اعتباری 
جهت پرداخت تســهیلات قرض الحســنه 
ازدواج و فرزندآوری، منابــع ریالی مربوط 
به کاهش ســهم صنــدوق توســعه ملی از 

درآمدهــای نفتی و هزینه  کرد آن توســط 
دولت، خرید بخشــی از اوراق دولت توسط 
بانک ها و موسسات اعتباری، کاهش منابع 
ســپرده ای دولت در دوره مــورد گزارش 
نسبت به پایان سال ۱۴02، اجرای بخشی 
از ماده )۴۶( قانون رفع موانع تولید )تسویه 
بخشی از مطالبات بانک ها از بانک مرکزی(، 
افزایــش ذخایر طــلای بانــک مرکزی، 
منابع مرتبط با تفاهم نامه ســه جانبه بانک 
مرکزی، وزارت بهداشت و سازمان برنامه و 
بودجه را می توان به عنوان چندی از عوامل 

افزایش نرخ رشد نقدینگی نام برد.
در این رابطه، کامران نــدری - اقتصاددان 
- در گفت وگو با ایسنا، با اشــاره به موضوع 
نرخ رشد نقدینگی گفت: از منظر تخصصی 
آنچه در اقتصاد پولی اهمیت دارد، نرخ رشد 
نقدینگی نیست، بلکه نرخ بهره )بین بانکی( 
است. رشــد نقدینگی را معمولا در اقتصاد 
پولی جدید، یک متغیــر درون زا می دانند 
و بانک هــای مرکزی در دنیــا تمرکز خیل 

زیادی بر روی نرخ رشد نقدینگی ندارند.
وی ادامه داد: نگاه سیاستگذار پولی ما امروز 
هم در تئــوری و هم در عمــل در دنیا کنار 
گذاشته شده اما از آنجایی که سیاستگذاری 
پولی کشــور بر روی نرخ بهره حساســیت 

دارد و به دلایل مختلف سیاسی و فرهنگی 
گرفتــه تــا اقتصــادی، نمی توانــد مانند 
بانک های مرکــزی دنیا متغیر سیاســتی 
خود را نرخ بهره )بین بانکــی( تعیین کند 
از روی ضرورت ناچار است رشد نقدینگی را 

هدفگذاری کند.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: یکی از 
مشــکلات کنترل بالای نقدینگی این است 
که بانک ها نمی توانند به راحتی تســهیلات 
اعطا کننــد و در رابطه بــا ترازنامه بانک ها 
سخت گیری می شود و بانک ها نمی توانند 
از یک میزان بیشتر، ترازنامه خود را افزایش 
دهند که در نهایت نیاز درونی اقتصاد کشور 
تامین نمی شــود و متعاقــب آن بنگاه های 
اقتصادی گلایه مند می شوند که نمیتوانند 
به آسانی از بانک ها تسهیلات و وام دریافت 

کنند.
یکی از مشــکلات کنترل بــالای نقدینگی 
این اســت که بانک ها نمی توانند به راحتی 
تســهیلات اعطا کنند و در رابطه با ترازنامه 
بانک ها ســخت گیری می شــود و بانک ها 
نمی تواننــد از یک میزان بیشــتر، ترازنامه 
خود را افزایــش دهند کــه در نهایت نیاز 

درونی اقتصاد کشور تامین نمی شود.
ندری اظهار کرد: با این حال، به نظر می رسد 

که اگر بانک مرکزی به عنوان سیاستگذاری 
پولی کشــور، به جــای رشــد نقدینگی، 
می توانســت نرخ بهــره )بین بانکــی( را 
هدفگذاری کند، بنگاه های اقتصادی دیگر 
در دریافت تســهیلات گلایه منــد نبودند. 
امروز تجربه دنیا نشان داده که اگر نرخ بهره 
بین بانکی متعادل باشــد و از میزان کنترل 
شده در سطح پایین، بالاتر برود، از آنجایی 
که این اقدام یک سیگنال ضد تورمی است، 
انتظارات تورمی را کاهش می دهد و زمانی 
کــه انتظارات تورمــی کاهش پیــدا کند، 
قیمت ها نیز افزایش پیدا نمی کند و هجوم 

به بازارهای دیگر کمتر می شود.
وی افزود: برای مثــال، باید این ســوال را 
مطرح کرد که اشــخاص با چه هدفی اقدام 
به خرید طلا، خانه و ماشــین می کنند؟ به 
این خاطر اســت که جمع بندی می شــود 
که قیمت این کالاهای ســرمایه ای افزایش 
پیدا می کنــد در حالی که نــرخ بهره پایین 
اســت و افراد اقدام به ســرمایه گذاری در 
بخش های دیگر می کنند. امروز بســیاری 
اقدام به دریافت وام و پــس از آن خرید طلا 
می کنند، چراکه نرخ بهره بانکی پایین است 
و از طــرف دیگر نرخ رشــد قیمت کالاهای 
سرمایه ای بیشتر است و به این دلیل که نرخ 

بهره در تعادل با نرخ تورم نیســت بسیاری 
اقدام به دریافت وام و استفاده از سرمایه آن 
تســهیلات برای خرید برخی از محصولات 

سرمایه ای می کنند.
این استاد اقتصاد خاطرنشان کرد: بنابراین، 
اگر نرخ بهــره افزایش پیدا کنــد، تمایل به 
هجوم برای ســرمایه گذاری در بخش هایی 
مثل طــلا، ارز و خــودرو و دیگــر بخش ها 
کاهش پیدا می کنــد و این مســئله صرفا 
یک موضوع علمــی و آکادمیــک نیز بلکه 
در اکثر کشــورهای جهان به صورت عملی 
امتحان خود را پس داده اســت. به عبارتی 
این موضــوع تجربه عملی اکثــر بانک های 
مرکزی کشورهای دنیا اســت و بانک های 
مرکــزی با ایــن ابزارها توانســته اند، تورم 
را مهار کنند. اما در کشــور مــا، امروز اگر 
بخواهیم تناسب نرخ بهره بین بانکی با نرخ 
تورم را حســاب کنیم، نرخ بهره بین بانکی 
بیش از ۱0 درصــد از میانگین نــرخ تورم 

کشور کمتر و عقب تر است.
نرخ بهره بانکی پایین اســت و از طرف دیگر 
نرخ رشد قیمت کالاهای سرمایه ای بیشتر 
اســت و به این دلیل که نرخ بهره در تعادل 
با نرخ تورم نیست بسیاری اقدام به دریافت 
وام و اســتفاده از ســرمایه آن تســهیلات 
برای خرید برخی از محصولات ســرمایه ای 

می کنند.
ندری در پایــان گفت: در رابطه با تفاســیر 
مطرح شــده درباره نرخ رشد نقدینگی، که 
برخی معتقداند افزایش آن موجب افزایش 
تورم و برخــی دیگر معتقدانــد افزایش آن 
به گــردش جریان نقدینگی کشــور کمک 
می کند، نه می توان گذاره مثبت اســتنباط 
کرد و نه گذاه منفی، چراکه افزایش سه الی 
چهار درصدی نرخ رشــد نقدینگی، خیلی 
اثرگذار نیست. اگر نرخ رشد نقدینگی به ۴0 
درصد رســیده بود، می توانستیم برداشت 
کنیم که اثــرات منفی و تورمــی به همراه 
خواهد داشــت اما در محدوده سه الی چهار 
درصد، بیشتر مربوط به مولفه های درون زا 
است و بانک مرکزی به عنوان سیاستگذاری 
پولی نیــز نیاز نــدارد، برای چنــد درصد، 
سیاســت انقباطی اتخاذ کنــد و در نهایت 
اینکه اثر منفی بر اقتصاد ندارد چراکه دامنه 

تغییر آن زیاد نبوده است.

خریدار  معاون وزیــر نفت بــا تأکید بر 
ضرورت ریشــه یابی ناتــرازی انرژی گفت: 
باید مشــکلات و چالش ها را شناســایی و 
ارزیابی کــرده و راه حــل عملیاتی برای آن 
تعریف کنیم که این امر با راهبرد درســت 

انجام می شود.
 بــه نقل از شــرکت ملی گاز ایران، ســعید 
توکلی، در بازدید از شرکت گاز استان تهران 
در نشســت مشــترک با مدیران ستادی و 
مدیران این شــرکت، با اشاره به اینکه بحث 
ناترازی مربوط بــه امروز و دیروز نیســت 
و نحوه برخورد با آن نیز به دو گونه اســت، 

اظهار کرد: نخســت رویکــرد مقصریابی 
اشخاص و انداختن تقصیر به گردن دیگران 
که این کار بدون ریشه یابی و هیجانی است 
و نتیجه بخــش نخواهــد بود، مــدل دیگر 
هم آن اســت که کار را ریشــه یابی کنیم؛ 
مشــکلات و چالش ها را شناسایی و ارزیابی 
کــرده و راه حل عملیاتی بــرای آن تعریف 
کنیم که این امر با راهبرد درســت به وجود 

می آید.
وی با بیان اینکه لازمه پیشــرفت و چابکی 
مشــخص کردن کارهایی اســت که نباید 
انجــام دهیــد و ارزش افــزوده ای ایجــاد 

نمی کند، افزود: مدیر خوب کسی است که 
بداند افــرون بر کارهایی کــه باید بکند چه 
کارهایی را نباید بکند! برای این کار شــما 
به جای اینکه مولد باشید، باید مؤلف بوده و 
طرح ها را در آزمایشگاه بررسی کرده و مورد 
آزمون قرار داده باشید.معاون وزیر نفت در 
امــور گاز تصریح کرد: همکاران نســبت به 
فلسفه وجودی و خدماتی شرکت گاز استان 
تهران آگاه باشــند؛ این امر سبب می شود 
که در تعریف و تدوین راهبرد دچار خطای 

شناختی نشویم.
توکلی با اشــاره به شــرایط دمایی امسال، 
بیان کرد: شــرایط سخت امســال در ۶ ماه 
به اندازه ۶ سال گذشــت. دوره سرد امسال 
دوره فوق العاده استثنایی به لحاظ سرمای 
پایدار و طولانی و شــدت برودت دما بود و 
عبور از این مسیر ســخت تنها با کار علمی، 

متعهدانه و خدمت عاشقانه میسر شد.
شــخص  وجــود  کــرد:  تأکیــد  وی 
رئیس جمهــوری و وزیر نفت کــه دیدگاه 
منطقی، علمی و فنی بــه موضوعات دارند، 
برای حل مشــکلات انرژی کشــور بسیار 
گره گشــا بوده و شــخصاً در چند نشست 
شــاهد این درایت و گره گشایی از مشکلات 

از سوی این عزیزان بودم.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایــران درباره 
موضوع منابع انســانی گفت: انتظارات بین 

منابع انسانی و شرکت نباید یک سویه باشد، 
بلکه باید در یک رابطه تعاملی و دو ســویه، 
خواسته های شرکت از ســرمایه انسانی نیز 

در نظر گرفته شود.
توکلی با اشــاره به اینکه شــرکت ملی گاز 
ایران مهم ترین سازمان تأمین انرژی کشور 
است و ما باید به کار کردن در این مجموعه 
ســالم و شــفاف افتخار کنیم، اظهار کرد: 
خدمت رســانی درســت و عمل صادقانه ما 
گامی همسو با تقویت وفاداری ملی خواهد 
بود و این موضوع بابد مدنظر یکایک مدیران 
شرکت و دیگر همکاران باشد.وی همچنین 
در حاشــیه بازدید از بخش مقاوم ســازی 
شــرکت گاز اســتان تهران گفــت: در این 
عرصه ها باید اقدام هــای عملی و ملموس را 
سرلوحه کار قرار داد و از آمار انتزاعی پرهیز 
شــود. باید برنامه ریزی منســجمی برای 
چابک ســازی نرم افزارهای طراحی شــده 
برای این بخــش و تحلیل داده صورت گیرد 

تا نقشه اجرایی مناسبی تهیه شود.

 اقدام های مؤثر گاز استان تهران 
در مدیریت مصرف گاز

علیرضا اعوانــی، مدیرعامل شــرکت گاز 
اســتان تهران نیز در این نشســت بــا ارائه 
گزارشــی از اقدام های انجام شده در دوره 
ســرد ســال، بیان کرد: با توجه به شرایط 

خاص سرمای امسال، برای پایداری شبکه 
گاز اســتان با همت همــکاران، تلاش ها و 
اقدام های گســترده ای ازجملــه در حوزه 
پایش مصارف و فرهنگ ســازی، در سطح 

استان برای مدیریت مصرف انجام شد.
وی با اشــاره بــه اینکه در بخــش پایش با 
تمام توان و با همراهی همکاران ســتادی، 
۶0 گروه ســه نفــره را هماهنــگ کردیم، 
تصریح کرد: نشست های خوبی با مقام های 
استانداری و سازمان مدیریت بحران کشور 
انجام و این هماهنگی منجــر به هم افزایی 
مطلوبی برای پیشــبرد کارها و در نتیجه، با 
کمترین تنش، مســائل مرتبط با تأمین گاز 

استان انجام شد.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان تهران در 
تبیین دســتاوردهای این شرکت در بخش 
گازرسانی گفت: امســال تعداد مشترکان 
شــرکت گاز اســتان به ۴ میلیون رسید و 
اســتان تهران هم اکنون بیشــترین تعداد 

مشترک گاز در کشور را دارد.
اعوانی با بیان اینکه در موضوع منابع انسانی 
به صورت اصولی تمامی چالش ها بررســی 
شده و کارهای اساسی در دستور کار است، 
یادآور شد: در بخش ســاختار سازمانی نیز 
اقدام هــای قابــل توجهی انجام شــده که 
چشم انداز خوبی برای 2 دهه آینده شرکت 

در نظر گرفته شده است.

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی، مقدار 
کل صادرات صنعت پتروشــیمی در ۱۱ ماهه امسال 
را حدود ۱2 میلیارد دلار عنوان کرد و گفت: ۹ میلیارد 
و ۱۴0 میلیــون دلار آن بــه چرخه اقتصادی کشــور 
بازگردانده شده اســت.به گزارش شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی، حســن عباس زاده درباره ارز حاصل از 
صادرات صنعت پتروشیمی افزود: پایش ارز حاصل از 
صادرات این صنعت از ســال ۱۳۹۷ تاکنون بر اساس 
برنامه ای در ابتدای هر ســال با هماهنگی شرکت ها بر 
مبنای برنامــه پیش بینی تولید، فــروش و تأمین نیاز 
داخل، صادرات و احصای نیازهای ارزی شــامل تأمین 
موادشــیمیایی، کاتالیســت، قطعات یدکی و اجرای 
طرح ها در شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی تهیه و به  

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ارسال می شود.

وی گفــت: ارز حاصل از صــادرات به غیر از 
مبالغــی که بــرای تأمین مواد شــیمیایی، 
کاتالیســت، قطعات یدکی و اجرای طرح ها 
با ثبت سفارش و کنترل شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی مصرف می شود، به طور مستقیم 
براســاس ســازوکارها و ترتیباتی که بانک 
مرکزی به صــورت بخشــنامه های مختلف 

صادر می کند، از طریق ســامانه نیما و از اول بهمن  در 
مرکز مبادلات طلا و ارز در اختیار سیســتم بانکی قرار 
گرفته اســت که بانک مرکزی نیز بر اساس اولویت ها و 

سیاست های ارزی از آنها استفاده می کند.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با بیان اینکه 
شــرکت های فعال در صنعت پتروشــیمی با نظارت 
مستقیم شرکت ملی صنایع پتروشیمی مطابق آخرین 

دستورعمل ها و بخشنامه های بانک مرکزی 
ارز حاصل از صــادرات را به چرخه اقتصادی 
کشــور بازگردانده انــد، خاطرنشــان کرد: 
عملکرد صادرات و تزریق ارز حاصل از آن به 
چرخه اقتصاد کشــور در ۱۱ ماهه ۱۴0۳ و 
۱۴02 تقریبا برابر و معادل ۹ میلیارد و ۱۴0 
میلیون دلار بوده اســت که تغییری را نشان 

نمی دهد.
عباس زاده اظهار داشــت: تغییرات جزئــی در مقدار 
صادرات در ماه های مختلف از ابتدای فروردین تا پایان 
بهمن  ۱۴0۳ نسبت به ماه های مشــابه پارسال وجود 
دارد که به دلیل مشــکلات و موانع صادراتی از جمله 
تحریم های یکجانبه و ظالمانه اجتناب ناپذیر است اما 
نکته مهم این اســت که عملکرد ۱۱ ماهه کل صنعت 

پتروشیمی در امر صادرات با پارسال تغییری ندارد.
وی ادامه داد: برآورد ما این اســت که در اسفند امسال 
نیز حدود 800 میلیون دلار تا یک میلیارد دلار درآمد 
ارزی صنعت پتروشــیمی کشــور باشــد و مقدار کل 
صادرات صنعت پتروشیمی در سال ۱۴0۳ به مرز ۱۳ 

میلیارد دلار برسد.
عباس زاده با اشــاره به اینکــه مغایرت های موجود در 
ارقام اعلامی درباره ارزش صــادرات و مقدار ارز تزریق 
شده، بیشتر ناشی از اختلافاتی است که بین ارقام بانک 
مرکزی و خوداظهاری شــرکت های پتروشیمی وجود 
دارد، کفت: یکــی از علل اختلاف احتمــالا مربوط به 
محصولات پتروشیمی اســت که ازسوی شرکت های 
متفرقه که تحت رصد شرکت ملی صنایع پتروشیمی 

نبوده و صادرات محصولات انجام می دهند، باشد.

وشیمی  پتر

وشیمی ها به چرخه اقتصاد کشور بازگشت ۹ میلیارد دلار از ارز پتر

انرژی
 معاون وزیر نفت:

وری است ریشه یابی ناترازی انرژی ضر



نگاهی به »ترین «های اسکار ۲۰۲۵
 اسکار 2025 موفق شد تا با کنار گذاشتن مســائلی چون توجه به آثار 
کم  مایه که نارضایتی های بسیاری را پس از اعلام اسامی نامزدها موجب 
شــده بود، فراتر از انتظارها برگزار شــود؛ عدم اقبال به »امیلیا پرز« و 
»شرور« در کنار چرخش به ســمت »آنورا« و »بروتالیست« را می توان 

از جمله مظاهر این سیاست درست خواند.
نودوهفتمین دوره جایزه اســکار، بســیار بیش از آن چه تصور می شد، 
خوب پیش رفت. در سالی که هالیوود، اقبال به مراتب کمتری به نسبت 
ادوار اخیر خود داشــت و اعلام نامزدهای اســکار 2025، آخرین تیر 
ناامیدی برای این ســال شمرده می شــد، انتخاب های خوب و پراقبال 

آکادمی، نظرات را تاحدودی در پایان فصل جوایز تغییر داد.
افتخارآفرینی »آنورا« در بخش های اصلی این جایزه اما بهترین قسمت 
ماجرا بود. فیلمی که با اســتقبال خوبی از جانب مخاطبان و منتقدان 
مواجه شــده بود و یکی از معدود آثار قابل دفاع این دوره از اســکار بود. 
»آنورا« در بخــش بهترین فیلــم، کارگردانی، بازیگر نقــش اول زن، 
فیلمنامه اصلی و تدوین جایزه گرفت و توانست اعتباری به انتخاب های 
این دوره بدهد. عدم انتخاب »آنورا« در شــاخه هایی چون بهترین فیلم 
و فیلمنامه اورجینــال و حتی کارگردانی کافی بود تــا تعداد منتقدان 

داوری های این دوره، به مراتب بیشتر از میزان فعلی باشد.
اگرچه »آنورا« تجربه خوبی را برای عشــاق ســینما رقم زد اما بهترین 
قسمت اسکار 2025 برای ایرانی ها، افتخارآفرینی »در سایه سرو« در 
شاخه انیمیشــن کوتاه اســت. فیلمی کم ادعا که به  دور از فاکتورهای 
رایج دیده شدن آثار برای داوران آکادمی توانست به این افتخار برسد و 

سینمای ایران را برای سومین مرتبه به اسکار برساند.
اما اتفاق غم انگیز اسکار امســال، ناکامی دمی مور پس از حدود 2 دهه 
نقش آفرینی طراز اول در سطح بین المللی است. همان گونه که انتظار 
می رفت، ساختار فیلم تحسین شده »ماده« چیزی نبود که موردپسند 
داوران آکادمی باشــد و به همین دلیــل، این فیلم تنها توانســت در 
شاخه چهره پردازی به جایزه برســد. حال آن که سطح گسترده اقبال 
رسانه ها نسبت به جایزه دمی مور، این انتظار را ایجاد کرده بود که فیلم 

دست کم در این بخش بتواند افتخارآفرین ظاهر شود.
انتخاب نشــدن مور در این بخــش، یکــی از غم انگیزترین بخش های 
اسکار امسال برای عشــاق ســینما بود. انتخاب مایکی مدیسون برای 
اسکار امســال با در نظر گرفتن برنده جایزه سال گذشته این رشته )اما 
استون(، گزاره علاقمندی آکادمی به نقشی مشــخص برای زنان را بار 

دیگر تقویت کرد.
در کنار »مــاده«، فیلم »مجمــع کاردینال ها« نیز دیگــر ناکام بزرگ 
اسکار امسال بود. فیلمی پراقبال که از آن به عنوان یکی از رقبای اصلی 
»آنورا« نام برده می شــد اما این فیلم در نهایت تنها بــه یک جایزه در 
شاخه بهترین فیلمنامه اقتباسی که حق مســلم اثر بود، بسنده کرد تا 

یکی از ناکامان واقعی این دوره لقب بگیرد.
»بروتالیســت« که در کنار »آنورا« و »مجمع کاردینال ها«، ســومین 
ضلع کیفی آثار این دوره اســکار بود نیز با ۳ جایزه، انتظارات را تاحدود 
زیادی برآورده کــرد. فیلم 2 جایزه قابل انتظار در شــاخه های بهترین 
بازیگر نقش اصلی مرد و بهترین موســیقی متــن را از آن خود کرد. در 
شاخه بهترین فیلمبرداری، اگرچه نگاه ها بیشتر به سمت »تلماسه« و 
حتی »نوسفراتو« بود، این جایزه به »بروتالیست« رسید تا حق مطلب 

در مورد این فیلم تحسین شده ادا شود.
حالا که بحث ناکامی اســت، باید به انیمیشن »ربات وحشی« نیز اشاره 
شود. انیمیشنی که با ۳ نامزدی تبدیل به اولین انیمیشنی شد که نامزد 
دریافت بیش از 2 جایزه اســکار می شــود اما فیلم در هر ۳ شاخه ناکام 
ماند تا ســال پرافتخار این انیمیشــن با چنین فینال مغمومی به پایان 

برسد.

اگر ریزبینی دقیق رقبــای نتفلیکس نبود، قطعــا »امیلیا پرز« یکی از 
پرتکرارترین نام های اســکار امســال بود. تنها چنــد روز پس از اعلام 
اســامی نامزدها بود که برخــی از توئیت های قدیمی کارلا ســوفیا در 
توهین  به مســلمانان و البته اســکار، به جریان قالب رسانه ای تبدیل 
شــد. این بازیگر نیز در مصاحبه ای احساســی، با صحه گذاشــتن بر 
دیدگاه هایش، عملا شــانس فیلم را برای افتخارآفرینی در اسکار نابود 
کرد. اتفاقی که با واکنش شــدید کارگردان فیلم نیز همراه بود اما این 
بازیگر، به تنهایی کار فیلم را تمام کرد تا »امیلیا پرز« که در ۱۳ شــاخه 
نامزد شده بود و رکورددار نامزدی این دوره به حساب می آمد، در نهایت 
تنها به دو جایزه در شاخه بهترین بازیگر نقش مکمل زن و بهترین ترانه 
بسنده کند. اگر فیلم در همین 2 شاخه نیز جایزه نمی گرفت، به سومین 
فیلم تاریخ اسکار تبدیل می شد که با این تعداد نامزدی، اسکار را دست 

خالی ترک می کرد.
البته ذکر این نکته نیز حائز اهمیت اســت که یکی از بیشــترین میزان 
انتقادها به اســکار امســال مربوط به توجه بیش از انــدازه آکادمی به 
»امیلیا پرز« بود. بســیاری از منتقدان و رســانه ها بر این باور بودند که 
این فیلم شایستگی توجه تا این میزان )۱۳ عنوان نامزدی( نبوده است. 
عدم اقبال اسکار به این فیلم در شب برگزاری، خود سهم قابل توجهی از 
انتقادها را از بین برد. همچنین عدم توجه به »شرور« نیز دیگر عنصری 
بود که سبب شد تا منتقدان این دوره اسکار، از عملکرد داوران رضایت 
بیشتری داشته باشــند. حتی افتخارآفرینی »شرور« در شاخه بهترین 
طراحی لباس نیز با واکنش های تندی مواجه شده است؛ جایی که فیلم 

شایستگی بسیاراندکی برای تصاحب این جایزه داشت.
بزرگ ترین ضربه به ایــن فیلم اما عدم انتخــاب در بخش بهترین فیلم 
بین المللی بود. شاخه ای که جایزه آن از ماه ها پیش برای این فیلم کنار 
گذاشته شده بود اما حواشی اخیر، نقش تعیین کننده ای در این میزان 
ناکامی داشــت. »دانه انجیر معابد« حتی با وجود این میزان خودزنی 
»امیلیا پرز« نیز نتوانســت طبق پیش بینی های متعارف، افتخاری را 

به دست آورد.
انیمیشن »جریان« در شاخه انیمیشن بلند، دست به یک تاریخ سازی 
بزرگ زد. درحالی که رقابت اصلی در این بخش میان »ربات وحشــی« 
و »درون و بیرون 2« بــود و حتی از »خاطرات یــک حلزون« به عنوان 
آلترناتیو ناکامی این 2 فیلم نام برده می شد، جایزه این شاخه در حضور 
غول های استودیویی، به کارگردان لتونیایی رســید. البته که حرکت 
یک نواخت »جریان« در فصل جوایز می توانســت به چنین اختتامیه 
باشکوهی برســد. یک انیمیشــن خاص که در شــرایط عادی، کمتر 
اســتودیویی حاضر بود زیر بار تولید آن برود. انتخاب این انیمیشن در 
شرایطی که »نگاه به گذشته« حتی در میان نامزدها نبود، این شاخه را 

به یکی از پرچالش ترین بخش های اسکار 2025 تبدیل کرد.
اســکار 2025، درمجموع، انتخاب های خوبی داشت و غافلگیری های 
منفی اندکی را به خــود دید. چندان به آثــار ایدئولوژیک توجه نکرد و 
همچنین از حاشــیه های کمتری برخوردار بود و توانست بسیار بیشتر 
از آن چه انتظار می رفت، موفق ظاهر شــود و با این رویکــرد، از تعداد 

منتقدانش، به شدت کم کند.

تراموا از تهران به چین باز می گردد؟
رئیس شورای شهر تهران گفت: نتیجه تست های تراموا هنوز مشخص 
نیست و تصمیم نهایی در مورد فعالیت تراموا در تهران یا بازگشت آن به 

چین را شورای شهر اتخاذ می کند.
تراموا، یکی از سیستم های حمل ونقل سبک است که به عنوان راهکاری 
برای کاهش ترافیک و آلودگی هوا در بسیاری از شهرهای بزرگ جهان 
اســتفاده می شــود. این مد حمل و نقلی در ســال های اخیر به عنوان 

گزینه ای برای بهبود حمل ونقل عمومی تهران مطرح شده است.
در راســتای بهبود حمل ونقل عمومی و کاهش ترافیــک، همزمان با 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، فعالیت آزمایشی تراموا در خیابان های 
تهران آغاز شد اما ماندن و نماندن تراموا منوط به موفقیت تست تراموا 

در خیابان های تهران بود.
احمد قیومی، مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی تهران با اشاره به 
موفقیت آمیز بودن تست های شبانه 2 رام تراموای ۳ کابین در تهران از 

احتمال انجام تست های روزانه با تراموای ۴ کابین خبر داد.
قیومی با تاکید بر موفقیت آمیز بودن تســت های روزانه و آموزش های 
فنی گفت: قرار شــد طرف چینی اعلام کند که آیا تست ها با ترامواهای 
فعلی ادامه خواهد یافت یا تراموای ۴ کابین که دو دستگاه اولیه به ایران 

منتقل شوند تا تست های باقی مانده انجام شود.
در همین راستا، مهدی چمران، رئیس شــورای شهر تهران، در گفتگو 
با خبرنگار مهر درباره سرنوشت پروژه تراموا در پایتخت اظهار کرد: در 
حال حاضر نتیجه آزمایش مشخص نیست. اگر نتایج آزمایش ها مثبت 
باشد، تراموا در تهران باقی می ماند و در غیر این صورت، این سیستم به 

چین بازگردانده خواهد شد.
وی تأکید کرد: تصمیم نهایی در این خصوص توسط شورای شهر اتخاذ 

می شود و تأیید خواهد شد.

 مراکز تحقیقاتی دارای افت علمی
 تعطیل می شوند

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت گفت: مراکز تحقیقاتی که 
سه سال متوالی افت داشته  باشند سلب اعتبار خواهند شد.

شــاهین آخوندزاده در مورد ســاماندهی مراکز تحقیقاتــی و این که 
آیا مراکز تحقیقاتی تجمیع خواهند شــد؟ گفت: خیر، برنامه ای برای 
تجمیع مراکز تحقیقاتی نداریم؛ ولی مراکز تحقیقاتی که ســه ســال 

متوالی افت داشته اند را سلب اعتبار )disapprove( می کنیم.
وی در پاسخ به این که مسئولین پیشین نیز چنین وعده ای داده بودند، 
گفت: من در زمان مســئولیتم این کار را انجام دادم. در زمان شــروع 
مسئولیتم 800 مرکز تحقیقات و در پایان مســئولیتم هم 800 مرکز 

تحقیقات داشتیم.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت توضیح داد: نه این که مرکز 
تحقیقات جدیدی ایجاد نکرده باشیم؛ مراکز تحقیقات جدید داشتیم 
ولی مراکز غیر فعال را حذف کردیم. من به هیــچ وجه اعتقاد ندارم که 

مراکز تحقیقاتی که خروجی نزدیک به صفر دارند را حفظ کنیم.

آخوندزاده در پاســخ به این سوال که آیا شــاخص های جدیدی برای 
ارزیابی در نظر گرفته خواهد شــد یــا خیر؛ گفت: ارزشــیابی وزارت 
بهداشت قدیمی ترین ارزشیابی اســت. حتی از ارزشیابی وزارت علوم 
نیز قدیمی تر است. این ارزشیابی نسبتاً مناسب است و معیارهای کمی 
و کیفی را باهم می سنجد و به نوعی بومی است. می توان در آن تغییرات 

جزئی انجام داد ولی در کل ارزشیابی خوبی است.
 در حال حاضر 8۳۱ مرکز تحقیقات در وزارت بهداشــت و زیر مجموعه 

دانشگاه های علوم پزشکی وجود دارد.

ونمایی از ۱۱ مسیر جدید گردشگری   ر
وز ۱۴۰۴ در نور

رئیس ستاد گردشگری شهرداری تهران گفت: در ایام نوروز پیش  رو از 
۱۱ مسیر گردشگری جدید رونمایی می شود.

 امیر قاسمی، رئیس ستاد گردشگری شهرداری تهران با اشاره رونمایی 
از ۱۹ مسیر گردشگری در نوروز ۱۴0۳، اظهار کرد: در نوروز امسال ۱۱ 
مسیر دیگر نیز به این ۱۹ مسیر گردشــگری اضافه خواهد شد. ضمن 
اینکه راهنمایان تور در ایامی که شــهر پرتردد است، همکاری خواهند 
کرد تا شــهروندان و مســافرین عازم به تهران بتوانند از این مســیرها 

بهره برداری کنند.
وی در ادامه بیان کرد: موشن گرافی مســیرها نیز در حال آماده سازی 
است تا مسیرها را به شــهروندان معرفی کنیم و بتوانیم به گردشگری 

شهروندان جهت و مسیر بدهیم.
رئیس ســتاد گردشــگری شــهرداری تهران در پایان در رابطه با ۱۹ 
مسیر گردشــگری تصریح کرد: مســیر حصار صفوی که گذر گلستان 
نام گذاری شد، مســیر حصار ناصری که گذر لاله زار نام گذاری شد، در 
محضر حضرت عبدالعظیم حسنی، گذر هنر، گذر فرش، گذر مشاهیر، 
گذر ادیان، گــذر خفتگان، گــذر راه آهن و گذر ناصرخســرو از جمله 

مسیرهایی هستند که در نوروز ۱۴0۳ رونمایی شدند.

طرحی برای انتقال و رهاسازی ماهی های قرمز 
وز بعد از تعطیلات نور

مدیرکل دفتر حیات وحش ســازمان حفاظت محیط زیســت از لزوم 
جمع آوری ماهی کاراس )ماهی قرمز( بعد از تعطیلات نوروز در کشــور 
خبر داد. غلامرضا ابدالی مدیرکل دفتر حیات وحش سازمان حفاظت 
محیط زیست درباره طرح رهاسازی ماهی کاراس )قرمز( گفت: با توجه 
به نزدیکی سال نو و ترویج فرهنگ اشتباه خرید گونه غیربومی کاراس 
)ماهی قرمز( توسط شــهروندان و با توجه به گستره حضور این گونه در 
منابع آب های داخلی و خصوصیات زیســتی گونــه از جمله بکرزایی، 
تحمل شرایط بد زیســت محیطی، تهدید زیســتی منابع آبی و رقیب 
گونه های بومی امسال طرحی برای انتقال و رهاسازی آن در نظر گرفته 

شده است.
وی افزود: این طرح نیاز به آموزش همگانی از طریق استفاده از ظرفیت 
رســانه ها، پلتفرم های فضای مجازی، فرهنگ ســازی و برنامه ریزی 
جهت اعلام مکان مشــخص بعد از اتمام تعطیلات دارد و لازم اســت 
صدا و سیما، شهرداری ها و دستگاه های ذیربط همکاری لازم را جهت 

انتقال گونه های غیر بومی داشته باشند.
ابدالی معرفی گونه های غیربومی را مخاطره ای جدی برای زیستگاه ها 
در نقاط مختلف کشــور خوانــد و تصریح کرد: تجربیات بســیاری در 
کشورهای مختلف وجود دارد که منجر به تهدیدات زیستی جدی شده 
و هم اکنون نیز نمونه هایی از آن مانند گیــاه آزولا و ماهی تیلاپیا را در 

زیستگاه های طبیعی کشور مشاهده می کنیم.
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 ایران بهشت مستندسازان است؟

معرفی برگزیدگان جشن مستقل سینمای ایران

خریــدار  مراســم اختتامیــه ســیزدهمین 
جشن مستقل سینمای مســتند ایران با معرفی 

برگزیدگان و تجلیل از مستندسازان برگزار شد.
منوچهر شاهسواری، محمد حمیدی مقدم، سید 
علیرضا حسینی، حامد شکیبانیا، علی دهکردی، 
سعید پورصمیمی، فرهاد ورهرام، حسین ترابی، 
ارد عطارپــور، کیوان کثیریــان، رامین حیدری 
فاروقی، مرتضی رزاق کریمی، حبیب اسماعیلی، 
مصطفی رزاق کریمی، ســام کلانتــری، احمد 
بهرامی، ســعید الهــی، محمــد کارت، مهرداد 
زاهدیان، مسعود ســفلایی، محمد طیب، سعید 
رشــتیان، فــرزاد آذری پور، مرجان خســروی، 
محمد صوفی، مریم الهامیان، فرشــاد اکتسابی، 
حسام اسلامی، جواد وطنی، شــهرام درخشان، 
عبدالحســین بدرلــو، هومن مــرادی کرمانی، 
مجیدرضا رحیمــی، حنیف شــهپرراد، علیرضا 
دهقان، جواد رزاقــی زاده و … از جمله حاضران 

در این مراسم بودند.
در ابتــدای مراســم ویدئویی از چنــد هنرمند 
پیشکســوت عرصه مستند پخش شــد. در این 
ویدئو افرادی همچــون همایونی امامی، منوچهر 
مشــیری، حســن بهرام زاده و کاوه بهرامی مقدم 

صحبت کردند.

 نهاد صنفی یک نهاد کنشگر است
 نه واکنشی

سپس محمد شــکیبانیا دبیر این دوره از جشن 
روی صحنه آمد و بیان کرد: جشــن ســیزدهم 
بالاخره پس از 2 سال به ایســتگاه پایانی رسید. 
خوشــحالم که با دســت خالی اما پشت گرم کار 
نخســتین آکادمی مســتند امروز به ســرانجام 

رسید.
وی افزود: جشن مستقل ســینمای مستند یک 
اتفاق صنفی اســت. نهاد صنفی یک نهاد کنشگر 
اســت نه واکنشــی. این جشــن واکنــش ما به 
اتفاقات روز جامعه اســت. یک نهاد صنفی نهادی 
میانجی گر اســت تــا از منافع اعضــای خودش 
صیانت کند و در میانه روزگار صدای هنرمندان و 

فیلمسازان را به تصمیم گیران کشور برساند.
دبیر سیزدهمین دوره جشــن مستقل سینمای 
مستند گفت: در مجموع از 25۶ نفر برای حضور 
در آکادمی دعوت کردیم و آنها فیلم های راه یافته 
به جشن مســتقل سینمای مســتند را مشاهده 
کردند. 25۶ نفر تا همین امروز انتخاب هایشــان 

را در ۱۱ رشته اعلام کردند.
وی ادامه داد: سامانه هاشــور به عنوان حامی در 
کنار ما بود و مجموعاً فیلم هــا ۱۴ هزار و 2۹0 بار 

در این پلتفرم تماشا شده اند.
شکیبانیا در پایان اعلام کرد: ۱0 فیلم پربازدید در 
پلتفرم هاشور عبارتند از »کشیم عاشق«، »شوهر 
آهوخانم«، »پرواز بر فراز ســرزمین خورشید«، 
»آب، باد، خاک، نان«، »نان ســرد«، »آمپاس«، 
»سایه ســلطان«، »ســه خواهر«، »قوی دل«، 

»رخ«.
در ادامه مراســم ویدئویی برای گرامیداشت یاد 
درگذشتگان سینما همچون اکبر عالمی، فرشته 
طائرپور، خسرو ســینایی، بکتاش آبتین، عبدالله 
امیــدوار، جعفر پدیــدار، مرتضــی پورصمدی، 
رایموند هواکیمیان، محســن همایونی، شهرام 
میراب اقــدم به نمایــش درآمــد. تصویر برخی 
از هنرمنــدان ازجمله بکتاش آبتین با تشــویق 

حاضران همراه بود.

قدردانی از دبیران ادوار گذشته 
و مستندسازان پیشکسوت

ســپس با پخش ویدئویی از دبیران ادوار گذشته 
جشن قدردانی شد. در این بخش مهرداد زاهدیان 
رئیس صنف کارگردانان ســینمای مستند روی 
صحنه آمد و گفت: آقای حمید ســهیلی یکی از 
مفاخر سینمای مســتند بودند. آثار ایشان نوعی 
کتاب فرهنــگ اســت در همــه حوزه هایی که 
فعالیت کرده اند. از ویژگی های مهم او توجه زیاد 
به جزئیات بــود. در ادامه همســر و دختر حمید 
ســهیلی برای دریافــت جایزه ایــن بخش روی 

صحنه آمدند.
در ادامــه محمد صوفــی دبیــر یازدهمین دوره 
جشن مستقل سینمای مستند عنوان کرد: سال 
۱۳۷۴ من دانشجوی سینما شــدم. همان سال 
اول ما استاد جوانی داشتیم که همه دانشجویان 
عاشــقش شــدند. ایشــان جوانی کاریزماتیک، 
باهوش، شوخ طبع و … بودند. با حضور در هیئت 
مدیره انجمن رابطه من با وی نزدیک تر شــد. من 

بسیار از آقای رامین حیدری فاروقی آموختم.
رامین حیــدری فاروقی دبیر دوره پنجم جشــن 
گفت: باعث افتخار و مباهات اســت و از همه شما 
ممنونم.شهرام درخشان دیگر مستندسازی بود 
که روی صحنه آمد و جایزه این بخش را به ارد زند 
دبیر دوره ششم جشن مستقل سینمای مستند 

ایران تقدیم کرد.
ارد زند در ادامه گفــت: ممنونم که یــاد دبیران 

گذشته را گرامی می دارید.
محســن خان جهانــی بــرای تقدیــر از مجید 
خالقی ســروش دبیر دوره هفتم جشــن مستقل 

سینمای مستند ایران روی صحنه آمد.
مجید خالقی سروش پس از دریافت جایزه عنوان 
کرد: برای من افتخار بزرگی اســت که در خدمت 
همه شما هستم. دوستان واقعاً برای برگزاری این 
جشن زحمت کشــیدند و امیدوارم فعالیت های 
زیادی برای تعالی سینمای مســتند ایران انجام 

شود.
در ادامه این بخش سام کلانتری روی صحنه آمد 
و جایزه را به محبوبه همریان دبیر دوره هشــتم 

جشن تقدیم کرد.
محبوبه همریان عنوان کرد: وقتی به سیزدهمین 
دوره این جشــن فکر می کنم، یاد ســیزده سال 
پیش می افتــم، آخرین باری که اجازه ســاخت 
فیلم داشــتم! این ســیزده سال ســکوت بود اما 
قطعاً تسلیم شدن نبود. این سال ها یادآور عمری 
از دست رفته اســت اما درعین حال نشان دهنده 
توانی اســت که ما را به جلو پیش می برد. یادآور 
ســنگ هایی کــه مقابل پای مــا قــرار گرفت، 

سنگ هایی که نتوانست ما را متوقف کند.
وی تاکید کرد: امروزه بسیاری از مستندسازان ما 
فعالانه کار نمی کنند یا اجازه ساخت فیلم ندارند. 
امیدوارم شــاهد روزی باشیم که فیلمساز مجبور 
نباشــد میان صدا و دوربین و بقــا یکی را انتخاب 

کند.
همچنین غلامرضا امیرخانی مدیر کتابخانه ملی 
در این مراســم عنوان کرد: کتابخانه ملی حافظ و 
نگاه بان آثار مکتوب کشور است و به همین دلیل 
می تواند رابطه تنگاتنگی با ســینمای مســتند 
داشــته باشــد. کتابخانه ملی می تواند در حوزه 
آرشــیو و در اختیار قرار دادن برخــی کتاب ها به 
مستندســازان کمک کند. ســینمای مستند نه 
تنها در عرضــه هنرمندانه موضوعات مســتند 

بلکه در حوزه تأثیرگذاری اجتماعی نیز می تواند 
مؤثر واقع شــود.در ادامه مراســم از دیگرانوهی 
هواکیمیان مستندســاز پیشکسوت تجلیل شد. 
مرتضی رزاق کریمی و علیرضا حســینی آرا برای 

تجلیل از این هنرمند روی صحنه آمدند.
وی پــس از دریافــت لــوح تجلیــل گفــت: 
مستندسازی را خیلی دوســت دارم و خیلی مهم 
است که مردم هم به مستند اهمیت بدهند و این 

آثار اکران شوند.
ســامانه هاشــور از ســعید پورصمیمی به دلیل 
ســال ها تلاش در زمینه گفتن آنونس مســتند 
تجلیل کرد. فرزاد آذری پور مدیرعامل هاشــور و 
محمد شکیبانیا برای تجلیل از این هنرمند روی 

صحنه آمدند.

حال سینمای مستند خوب نیست
همچنین با حضور محسن اســتادعلی از محمد 
جعفری مستندســاز پیشکســوت تجلیل شد. 
همچنین چندتن از شــاگردان ســال های دور 
محمد جعفری برای غافلگیری این هنرمند روی 

صحنه آمدند.
جعفری پــس از دریافت جایزه بیــان کرد: حال 
سینمای مستند اصلًا خوب نیست. مستندسازان 
ما حاشــیه امنی ندارند و با نجابت خودشان رو به 
شغل هایی آورده اند که در شانشان نیست. وقتی 
ما به خارج از کشــور می رویم، می گویند که ایران 
بهشت مستندسازان است زیرا ایران پر از سوژه و 
نکته اســت اما در ایران خیلی این امنیت را برای 
ســاخت فیلم نداریم. من به شــخصه حتی یک 
فریم مســتند برای شبکه مســتند نساخته ام نه 

اینکه نخواهم بلکه شرایطش فراهم نشد.
در ادامه مراسم گروه موسیقی آهنگ های محلی 

برای حاضران اجرا کردند.
در بخش پایانی مراســم بالاخره نوبت به معرفی 
برگزیدگان ســیزدهمین دوره جشــن مستقل 

سینمای مستند ایران رسید.
برگزیده بخش بهترین موسیقی: صبا ندائی برای 

مستند »کشیم عاشق«
برگزیــده بهترین صــدا: به صورت مشــترک به 
امیر آقاعبدالهی و حســن مهدوی برای مستند 
»کشیم عاشــق« و شــاهین پورداداشی و انسیه 

ملکی برای مستند »رخ«
برگزیده بهترین تدوین: بهمن کیارســتمی برای 

مستند »آمپاس«
برگزیــده بهترین تصویربــرداری: مهدی آزادی 

برای مستند »شوهر ایران خانم«
برگزیده بهتریــن پژوهش: مشــترکا به مهوش 
شیخ الاســلامی و جمشــید صادق برای مستند 
»موسیو مارکف« و حسن نقاشــی برای مستند 

»دبستان پارسی«
برگزیده بهترین کارگردان مســتند کوتاه: امیر 

آقاعبدالهی برای مستند »کشیم عاشق«
برگزیده بهترین تهیه کننده مســتند کوتاه: سام 

کلانتری برای مستند »کشیم عاشق«
برگزیــده بهترین کارگردان مســتند نیمه بلند: 

حسن نقاشی برای مستند »دبستان پارسی«
برگزیده بهترین تهیه کننده مســتند نیمه بلند: 

بهروز نورانی پور برای مستند »سه نهزارم«
برگزیده بهتریــن کارگردان مســتند بلند: علی 

فراهانی صدر برای مستند »قوی دل«
برگزیده بهترین تهیه کننده مســتند بلند: مریم 

الهامیان برای مستند »خانواده خلج«

تعزیرات

ســخنگوی ســازمان تعزیرات 
حکومتــی گفت: ممکن اســت 
نانوایی ها تخلفــی تحت عنوان 
عرضه خــارج از شــبکه مرتکب 
شــوند؛ به این صورت که آردی 
که برای پخت نان به آنها تحویل 
داده می شــود را به صورت آزاد 
می فروشــند و تبدیل به نان نمی 
کنند که تخلــف اســت و با آن 

برخورد می شود.

محمدعلی اسفنانی  درباره ورود 
ســازمان تعزیرات به قاچاق آرد 
اظهار کرد: در مواردی که تخلفی 
تحت عنوان قاچــاق آرد یا عرضه 
خارج از شــبکه باشــد؛ سازمان 

تعزیرات ورود می کند.
وی بــا بیــان اینکه قاچــاق آرد 
توســط نانوایی ها امــر غیرقابل 
تصوری است یا جزو اموری است 
که برای نانوا امکان پذیر نیست، 

گفت: البته ممکن اســت نانوایی 
هــا تخلفی تحت عنــوان عرضه 
خارج از شــبکه مرتکب شــوند. 
به این صورت کــه آردی که برای 
پخت نان بــه آنهــا تحویل داده 
می شــود را به صــورت آزاد می 
فروشند و تبدیل به نان نمی کنند 
که تخلف اســت و با آن برخورد 
می شــود زیرا آرد باید حتما در 
شــبکه مخصوص خودش عرضه 

شــود و فقط برای مصارفی که در 
خصوص آرد تعیین شــده است 
باید استفاده شود و جزو کالاهایی 
اســت که بیشــترین یارانه را به 
خود اختصاص می دهد.اسفنانی 
تصریح کــرد: نانوایــی هایی که 
آرد مورد نیازشــان بــرای تولید 
نان هــای صنعتی اســت، آرد را 
گران تــر از نانوایی هایی دریافت 

می کنند.

استفاده نکردن پزشکان از کارتخوان تخلف تعزیراتی نیست
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